
بسمه تعالی
دهه فجر سرآغاز طلوع خورشید استقلال و آزادی، تجلی غلبه نور 
ایمان بر ظلمت و تاریكی و مصداق عینی تغییر سرنوشت ملت ها 
از نگاه قران كریم است. سرنوشت ساز ترین مقطع تاریخ این كشور 
كه پیروزی انقلاب اسلامی به عنوان معجزه بزرگ قرن، بساط رژیم 
2500 ساله طاغوت را برچید و همچون چراغی فروزان، راه و مسیر 
حركت كشور به سوی استقلال، آزادی، اقتدار و سربلندی هموار 
كرد. انقلابی بی نظیر، مبتنی بر ارزش ها و الگویی بی بدیل از 
یك انقلاب مردمی و برخوردار از پشتوانه مرجعیت دینی كه در 
41 سال سپری شده از حیات آن و با اتكاء به مشاركت و همراهی 
مردم، به عنوان ارزشمندترین سرمایه اجتماعی نظام و رمز اقتدار، 
آرامش و امنیت كشور توانسته است با قدرت و صلابت هر چه 
تمام، در برابر همه توطئه ها، فشارها و كارشكنی های جبهه 
استكبار و قدرت های شیطانی ایستادگی نموده و دستاوردهای 
بزرگ و پرافتخاری را به ارمغان آورد و امروز هم ملت آگاه و همیشه 
در صحنه ایران اسلامی با همان شور و طراوت بهمن 57 و با 
امید به فرداهای بهتر، حفظ اتحاد و همدلی و تقویت مؤلفه های 
انسجام بخش را زمینه ساز تداوم عزت، اقتدار و تحكیم پایه های 
انقلاب اسلامی و ضامن عبور سربلندانه از شرایط دشوار كنونی 
دانسته و با حضور و مشاركت پرشور و حداكثری در انتخابات به 
عنوان مظهر مردم سالاری دینی وتجلی مشروعیت مردمی نظام 
و نیز راهپیمایی یوم الله 22 بهمن، ضمن بیعت مجدد با انقلاب 
اسلامی، جلوه های زیبایی از شكوه همبستگی، وحدت ملی و 

پیوند و دلبستگی عمیق و ناگسستنی خود با انقلاب اسلامی و 
آرمان های آن را به جهانیان نشان خواهند داد. 

ضمن تبریك چهل و یكمین فجر نورانی انقلاب اسلامی به عموم 
ملت ایران و اقشار مختلف مردم شریف و انقلابی استان قم و با 
گرامیداشت یاد و خاطره شهدا و ایثارگران میهن عزیز اسلامی، 
شوكت و سربلندی روزافزون نظام مقدس جمهوری اسلامی ایران 
را در پرتو آرمان های بلند حضرت امام خمینی)ره( و فرامین مقام 

معظم رهبری)مدظله العالی( از درگاه ایزد منان مسألت دارم.
بهرام سرمست
استاندار قم

»پیام استاندار قم به مناسبت دهه مبارك فجر«

سالروز ورود تاریخی حضرت امام خمینی )ره( به میهن اسلامی را گرامی می داریم
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روزنامه صبح ایرانروزنامه صبح ایران
معاون اول رییس جمهوری  در خصوص رد صلاحیت های انتخابات 
مجلس شورای اسلامی گفت : تا حد زیادی خوشبین هستم که پس از 
تجدید نظرها، تعداد زیادی از داوطلبین شرکت در انتخابات مجلس، تایید 
صلاحیت شوند چرا که اگر شرایط به همین منوال ادامه پیدا کند،   در 
بسیاری از حوزه های انتخابیه رقابت وجود نخواهد داشت و انتخاباتی 
بی رمق برگزار خواهد شد و این در حالی است که در شرایط فعلی کشور 
به شدت به انتخاباتی باشکوه و پر رونق نیازمندیم. اسحاق جهانگیری در 

جلسه دیدار اعضای شورای مرکزی کانون زندانیان سیاسی مسلمان

و  انقلاب  پیروزی  سالگرد  گفت:  اسلامی  شورای  مجلس  رییس 
با توجه به  تبلیغات انتخابات مجلس را در پیش داریم، بیایید همه 
شرایط کشور و به خاطر عظمت انقلاب اسلامی از سیاه نمایی پرهیز 
کنیم.  علی لاریجانی در نطق پیش از دستور جلسه علنی امروز- سه 
شنبه-مجلس شورای اسلامی گفت: سالروز شهادت صدیقه کبری، 
فاطمه زهرا)س(   را به ملت عزیز و نمایندگان تسلیت و تعزیت عرض 
می کنم؛ آن بزرگوار در خطبه عمیق خود که در واقع فریاد غربت بود با 

طرح موضوعات مهم توحیدی و اسرار دیانت مردم را ارشاد نمود؛  در

معاون اول رییس جمهوری  :

به انتخاباتی باشکوه و پر رونق 
نیازمندیم

علی لاریجانی:

 در ایام انتخابات از سیاه نمایی
 پرهیز شود

7 2

رییس جمهوری :

دولت جز خدمت به مردم 
سِمت و مسئولیت دیگری ندارد 

تولیت آستان مقدس حضرت معصومه)س(:

نباید ازجشن های دهه فجر
 استفاده جناحی شود

8

 تولیت آستان مقدس حضرت معصومه)س( گفت: خداوند به برکت خون های پاک شهیدان دهه ای را به نام دهه فجر 
بوجود آورد، از این رو باید از آن استفاده معنوی کنیم، و استفاده جناحی نکنیم.  آیت الله سید محمد سعیدی روز پنجشنبه 
درجلسه ستاد هماهنگی گرامیداست دهه فجر درسالن محراب حرم حضرت معصومه)س( درقم، اظهار داشت: ما همه برای 

امام زمان)عج(، قرآن، خون شهیدان و حضرت امام)ره( کار می کنیم، و تحت عنایت های رهبری هستیم، این را باید حفظ

این  برای  انقلاب  همه  اینکه  بر  تأکید  با  جمهوری  رییس 
بود تا دولت و ملت کنار هم قرار گیرند، گفت: وکیل الدوله 
همان وکیل المله است و دولت جز خدمت به مردم سمت و 

مسئولیت دیگری ندارد.  حجت الاسلام و المسلمین حسن 
روحانی درآیین بهره برداری از طرح های صنعت آب و برق 

استان تهران در شهرستان پاکدشت اظهارداشت:  درست

هیچ فردی در کشوربه کرونا مبتلا نشده است
2

2
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فرمانده انتظامی استان قم از دستگیری یک نوجوان 17 ساله و همدستش به اتهام پولشویی 
و فیشینگ اطلاعات 30 هزار حساب بانکی مردم خبر داد.   سردار عبدالرضا آقاخانی  
اظهارداشت: کارشناسان پلیس فتا استان در راستاي مأموریت هاي محوله پیرامون رصد و 
پایش جرایم در حوزه برداشت هاي غیر مجاز و پولشویي، یک کانال تلگرام با 4 هزار و 92 نفر 
عضو و همچنین یک گروه تلگرام نیز با 500 نفر عضو که در زمینه برداشت هاي غیر مجاز 
با شگرد فیشینگ در سطح کلان اقدام به پولشوئي و خرید ارزهاي دیجیتال مي کردند را 
شناسایی و با توجه به حساسیت این پرونده، بلافاصله موضوع در دستور کار آن ها قرار گرفت.
وی گفت: در ابتدا با بررسی های صورت گرفته مشخص شد، اعضاي باند، با آي دي هاي 
مختلف و با استفاده از شماره هاي مجازي، فعالیت مجرمانه را در زمینه پولشوئي، اجاره کارت 

هاي بانکي و... را انجام و در رابطه با اقدامات مجرمانه آن ها پرونده هاي زیادي در پلیس فتا

فرمانده انتظامی استان قم خبر داد؛

نوجوان 17 ساله، سر شبکه فیشینگ 30 هزار حساب بانکی 
مدیرکل اوقاف و امور خیریه استان قم:

ولایت مداری فاطمی را با شرکت در انتخابات دنبال می کنیم

2۵0 طرح به مناسبت 
دهه فجر درقم
 افتتاح می شود

خطیب نماز جمعه تهران:

زحمات امام )ره( را به هدر ندهیم 

هشدار سرلشکر باقری نسبت به سکوت در قبال طرح آمریکا؛

»معامله قرن« محقق نمی شود 

4

4

 با بر هم زنندگان فضای مذهبی قم برخورد شود

استاندارقم درآیین  خطبه خوانی درحرم مطهر:
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معامله  قرن محکوم به شکست
ترامپ و نتانیاهواصول آنچه را كه معامله قرن نامیدند،بیان 
كردند.اسراییل براین اساس به مهم ترین خواسته های خود از 
جمله حكومت برسراسربیت المقدس،ساحل غربی رود اردن 
،پایان یابی موضوع آوارگان فلسطینی وخلع سلاح گروههای 

مستقردرغزه دست می یابد.فلسطینیها نیز پنجاه میلیارد سرمایه گذاری خارجی را به 
دست می آورند.این طرح به زبان ساده تحقق مهم ترین خواسته های اسراییل در ازای50 
میلیارد سرمایه گذاری دربخشی ازسرزمین فلسطین است.این طرح چگونه قابل تبیین 

است و چه پیامدهایی دارد؟این نوشتار پاسخهایی كوتاه دربر دارد.
1-مساله فلسطین مناقشه ای است كه از پایان جنگ جهانی اول تاكنون ادامه داشته 
است ،چند نسل از مردمان خاورمیانه به سبب ملاحظات مختلف سیاسی،قومی و مذهبی 
به آن توجه كرده اند،چند جنگ ویرانگر به سبب آن رخ داده است،نقشه جغرافیایی منطقه 
به سبب آن تغییر كرده است و مجمع عمومی و شورای امنیت ملل متحد درباره آن قطعنامه 
ها و بیانیه های مختلفی صادركرده اند.تصور اینكه با تحقق خواسته های عمده یک طرف 
در مقابل وعده سرمایه گذاری چند میلیاردی به طرف دیگر بتوان چنین مناقشه ای را حل 

و فصل كرد،ساده اندیشانه است.
2-طرح ترامپ مغایرقطعنامه های شورای امنیت ومخالف خواست مسلمانان به ویژه 
عربهاست.قطعنامه های شورای امنیت،سرزمینهایی را كه اسراییل در پی جنگ 1۹۶7 
تصرف كرد،سرزمینهای اشغالی تلقی می كند.مسلمانان نیز نسبت به سرنوشت بیت 
المقدس،آوارگان فلسطینی و وجود دولت فلسطینی و استقلال آن حساس هستند.طرح 

ترامپ هیچ یک از این ملاحظات را دربرنمی گیرد.
۳-فلسطینیها به طور قابل پیش بینی با طرح ترامپ مخالفت كردند.آنها نمی توانند 
سرنوشت بیت المقدس، حاكمیت برسرزمینهایی را كه حتی شورای امنیت آنها را اشغال 
شده می داند و سرنوشت صدها هزار فلسطینی را با وعده سرمایه گذاری ترامپ،معامله 
كنند.تنها دستاورد این طرح برای فلسطینیها،نزدیكی حماس و جهاد اسلامی با تشكیلات 

خودگردان است .
4- هرچند ساده اندیشی از عوامل ارائه طرحی با چنین ویژگیهایی است اما نمی توان 
تاثیر انفعال بی سابقه حكومتهای عربی و مناسبات در حال بهبود آنها با اسراییل  را در 
شكل یابی این طرح نادیده گرفت.وقتی حكومتهای عربی برای عادی سازی مناسبات 
خود با اسراییل بدون هیچ شرطی اقدام كردند آشكار بود كه اسراییل و آمریكا برای تحقق 
خواسته های تل آویو حسارت مضاعفی می یابند. معامله قرن،مغایر قطعنامه های شورای 
امنیت،مخالف خواسته های مردم منطقه،به شدت به نفع اسراییل و به همان شدت درتقابل 
با خواسته های فلسطینیان است.این معامله یک طرفه نه تنها هیچ پیامد مثبتی برای 
امنیت منطقه و صلح ندارد بلكه می تواند  به دور تازه ای از خشونتها منجر شود.وضعیتی كه 

چنانچه روی دهد تنها مقصر آن ترامپ است.
کارشناس ارشد مسائل بین الملل

چرا اروپا مکانیسم ماشه را به 
تعویق انداخت؟

به تازگی كشورهای اروپایی حاضر در توافق هسته ای اعلام 
كردند كه ضرب الأجل حل اختلاف برجام و به تبع آن احیای 
تحریم های شورای امنیت را به تعویق خواهند انداخت. 

واقعیت این است كه اروپا حاضر نیست تا با ایران وارد تنش شود، بلكه هدف اصلی آنها 
حفظ و تداوم برجام است. اما از طرفی برای پی بردن به سیاست ها و رویكرد اروپایی ها 
باید نگاهی به سابقه آنان نیز داشته باشیم. در دوره ای كه آقای روحانی رئیس شورای عالی 
امنیت ملی بودند ایران با كشورهای اروپایی مذاكراتی داشت كه وقتی خروجی آن را در نظر 
می گیریم می بینیم كه آنها حریف آمریكا نشدند و تصمیم گرفتند كه به نوعی ایالات متحده 
آمریكا را نیز وارد این روند كنند كه بعدها ما شاهد شكل گیری 1+5 بودیم كه حاصل آن 
تصویب توافق هسته ای بود. در ادامه با شنیدن زمزمه هایی مبنی بر قصد ایالات متحده 
آمریكا برای توافق هسته ای شاهد تكاپوی كشورهای اروپایی برای منصرف كردن ترامپ 
از این اقدام بودیم كه در نهایت بی نتیجه ماند و ترامپ در نهایت با امضایی آمریكا را این 
توافق خارج كرد. تلاش ها و تكاپوی اروپایی ها به خوبی بیانگر اهمیت این توافق برای آنان 
است؛ چرا كه اقتصاد و امنیت برایشان از اهمیت بسزایی برخوردار است و موقعیت منطقه 
و مولفه های دیگر اهمیت این توافق را بیش از پیش برای آنها دوچندان می كند. اما در 
این موضوع آمریكا خود را در شرایط مطلوب تر و باثبات تری نسبت به اروپا می بیند و تصور 
می كند كه هیچ اتفاقی برایش رخ نخواهد داد. شاید بتوان بزرگترین نگرانی اروپا درباره 
ایران را مسأله اسرائیل قلمداد كرد. آنها خواستار این هستند تا در روابط خود با ایران در این 
موضوع توازن برقرار كنند. اخیرا نیز شنیدیم كه كشورهای اروپایی حاضر در توافق هسته ای 
قصد دارند فرآیندی طولانی تر از آنچه در ابتدا تصور می شد، برای ساز و كار حل اختلاف 
توافق هسته ای در دستور كار قرار دهند. شاید هدف آنان از این اقدام وقت خریدن برای 
مذاكره با آمریكا و راضی كردن ترامپ برای دست یافتن به راه حل جدیدی باشد. نكته مهم 
دیگر سخنان مقام معظم رهبری در نماز جمعه اخیر بود كه فرمودند ایران حاضر به گفت 
و گو و مذاكره است اما نه با آمریكا. این مورد نیز می تواند یكی از دلایل تعویق فعال سازی 
مكانیسم ماشه از جانب اروپایی ها باشد. با بررسی این عوامل نمی توان چشم اندازی را 
برای جنگ متصور بود و صحبت از درگیری نظامی در این برهه بسیار زود و به دور از انتظار 
است. متناسب با فرایندی كه طی می شود در حالت بد اروپایی ها می توانند موضوع را به 
شورای امنیت بكشانند تا تحریم ها بار دیگر علیه ایران اعمال شوند. اما موضوع دیگری كه 
اخیرا اروپایی ها از آن صحبت می كنند برنامه موشكی است كه جمهوری اسلامی ایران با 
قاطعیت امكان مذاكره در این خصوص را رد كرده است و در همین راستا باید منتظر بود و 
دید كه آیا اروپا چنین خواسته های معقولی از ایران طلب می كند یا خیر. موضوع دیگری 
كه در حال حاضر از سوی برخی مخالفین دولت می شنویم بی اثر بودن تحریم های شورای 
امنیت سازمان ملل است. با وجود شدیدترین تحریم های ایالات متحده آمریكا علیه ایران 
شاید تحریم های شورای امنیت بی نتیجه به نظر برسند اما وقتی همه كشورهای دنیا به 
موجب قطعنامه شورای امنیت مجبور به تبعیت از اعمال تحریم ها شوند فضای تنفسی 
بسیار محدودتر خواهد شد و كشورهایی كه تا قبل از این با ایران در برخی موارد همكاری 
هایی داشتند و نسبت به هشدارهای ایالات متحده بی اعتنا بودند دیگر با جمهوری 

اسلامی ایران كار نخواهند كرد.

خطیب نماز جمعه تهران:

زحمات امام )ره( را به هدر ندهیم 
خطیب نماز جمعه تهران گفت: شما را به تقوا توصیه می كنم و در این مقطع حساس، 
تقوا این است كه زحمات امام )ره( را به هدر ندهیم، آیت الله محمد علی موحدی كرمانی 
در خطبه های نماز جمعه تهران اظهارداشت :امام خمینی مشكلات زیادی برای حركت 
در مسیر انقلاب داشتند و اول یاس مردم بود كه فكر می كردند نمی شود كاری كرد. بعد 
از آن تفكر جدایی دین از سیاست بود كه در ذهن همگان قرار داشت اما امام به میدان آمد 
و به دنبال شهید عالی قدر مدرس این تفكر رخت بر بست. در عین حال همه مشكلات 
را امام با اعتقاد به خدا حل كرد. وی ادامه داد:امام خمینی )ره( در بهمن، تنها به میدان 
آمد، همچون پیامبر خدا هم اول تنها بود و بعداً علی و خدیجه و ... به آن اضافه شدند. امام 
خمینی )ره( قاطعیت زیادی داشتند همانطور كه اكنون مقام معظم رهبری در تصمیمات 
خود قاطع هستند. امام جمعه موقت تهران افزود : امام)ره( وقتی به میدان آمد تاكید 
می كرد كه خدا با ما است و ایستادگی و مقاومت كرد و پیروز شد از این رو مطمئن باشید 
كه مقاومت كمر آمریكا را خواهد شكست. موحدی كرمانی خطاب به انتخاب شوندگان 
انتخابات آتی مجلس شورای اسلامی هم گفت: بدانید این صندلی امانت است و باید در 
روز حساب پاسخگو باشید. سعی تان باشد كه رای تان اسلامی باشد. در تفسیر قوانین كاملا 
تحقیق و بررسی كنید. وی  با اشاره به ارائه طرح معامله قرن از سوی ترامپ، آن را توطئه ای 
دیگر از سوی آمریكا و رژیم صهیونیستی دانست و گفت نگویید "معامله قرن"، بگویید 
رسوایی، ذلت و خیانت قرن. موحدی كرمانی گفت: آمریكا هر روز ننگ جدیدی  می آفریند 
و جنایتی جدید را موجب می شود اما این آرزو را به گور خواهی برد و مشت های گره كرده 
آزادی خواهان متوجه اوست كه همه می گویند "مرگ بر آمریكا". وی با اشاره به شهادت 
سردار حاج قاسم سلیمانی گفت: این تشییع جنازه امری شبه معجزه بود. این شهید چه 

كرد كه این طور مردم خودجوش تشییع كردند. تحلیل گران باید در این مورد بنویسند.

جواد امام: 

انتخابات بدون رقیب، شکست جمهوریت 
نظام است

مدیر عامل بنیاد باران گفت :  با این مسیری كه می رویم اگر مردم در صحنه حضور نداشته 
باشند این پیروزی نیست بلكه شكست مردم و جمهوریت نظام است.

جوادامام  درگفت و گو با ایلنا درباره اینكه قالیباف و اطرافیانشان از مدت ها قبل از 
تایید صلاحیت در انتخابات مطمئن بودند و به بستن لیست و فعالیت های انتخاباتی 
می پرداختند از طرفی نیز با توجه به این كه سودای ریاست مجلس را دارند و پیش بینی 
می شود كه نظام پارلمانی را در كشور راه اندازی كنند، اظهارداشت: این پیروزی نیست در 
واقع تصویر شكست جمهوریت نظام است در میدانی كه رقیب وجود نداشته باشد؛ اینكه 
كسی خودش با خودش مسابقه بدهد اسمش را پیروزی می گذارید؟ وقتی كاندیدا از قبل 
تعیین شده هستند و صلاحیت آنها گرفته شده است و حتی پوسترهایشان را نیز از همین 
حالا  چاپ كرده اند دیگر اسم آن را كه رقابت نمی شود گذاشت. اینكه یک نفر در میدان 
بماند و دیگری حذف شود كه اسمش انتخابات نیست چرا اسم آن را انتخابات می گذارید؟ 

این نیاز به انتخابات ندارد و اسم آن را هم به پیروزی نمی شود گذاشت.
این كنشگر سیاسی افزود:  با این مسیری كه می رویم اگر مردم در صحنه حضور نداشته 

باشند این پیروزی نیست بلكه شكست مردم و جمهوریت نظام است.

در بیانیه فراکسیون امید مجلس عنوان شد:

طرح معامله قرن نقاب از چهره منافقانه برخی 
حاکمان منطقه برداشت

فرااكسیون امید مجلس شورای اسلامی در بیانیه ای طرح معامله قرن را محكوم كرد و افزود: 
طرح معامله كثیف قرن، تنها یک وجه مثبت داشت و آن اینكه نقاب از چهره منافقانه برخی 

حاكمان منطقه برداشت. 
این فراكسیون عصر پنجشنه با صدور بیانیه ای درباره طرح موسوم معامله قرن عنوان كرد: 
این روزها دست های شیاطین منطقه ای و فرامنطقه ای به نشانه اتحاد، بر روی گوی سفید 
طرح اهریمنی »معامله قرن« قرار گرفته اند؛ طرحی كه طبق آن سرزمین های ملت فلسطین 
در روز روشن  دزدیده می شوند. در این بیانیه تصریح شده است: رییس جمهور بی منطق آمریكا 
بار دیگر ثابت كرد كه برای خوش خدمتی به رژیم صهیونیستی از هیچ خباثتی ابایی ندارد و 
بدنامی و منفور شدن بیش از پیش نزد ملت های آزاده جهان را برای خوش آمد لابی منفور 
صهیونیستی به جان می خرد. این بیانیه می افزاید: امروز ملت فلسطین و دیگر كشورهای 
منطقه، متوجه شده اند كه  در برابر  مستبدان و زورگویانی كه تنها منافع پلید خود برایشان مهم 
است، راهی جز مقاومت باقی نمانده است. فراكسیون امید در بیانیه خود تصریح كرد: معامله 
كثیف قرن، تنها یک وجه مثبت داشت و آن اینكه نقاب از چهره منافقانه برخی حاكمان 
منطقه برداشت؛ آنها كه در خفا با این طرح همراهی كردند و روز رونمایی از آن، پایكوبان به 

استقبال كلاهبرداری قرن رفتند یا با سكوتشان با این طرح شیادانه همراهی كردند.
این بیانیه تاكید دارد: امروز بیش از هر زمان دیگری نیازمند همدلی و اتحاد جهان اسلام 
هستیم؛ حاكمان منطقه ای هنوز هم فرصت دارند تا مُهر ننگین نفاق را از پیشانی خود بزدایند 
و به جمع ملت های آزاده بپیوندند تا با همفكری همه جهان اسلام، نقشه راهی برای مقابله با 
چنین طرح های شیطانی ترسیم شود؛ چرا كه امروز »معامله قرن« است و با شكست آن، در 

آینده طرحی دیگر با یک نام شیادانه دیگر برای كلاهبرداری از ملت فلسطین ارائه می كنند.
در پایان این بیانیه آمده است: فراكسیون امید مجلس شورای اسلامی با محكوم كردن 
طرح معامله قرن كه بیشتر به راهزنی قرن شبیه است، از دولت و به خصوص وزارت خارجه 
می خواهد با تمام قوای دیپلماتیک این طرح اهریمنی را در مجامع بین المللی به چالش 
بكشد و همه نیرو و توان خود را برای اتحاد جهان اسلام و تبدیل شدن به امت واحده برای 

مقابله با دشمن مشترک به كار بندد.

رییس دفتر رییس جمهور:

معامله قرن، نقض آشکار حاکمیت 
ملت فلسطین است

 رییس دفتر رییس جمهور با بیان اینكه طرح ننگین به اصطلاح معامله قرن قطعا محكوم به 
شكست است، تاكید كرد: ملت ایران همواره در كنار ملت ستم دیده فلسطین است. 

دكتر محمود واعظی در واكنش به رونمایی از طرح معامله قرن توسط رییس جمهور آمریكا، 
اظهار داشت: در روزهای گذشته شاهد رونمایی از طرح ننگین و دروغین به اصطلاح معامله 
قرن از سوی رییس جمهور تروریست آمریكا برای رسمیت بخشیدن به اشغال گری رژیم 

غاصب صهیونیستی بر سرزمین های فلسطینیان و بخصوص قدس شریف بودیم.
رییس دفتر رییس جمهور با بیان اینكه این طرح نقض آشكار حاكمیت ملت فلسطین و 
نادیده گرفتن اصول و قوانین بین المللی است، تصریح كرد: این طرح ننگین از جانب كسی 
طراحی و ارائه شده كه بارها ثابت كرده به هیچ اصول و قواعد بین المللی پایبند نیست، لذا این 

طرح در صدد بر هم زدن معادلات جهانی بوده و قطعا محكوم به شكست است.
دكتر واعظی تاكید كرد: از منظر جمهوری اسلامی ایران، تنهاراه حل مساله فلسطین،  تكیه 
بر اراده و خرد جمعی ساكنان اصلی آن سرزمین است كه باید برای آینده خود تصمیم بگیرند 
نه كسانی كه خود اكنون مروج خشونت و ترور در منطقه بوده و برنامه ای جز بی ثبات كردن 
منطقه خاورمیانه نداشته و ندارند. رییس دفتر رییس جمهور با اشاره به اینكه مساله فلسطین 
با این طرح های خیالی و خیانت بار، هرگز  قابل حل نبوده و به فراموشی سپرده نخواهد شد، 
تصریح كرد: ملّت فلسطین و همه ملّتهای مسلمان منطقه و جهان با اراده های مصمم خود، 
در مقابل آنان خواهند ایستاد و به یاری خدا، فرجام این طرح شكست و بی آبرویی دیگری 
برای آمریكا، رژیم صهیونیستی و ایادی منطقه ای آنان خواهد بود. وی ادامه داد: این حق 
مشروع فلسطینیان است كه با تمام توان، مبارزه سلحشورانه خود را علیه اشغالگران ادامه 
دهند  تا اهداف ملی خود را محقق سازند. دكتر واعظی خاطرنشان كرد: اصل تغییرناپذیر این 

است كه قدس پایتخت فلسطین است و  تا ابد باقی خواهد بود.

سخنگوی وزارت امور خارجه:

تحریم صالحی تاثیری بر پیشرفت برنامه های 
هسته ای صلح آمیز ندارد

سخنگوی وزارت امور خارجه گفت: علی اكبر صالحی رییس سازمان انرژی اتمی شخصیت 
برجسته علمی و سیاسی كشور است و تحریم وی تنها از سر استیصال صورت می گیرد و هیچ 

تاثیری بر پیشرفت برنامه های هسته ای صلح آمیز جمهوری اسلامی ایران نخواهد داشت. 
»سید عباس موسوی« تاكید كرد: تحریم صالحی هیچ تاثیری بر پیشرفت برنامه های هسته 

ای صلح آمیز جمهوری اسلامی ایران نخواهد داشت.
ایشان  اول نیست كه  بار  به تحریم صالحی اظهار داشت:  با اشاره  موسوی سخنگوی 
در فهرست تحریم های یكجانبه و غیر قانونی قرار می گیرد؛ همان طور كه بار اول نیست 

دانشمندان هسته ای ایران هدف كینه توزی های آمریكا و رژیم صهیونیستی قرار می گیرند.
وی تصریح كرد: صالحی شخصیت برجسته علمی و سیاسی كشور است و تحریم وی كه 
تنها از سر استیصال صورت می گیرد هیچ تاثیری بر پیشرفت برنامه های هسته ای صلح آمیز 
جمهوری اسلامی ایران نخواهد داشت. سخنگوی وزارت امور خارجه با محكومیت این اقدام 
نابخردانه همچنین اظهار داشت: به نظر می رسد مقامات رژیم آمریكا برای انحراف افكار 
عمومی از تحولات داخلی ناشی از استیضاح ترامپ و نیز شكست زودهنگام طرح به اصطلاح 
معامله قرن، چنین تحركات ناشیانه و پوچی را علیه ملت ایران در دستور كار خود قرار داده اند.
موسوی افزود: از یک سو وزیر امور خارجه این رژیم به لندن رفته و در نشستی با وزیر خارجه 
انگلیس مجددا مطالبی بی محتوا و تكراری بیان می كند و از سویی دیگر نماینده به اصطلاح 
ویژه شان در حركتی نمایشی و غیر جذاب مصاحبه ای بی خاصیت تر برگزار می كند؛ غافل از 
آنكه سیاست فشار حداكثری مدتهاست كه به بن بست رسیده و حركت پوینده ایران به سمت 

استقلال و خودكفایی با چنین  اقدامات سخیفی متوقف نخواهد شد.

محمدرضا تابش:

 تنوع سلایق از مولفه های ایجاد مشارکت در 
انتخابات است

نماینده اصلاح طلب مجلس شورای اسلامی تنوع سلائق و علایق را از مولفه های ایجاد 
مشاركت در انتخابات عنوان كرد و گفت: تجلی انسجام ملی در انتخابات این پیام را به خارج 

ارسال می كند كه مردم چون كوه پشت همدیگر و نظام ایستاده اند. 
محمد رضا تابش خاطرنشان كرد: شورای نگهبان و وزارت كشور، بستر لازم برای برگزاری 

انتخابات آزاد، سالم و رقابتی را فراهم كنند.
وی از خطیبان، رسانه ها و مسئولان فرهنگی خواست مقدمات لازم برای حضور پرشور مردم 
در انتخابات را فراهم كنند و تاكید كرد: یكی از مولفه های موثر در ایجاد مشاركت حداكثری، 
تنوع سلایق و علایق در انتخابات است كه می تواند بر شور و رقابت بیافزاید. این نماینده 
اصلاح طلب مجلس شورای اسلامی به شرایط تحریم و تهدیدات خارجی علیه كشور نیز اشاره 
كرد و گفت: انسجام ملی می تواند در انتخابات متجلی شود و در موقعیت كنونی كشور برای 
خارج از كشور این پیام را داشته باشد كه مردم مقابل ناملایمات و تحریم ها مثل كوه پشت 
همدیگر و نظام ایستاده اند. تابش درباره خطرات پایین آمدن مشاركت افزود: اگر حضور مردم 
كم شود، تفرق باشد و مشاركت پایین بیاید این پیام بد را برای خارج از كشور دارد كه مردم 
منسجم نیستند. وی با بیان این موضوع كه ما به تجدیدنظر در احراز صلاحیت ها امیدواریم، 
تصریح كرد: شورای نگهبان قانون را ملاک عمل قرار دهد و مخصوصا، هیات های نظارت 
استان از توجه به گزارش های تایید نشده پرهیز كنند و در بررسی ها انعطاف نشان دهند تا ان 

شاء الله انتخاباتی پرشور با حضور حداكثری مردم را بار دیگر تجربه كنیم.

آیت الله سید حسن خمینی: 

»معامله قرن« جنایت غیرقابل توجیه قرن است
یادگار امام با محكومیت طرح موسوم به »معامله قرن«، گفت: بی تردید ملت های مسلمان 

زیر بار این ظلم مضاعف نمی روند. 
آیت الله سید حسن خمینی در دیدار با جمعی از خانواده های شهدای حزب الله لبنان كه  
پنجشنبه شب گذشته در حرم مطهر امام راحل برگزار شد، با بیان اینكه »معامله قرن جنایت 
غیرقابل توجیه قرن است«، اظهار كرد: این معامله برنامه ای یكجانبه و ظالمانه است كه فقط 
می تواند از یک اندیشه استثمارگر و فرهنگ طاغوت محور ناشی شود و بی تردید ملت های 

مسلمان زیر بار این ظلم مضاعف نمی روند.
وی افزود: متاسفانه آشفتگی دنیای اسلام و وابستگی حاكمان بی هویت ایشان به ترامپ و 

امثال او این زمینه را داده است كه بتوانند بر مرزهای تمدن اسلامی طمع كنند.
یادگار امام تاكید كرد: امروز هیچ چیزی به اندازه طرد این طرح اهمیت ندارد و فقط لطف 

خدا و همت امت اسلامی و غیرت اسلامی می تواند این توطئه را خنثی كند.

یک عضو شورای مرکزی حزب کارگزاران: 

اکثریت مجلس یازدهم با تندروها خواهد بود
یک عضو شورای مركزی حزب كارگزاران سازندگی با بیان اینكه آمار اصلاح طلبان تایید 
صلاحیت شده مایوس كننده است، گفت: تندروها اكثریت مجلس یازدهم را در اختیار 
می گیرند.  علی محمد نمازی درباره تركیب مجلس یازدهم اظهار كرد: چهره های شناخته 
شده زیادی در كشور تایید صلاحیت نشده اند و بیشتر چهره های كمتر شاخته شده تایید 
شده اند كه جناح سیاسی آنها خیلی مشخص نیست. شاید اراده ای وجود دارد كه بیشتر 
منتخبین مجلس یازدهم گرایش سیاسی اصلاح طلب و اصولگرا نداشته باشند ولی با 
این وجود من معتقدم كه شاید اكثریت منتخبین مجلس بعدی وابستگی تشكیلاتی به 
اصولگرایان نداشته باشند اما مواضع آنها به اصولگرایان نزدیک خواهد بود. از سویی این افراد 
می توانند به جبهه پایداری  و تندروهای اصولگرا نزدیک باشند و در مجموع می توان گفت كه 

تندروها در اكثریت خواهند بود.

رییس جمهوری با تأكید بر اینكه همه انقلاب برای 
این بود تا دولت و ملت كنار هم قرار گیرند، گفت: وكیل 
الدوله همان وكیل المله است و دولت جز خدمت به 

مردم سمت و مسئولیت دیگری ندارد. 
حجت الاسلام و المسلمین حسن روحانی درآیین 
بهره برداری از طرح های صنعت آب و برق استان 
تهران در شهرستان پاكدشت اظهارداشت:  درست 
است كه در این دو سال زندگی سخت شده و  شرایط، 
همه  برای  بوده  بینی  پیش  غیرقابل  بوده  شرایطی 
مردم عاقل دنیا. تمام عقلای دنیا تمام كشورها و تمام 
مسئولین كمتر فكر میكردند دولتی كه ادعای تمدن و 
دموكراسی و حقوق بشر می كند بخواهد یک پیمان 
و معاهده و توافق را زیر پا بگذارد و ظلم و ستم نسبت 
به این ملت بزرگ ۸۳ میلیون جمیت داشته باشد و 

ظلمش هیچ حد و مرزی نداشته باشد.
فكر  كس  هیچ  طرف  آن  از  داد:  ادامه  روحانی   
نمی كرد كه مردم ما مقاومت كند. دو نفر از رهبران اروپا 
به خود من گفتند ترامپ به ما گفته شما سه ماه صبر 
كنید سه ماه دیگر جمهوری اسلامی وجود ندارد و 
همه چیز تمام می شود. اینهایی كه سبک مغز هستند، 
منطقه را نمی  شناسند،  مردم ایران را نمی شناسند و 

نمی دانند برای مردم ما استقلال چقدر مهم است.
رییس جمهوری اضافه كرد:  آنها به خاطر ندارند و 

اگر هم داشته باشند نمی خواهند در حافظه تاریخی 
بماند كه مردم سالیان دراز ظلم و استبداد و تحقیر را 
در دوران ستمشاهی تجربه كردند و آن همه شهید 
دادند، ایستادگی كردند برای استقلال و مردم سالاری 
و حاكمیت ملی شان حكومتی كه چند صباحی به 
دوران رسیده و البته به همه مردم دنیا ظلم می كند، 
و یمن هم ظلم می كند.  افغانستان  به مردم عراق، 
كمتر كشوری در منطقه هست كه سایه ظلم وستم 
آنها را ندیده باشد اما نمی دانستند كه مردم منطقه 
البته ایران كه سر جای خودش، حتی مردم لبنان، 
سوریه، عراق و یمن همه ایستادگی و مقاومت كردند و 
ان شاءالله خداوند پیروزی را نصیب همه آنها می سازد 

كه تاكنون در این صحنه پیروز بودند.
 انتخابات بر قدرت ملی ما تاثیرگذار است 

روحانی افزود: ما در آستانه یک انتخابات بسیار مهم 
و بزرگ ملی قرار داریم. در آغاز ماه اسفند و در دوم 
اسفند كه امیدواریم همه مردم ما پای صندوق  آرای 
بیایند و شركت و تلاش كنند چرا كه این انتخابات 
بر سیاست های منطقه ای و جهانی و قدرت ملی ما 
تاثیرگذار است. اگر هم اشكالی در گوشه و كناری 
می بینیم كه بعضی ها ممكن است مسیر را كمی خطا 
رفته باشند،  هم باید نصیحت كنیم و هم باید بگذریم 
و هم باید هدف بلندمان را از یاد نبریم و آن حضور در 
صحنه انتخابات است كه باید به پای صندوق آرا بیاییم.
وی بیان كرد: ممكن است بعضی ها به آن 100 كه 
می خواستند، نرسند و به ۹0 و ۸0 یا 70 برسند اما 
ما نباید وظیفه مهم مان را فراموش كنیم و باید در این 
مقطع تاریخی بدانیم كه حضورمان در صحنه تا چه 
حد تاثیرگذار است. رییس جمهوری عنوان كرد: من 
خوشحالم كه در همین سال های سخت و سال های 
تحریم علیه كشور، بحمدالله مردم ما، كارگزاران نظام، 
كشاورزان،  مهندسان،  و  شركت ها  و  مردم  خادمان 

كارگران اقدامات بسیار مهمی انجام دادند.
روحانی افزود: افتتاح بیش از 1000 میلیارد تومان 
پروژه در یک روز در استان تهران هر زمان كه باشد مهم 
است، اما در شرایط تحریم و سختی و فشار مهمتر 
است.  آنها فكر می كردند از سال ۹7 كه این فشارهای 
حداكثری را وارد می كنند، دولت حداكثر می تواند نان 
و غذای روزمره مردم را تامین كند و فكر می كردند از 

بود.  نخواهد  خبری  دیگر  كشور  پیشرفت  و  توسعه 
رییس دولت دوازدهم بیان كرد: اینكه می بینید در 
عرض این چند ماه، مهر و آبان و آذر و دی تا اول بهمن، 
الان 1۳۳ پروژه مهم و آب و برق در 22 استان با ارزش 
نزدیک به 20 هزار میلیارد تومان پروژه در عرض این 4 
ماه فقط در آب و برق افتتاح شده این به معنی قدرت 
دولت، قدرت مردم، و تلاش ارزشمندی است كه امروز 

صورت می گیرد.  
باید از تخیلات و توهمات کودکانه

 فاصله بگیریم
روحانی افزود: البته دستگاه های تبلیغاتی ما، كم 
كاری دارند. ما باید برای مردم شرح بدهیم كه در این 
شرایط سخت و مشكل، چگونه همه دست به دست 
هم داده اند. ما باید از این تفكرات و تخیلات و توهمات 
كودكانه كمی فاصله بگیریم. وی خاطرنشان كرد: 
برخی ها عنوان می كنند، برخی از طرح ها را نباید 
توضیح بدهیم چرا كه دولت محبوب و قوی می شود. 
یا  دولت مگر چه كسی هست كه بخواهد محبوب 
قوی شود؟ دولت، خادمان، نوكران و نمایندگان ملت 
هستند. رییس جمهوری عنوان كرد: گاهی وقت ها 
حرف كاملا ناصحیحی بیان می شود كه، این نماینده 
الدوله  وكیل  یا  است  المله  وكیل  نماینده  مجلس، 
وكیل  می گفتیم  بود،  گذشته  رژیم  زمان  اگر  است. 
المله، وكیل الدوله و این حرف صحیح بود. اما امروز 
كه دولت منتخب مردم است و از را مردم برخاسته و با 
رای مردم سركار آمده از بنیان این حرف غلط است. 
وكیل المله وكیل الدوله است و وكیل الدوله وكیل المله. 
رییس دولت دوازدهم در بخش دیگری از سخنانش با 
اشاره به اینكه همه انقلاب ما برای این بود كه دولت و 
ملت به هم متصل شده و كنار هم قرار بگیرند، گفت: 
دولت جز خدمت به مردم سِمت و مسئولیت دیگری 
ندارد. مسئولیت اصلی دولت خدمت به مردم و تلاش 
برای مردم است. روحانی یادآورشد: امروز آمار و ارقام 
نشان می دهد در طول شش سال و چند ماه مجموعه 
دولت تدبیر و امید اقدامات بسیاری انجام گرفته است. 
بر اساس اعلام وزیر نیرو تعداد تصفیه خانه های كشور 
در این دولت نسبت به گذشته دو و نیم برابر شده است 
و تا پایان دولت با اجرای طرح های ارائه شده سه برابر 

آنچه در قبل بوده انجام احداث خواهد شد.  

رییس جمهوری :

دولت جز خدمت به مردم سِمت و مسئولیت دیگری ندارد 

معاون اول رییس جمهوری  در خصوص رد صلاحیت های انتخابات مجلس شورای 
اسلامی گفت : تا حد زیادی خوشبین هستم كه پس از تجدید نظرها، تعداد زیادی از 
داوطلبین شركت در انتخابات مجلس، تایید صلاحیت شوند چرا كه اگر شرایط به همین 
منوال ادامه پیدا كند،   در بسیاری از حوزه های انتخابیه رقابت وجود نخواهد داشت و 
انتخاباتی بی رمق برگزار خواهد شد و این در حالی است كه در شرایط فعلی كشور به شدت 

به انتخاباتی باشكوه و پر رونق نیازمندیم.
اسحاق جهانگیری در جلسه دیدار اعضای شورای مركزی كانون زندانیان سیاسی مسلمان 
قبل از انقلاب  با اشاره به موضوع مفاسد اقتصادی و سوء استفاده های برخی افراد افزود: 
ریشه كن كردن فساد راهی جز نظارت عمومی و پذیرش نقش رسانه ها در شفاف سازی 
وجود ندارد و برای مبارزه با فساد نیازمند عزم ملی در كشور هستیم چرا كه امروز فساد مثل 
موریانه به جان انقلاب افتاده و در شرایطی كه عده ای در كشور به نان شب محتاج هستند، 

عده ای دیگر در حال چپاول بیت المال هستند.
معاون اول رییس جمهوری همچنین با اشاره به درخواست برخی اعضای جلسه مبنی بر 
برگزاری جلسات استانی و ملاقات زندانیان سیاسی قبل از انقلاب با مسئولین استان گفت: 
همه استانداران كشور موظف هستند كه جلسات هم اندیشی ثابتی را با زندانیان سیاسی 
قبل از انقلاب برگزار كنند. معاون اول رییس جمهوری با اشاره به اقدام سپاه پاسداران در 
موشک باران پایگاه آمریكایی عین الاسد افزود: غرور ملی ما اجازه نمی دهد كه برابر تجاوز و 
ترور آمریكایی ها بی تفاوت باشیم و موشک باران پایگاه آمریكایی اقدامی در جهت انتقام از 
رفتار خصمانه آنها بود. وی همچنین با اشاره به موضوع پرونده هسته ای جمهوری اسلامی 
ایران و اقدامات صورت گرفته از سوی كشورمان در راستای كاهش تعهدات هسته ای گفت: 
قصد اروپایی ها این بود كه با فعال كردن سیستم ماشه، پرونده هسته ای ایران را به شورای 
امنیت سازمان ملل بكشانند كه البته تاكنون این اتفاق رخ نداده چرا كه ایران نظارت آژانس 
بین المللی انرژی بر فعالیت های هسته ای كشورمان حفظ كرده است. جهانگیری با اشاره 
به كاهش درآمدهای نفتی و تاثیر آن بر درآمدها و بودجه دولت، خاطر نشان كرد: امروز كشور 
در شرایط سختی قرار دارد و باید گلایه ها و انتظارات را نادیده گرفته شود و همه برای برون 

رفت از این شرایط كمک كنند تا كشور از این مرحله سخت عبور كند چرا كه هدف دشمنان 
آسیب زدن هم به حاكمیت و هم به موجودیت ایران است. معاون اول رییس جمهوری با 
تاكید بر اینكه مسئولان كشور نیز باید به دور از مصلحت اندیشی شخصی، به فكر آینده 
كشور باشند و با تحمل شرایط سخت، هر آنچه در توان دارند برای عبور از شرایط پیش رو ارائه 
دهند.  وی دربخش دیگری از سخنان خود گفت:زندانیان سیاسی پیش از انقلاب بیش از 
دیگران در پیروزی انقلاب نقش داشته و در این راه از خودگذشتگی كرده اند و امروز نیز بدون 

توقع و ادعا در میدان مبارزه هستند.
شورای عالی امنیت ملی مسئول تصمیم گیری درباره حج عمره است

ایام  اسحاق جهانگیری همچنین در جلسه شورای عالی حج و زیارت ضمن تسلیت 
شهادت حضرت فاطمه )س( و گرامیداشت یاد و خاطره سردار سپهبد شهیدحاج قاسم 
سلیمانی به خاطر تلاش های صادقانه آن شهید بزرگوار برای حل مشكلات زائران ایرانی 
عتبات عالیات در كشورهای عراق و سوریه، با اشاره به برگزاری مناسب حج تمتع در سال 
۹۸، از همه دستگاه ها و بخش های مختلف دست اندركار در این مراسم قدردانی و بر لزوم 
تلاش جهت رفع ضعف ها و تقویت نقاط قوت برای حج تمتع سال ۹۹ تاكید كرد. وی با 
اشاره به ابعاد سیاسی مراسم حج، بر لزوم بهره برداری بهینه از مراسم حج در راستای تقویت 
اتحاد میان امت اسلامی تاكید كرد و افزود: سیاست جمهوری اسلامی ایران همواره بر 
ارتباط صمیمانه با كشورهای اسلامی بخصوص كشورهای مسلمان منطقه مبتنی بوده 
است تا با كمک آنها بتواند مسائل و مشكلات مسلمانان را حل و فصل كند. جهانگیری 
همچنین زیارت عتبات عالیات و سفر زائران ایرانی به كشورهای سوریه و عراق را نیز پراهمیت 
توصیف و خاطرنشان كرد: آنچه بیش از همه در موضوع زیارت عتبات اهمیت دارد حفظ 
امنیت زائران ایرانی است چرا كه اعزام زائران از سوی سازمان حج و زیارت به معنای آن است 

كه جمهوری اسلامی ایران از برقراری امنیت برای آنها اطمینان كامل حاصل كرده است.
وی با بیان این كه مسئولیت اصلی تصمیم گیری در خصوص حج عمره مفرده با شورای 
عالی امنیت ملی است،  گفت: حفظ عزت و امنیت زائران ایرانی در حج عمره از اهمیت 

فراوانی برخوردار است.

معاون اول رییس جمهوری  :

به انتخاباتی باشکوه و پر رونق نیازمندیم

 رئیس ستادكل نیروهای مسلح گفت: هرگونه سكوت و 
یا اهمال و برخورد دوگانه با طرح معامله قرن می تواند این 
توطئه بزرگ را فراتر از فلسطین، متوجه حاكمیت ملی دیگر 

كشورهای اسلامی سازد. 
در پی رونمایی از طرح ظالمانه معامله قرن، سرلشكر 
محمد باقری رئیس ستاد كل نیروهای مسلح، در پیام های 
و  ارتش ها  رؤسای  و  دفاع  وزرای  به  خطاب  ای  جداگانه 
نیروهای مسلح كشورهای اسلامی، با محكومیت اقدام 
رئیس جمهور متوهم و تروریست آمریكا در عملیاتی كردن 
این توطئه بزرگ ضد آرمان و حقوق ملت فلسطین آورده 
است: رونمایی از طرح صهیونیستی-آمریكایی موسوم به 
»معامله قرن«، بی شک خطای تاریخی و راهبردی است 
كه اشغال فلسطین را به عنوان بخش اصلی پروژه شكست 

خورده 70 ساله صهیونیست ها در منطقه دنبال می كند.
وی واگذاری قدس شریف و بخش بزرگی از كرانه باختری 
به رژیم صهیونیستی، پاره پاره كردن سرزمین فلسطین، 

ممانعت از حق بازگشت آوارگان فلسطینی به وطن خود 
و خلع سلاح مقاومت و دیگر مفاد این معامله را خلاف 
عقل، منطق، قواعد و قطعنامه های بین المللی و مغایر با 
منشور سازمان ملل متحد توصیف و تصریح كرد: هرگونه 
موافقت ضمنی، سكوت و یا اهمال و برخورد دوگانه با این 
طرح ظالمانه كه نقض حاكمیت و اعلام جنگ علیه هویت 
سرزمینی و موجودیت یک ملت مظلوم است، می تواند این 
توطئه بزرگ را فراتر از فلسطین، متوجه استقلال و حاكمیت 

ملی دیگرهای دیگر كشورهای اسلامی نیز سازد.
در پیام رئیس ستاد كل نیروهای مسلح با اشاره به شرافت، 
فضیلت، قداست و ارزش والای قدس و فلسطین نزد امت 
اسلامی و پیروان دیگر ادیان الهی، تاكید شده است: نجات 
ملت فلسطین و آزادی قدس شریف و قبله اول مسلمانان، 
اولویت اول جهان اسلام است و به فضل الهی نه تنها معامله 
قرن تحقق نخواهد یافت، بلكه با قرار دادن اسرائیل در 
گردابی سهمگین، زوال و نابودی این رژیم غاصب سرعت 

خواهد گرفت.
سرلشكر باقری در پیام خود آورده است: با تمركز آحاد 
ملت ها و دولت های اسلامی به دشمن اصلی امت اسلامی 
یعنی آمریكا و رژیم نژادپرست صهیونیستی، امیدوار هستیم 
كنار گذاردن اختلافات جزئی حول محور قرآن و منافع 
مسلمین و همكاری در حمایت از محور مقاومت و اخراج 
غاصبان و اشغالگران از سرزمین های اسلامی برای مقابله 
با این معاهده ننگین، ضرورت حتمی و دستور كار جدی 

ارتش های كشورهای اسلامی قرار گیرد.
و  بهروزی  موفقیت،  آرزوی  با  پیام  این  پایان  در  وی 
سربلندی برای وزرای دفاع و رؤسای ارتش ها و نیروهای 
كشورهای اسلامی و ملت ها و دولت های آنان، تاكید كرد: 
بی تردید تنها نسخه عملی حل بحران فلسطین، همان 
راهبرد »فلسطین از بحر تا نهر، بازگشت آوارگان فلسطینی و 
برگزاری همه پرسی آزاد و فراگیر در تعیین سرنوشت و آینده 

این ملت« است.

هشدار سرلشکر باقری نسبت به سکوت در قبال طرح آمریکا؛
»معامله قرن« محقق نمی شود 

دادستان كل كشور گفت: با توجه به رخدادهای اخیر مدیران باید جناح بندی های سیاسی را 
كنار گذاشته و جهاد گونه به دنبال برطرف كردن مشكلات مردم باشند.

محمد جعفر منتظری پنج شنبه در آئین اختتامیه هفتمین دوره مسابقات قران سراسری كاركنان 
قوه قضائیه، با اشاره به این كه در دهه فجر امسال بیش از هر سالی حائز اهمیت است بیان كرد: 
با توجه به رخدادهای اخیر ملت باید امسال با حضور پرشور تر نشان دهند با تمامی مشكلاتی 

كه دشمن برای مردم ایجاد كرده راسخ تر و استوارتر از گذشته حملات دشمن را خنثی می كنند.
او افزود: اساس نظام مسئله ای است كه همه مردم در مقابل آن مسئول هستیم و برای پاسداری 
از مفاهیم دینی بایستی به وظیفه خود عمل كنیم. منتظری با اشاره به انتخابات یازدهم دوره 
انتخابات مجلس شورای اسلامی بیان كرد: دشمن برای انتخابات برنامه ریزی كرده و می خواهد 
با افزایش یاس وناامیدی و با طرح شعارهای عامه پسند به دنبال تضعیف سرمایه های اجتماعی 
است. وی افزود: اكنون جامعه اسلامی نیازمند وحدت و خدمات جهاد گونه است اما برخی از 
مسئولین به دنبال ناامیدی در جامعه اسلامی اند و مردم باید بسیار مراقب انتخابات باشند و نباید 

جامعه را به دو قطب تقسیم كنیم.

دادستان كل كشور با بیان اینكه اگر كشور مشكلی داشته باشد باید در جلسات داخلی این 
موضوعات مطرح شود و ادامه داد: از بیان مسئولان كشور نباید مشكلات جامعه مطرح شود زیرا 

برخی از دشمنان از این موضوعات بهره برداری سیاسی می كنند.
تبدیل معامله قرن به مقابله قرن

 وی در خصوص وظیفه جامعه اسلامی عنوان كرد: اكنون امت اسلامی وظیفه دارند تا با مقابله 
با صهیونیسم نسبت به نابود كردن و خارج كردن صهیونیست ها از منطقه اقدام كنند و اقدامی 
كه ترامپ با بیان معامله قرن كرد و حضور برخی از سران كشورهای اسلامی و همراهی با آمریكا 

خیانتی تا بخشودنی در جهان اسلام است.
او با اشاره ه به اینكه معامله قرن به مقابله قرن تبدیل خواهد شد، ادامه داد: به شهادت رساندن 
قاسم سلیمانی و همراهان وی نشانی از ضعف آمریكا در مقابل جبهه مقاومت اسلامی است و 
این اقدام تروریستی آمریكا در جهان تأثیرات منفی به همراه داشت و امت اسلامی هیچگاه در 
مقابل معامله موهوم قرن كوتاه نخواهند آمد و این معامله آغاز مرگی برای آمریكا و هم پیمانان او 

خواهد بود.

دادستان کل کشور :

مسئولان باید جناح بندی های سیاسی را کناربگذارند 

حسن بختیاری زاده*

سید جلال ساداتیان*

نماینده مردم تهران در مجلس شورای اسلامی با اشاره 
مجلس،  رو  پیش  انتخابات  در  صلاحیتش  رد  علت  به 
گفت: شورای نگهبان من را به خاطر عدم التزام به نظامی 
رد صلاحیت كرده كه در زمان انقلاب در همین خیابان 
های چهارمردان و خاكفرج قم به خاطر پیروزیش خون 

داده ایم. 
محمود صادقی در نشست شورای اصلاح طلبان قم در 
بیان كرد: شورای  ایرنا،  به سوال مكتوب خبرنگار  پاسخ 
نگهبان من را به استناد بند دوم ماده 2۸ قانون اساسی 
یعنی عدم التزام به نظام جمهوری اسلامی رد صلاحیت 

كرده است.
وی به كنایه تصریح كرد: بند اول ماده 2۸ عدم التزام به 

اسلام است كه خوشبختانه من به خاطر آن رد صلاحیت 
نشده ام و به خاطر بند دوم آن كه جنبه سیاسی دارد رد 

صلاحیت شده ام.
وی با بیان گفت و گوی خودش و اعضای شورای نگهبان 
در رابطه با رد صلاحیتش اضافه كرد: به اعضای شورای 
نگهبان گفتم من با صراحت انتقاد می كنم نه با نفاق، من 
نفاق ندارم و با صراحت لهجه حق را فریاد می زنم و حاضر 

هستم در اجرای فرامین رهبری جانم را هم فدا كنم.
نماینده مردم تهران در مجلس شورای اسلامی در ادامه 
بیان بحث خود را مسئولان شورای نگهبان تصریح كرد: به 
خاطر همین من همیشه انتقاد می كنم و با صراحت هم 

انتقاد می كنم.

شورای  به  اخیر  مراجعه  در  من  كرد:  خاطرنشان  وی 
نگهبان و علت رد صلاحیتم به آنها گفتم كه به ولایت فقیه 
و نظام اسلامی اعتقاد راسخ دارم و هنوز حاضرم جانم را 

برایش فدا كنم.
صادقی گفت: اگر امروز هم حادثه ای برای نظام رخ دهد 
باز هم برای حفظ آن ما راهی جبهه می شویم و به خاطر آن 

جانمان را فدا می كنیم.
وی ادامه داد: بر مبنای همین اعتقاد معتقد هستم هیچ 

مسئول و مقامی مصون از نقد و نظارت نیست.
فقیه  ولایت  به  اعتقادم  مبنای  بر  كرد:  اضافه  صادقی 
معتقدم، ولایت فقیه ولایت اوصاف است نه ولایت شخص، 

ولایت مدام العمر نیست مادام الصفات است.

محمود صادقی در نشست شورای اصلاح طلبان قم :

هیچ مسئول و مقامی مصون از نقد و نظارت نیست 
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چگونه دمای بدن اندازه گیری می شود؟ 

چند نکته درباره اندازه گیری "تب"
تب یا درجه حرارت بالاتر از دمای طبیعی بدن معمولا علامت یک عفونت است و به 

خودی خود یک بیماری به شمار نمی آید. 
تب یكی از راه های جنگیدن بدن با عفونت هاست. اگر تب مشكلی ایجاد نكند، درمان آن 
هم ضرورت ندارد. هرچند با درمان تب معمولا بیمار احساس بسیار بهتری خواهد داشت.

باید توجه كرد كه عفونت های ویروسی درمان اختصاصی ندارند. اگر تب بالا باشد یا 
ادامه دار شود، مراجعه به پزشک لازم خواهد بود. البته كودكان كمتر از سه ماه، بیمارانی كه 
تحت شیمی درمانی قرار می گیرند، مبتلایان به بیماری های جدی و افرادی كه به تازگی 

تحت جراحی قرار گرفته اند باید برای هرگونه تبی به پزشک مراجعه كنند.
به یاد داشته باشید كه دمای بدن ممكن است به دلیل ورزش، لباس زیاد به تن داشتن، 
حمام داغ یا هوای بسیار گرم محیط بالا رود. حتما دمایی را كه به آن مشكوک هستید، ۳0 

تا ۶0 دقیقه بعد دوباره اندازه بگیرید.
چگونه دمای بدن اندازه گیری می شود؟ 

 برای اندازه گیری دمای بدن باید ابزار مناسب در اختیار داشته باشید. شما نمی توانید 
به اندازه گیری دما با لمس پیشانی با دست اعتماد كنید. ما توصیه می كنیم یک دماسنج 
الكترونیک یا جیوه ای تهیه كنید. بهترین راه اندازه گیری دما در نوزادان و كودكان استفاده 
از دماسنج زیربغل است. پیش از آنكه از دماسنج استفاده كنید آن را بچرخانید تا ستون 

جیوه یا الكل را درونش ببینید.
در عین حال باید توجه كرد كه ممكن است دمای دهان به غلط بالا یا پایین باشد؛ بسته 
به اینكه به تازگی نوشیدنی گرم یا سرد مصرف شده باشد. بنابراین اگر مایعی نوشیده  شده، 
حدود 10 دقیقه صبر كنید و سپس از راه دهان دمای بدن را اندازه گیری كنید. البته تنفس 
هم دهان را خنک می كند. بنابراین اطمینان پیدا كنید كه دماسنج جیوه ای را پیش از 

استفاده تكان داده اید و محل ستون مایع درون آن زیر ۳7 درجه سانتیگراد است.
یا  نمی كنند  همكاری  بدن  دمای  دهانی  اندازه گیری  برای  كه  خردسال  كودكان  در 
ممكن است دماسنج را گاز بگیرند، اندازه گیری دمای زیربغل لازم می شود. در عین حال 

اندازه گیری دمای مقعدی در كودكان توصیه نمی شود.
چگونه دمای بدن را از طریق زیر بغل اندازه گیری کنیم؟ 

- از یک دماسنج دهانی استفاده كنید.
- دماسنج را زیر بغل قرار دهید.
- بازو را نزدیک سینه قرار دهید.

- به طور معمول 5 دقیقه منتظر بمانید.
- سپس دماسنج را درآورده و عدد را بخوانید.

- درجه حرارت زیر بغل معمولًا  0.5 درجه پایین تر از درجه حرارت از راه دهان است.
چگونه دمای دهانی اندازه گیری می شود؟ 

- دماسنج دهانی را زیر یكی از طرف های زبان بگذارید و به سمت عقب برانید.
- اطمینان پیدا كنید كه دماسنج با لب ها نگه داشته شده است و نه دندان ها.

- دما را پس از سه دقیقه كه دماسنج در دهان بود، بخوانید.
- اگر بینی كودک گرفته و نمی تواند از راه بینی تنفس كند، ابتدا بینی اش را تمیز كنید. 

تنفس دهانی هنگام اندازه گیری دهانی دما باعث پایین نشان دادن دما به غلط می شود.
بر اساس اعلام پایگاه جامع آموزش و فرهنگسازی سلامت،  در عین حال باید توجه كرد 

كه دمای زیربغل و دمای پوست دقیق نیستند و توصیه نمی شوند.

نفخ غیرطبیعی چه هشدارهایی برای
 بدن دارد؟

نفخ یک مشكل گوارشی رایج است كه بسیاری از افراد آن را تجربه می كنند. اگرچه در 
بسیاری از موارد، بدون هیچ اقدام خاصی، این مشكل از بین می رود اما می تواند به یک 

معضل جدی برای سلامت هم تبدیل شود. 
در برخی از شرایط نفخ دیگر یک علامت مزاحم نیست و می تواند نشانه های نگران 

كننده ای داشته باشد به طوری كه نیاز به توجه فوری پزشكی را ایجاد كند.
درد ناحیه لگن: نفخ همراه با درد در ناحیه لگن شاید نشانه ای از ابتلا به سرطان تخمدان 
باشد. به خصوص اگر با علائم دیگری مثل احساس سیری زودرس در حین غذا خوردن و 

نیاز ناگهانی و مكرر به اجابت مزاج، همراه باشد.
كاهش وزن: حدود یک درصد جمعیت به بیماری سلیاک مبتلا هستند. در این بیماری 
خودایمنی، بدن به گلوتن موجود در مواد غذایی واكنش نشان داده و سطح روده فرد كه 
باید به طور طبیعی، دارای پرز باشد، صاف می شود. رایج ترین علائم سلیاک، اسھال و 
كاهش وزن هستند. اما نیمی از افراد مبتلا هم علائمی دارند كه در ظاهر، هیچ ربطی به 

روده ندارد، مثل كم خونی، خارش پوستی، سردرد و مراحل اولیه پوكی استخوان.
انقباضات شكمی شدید: برخی از افراد، این علامت را با انقباضات شكمی ناشی از عادت 
ماهیانه یا حتی انگل اشتباه می گیرند اما اگر این انقباضات در پایین، سمت چپ شكم 
اتفاق بیفتند، ممكن است كه نشانه ابتلا به بیماری دیورتیكولیت باشند. در این بیماری، 
كیسه های كوچكی در آستر بخش های پایینی روده بزرگ ایجاد شده و این كیسه ها ملتھب 

می شوند. اگر انقباضات شدید با تب همراه باشند، باید بلافاصله به پزشک مراجعه كنید.
اسھال خونی: اگر نفخ با دردهای مكرر شكم همراه باشد، می تواند نشانه بیماری های 
روده ای مثل كرون یا كولیت اولسراتیو باشد. در حدود 40 درصد بیماران علائمی به غیر 
علائم گوارشی را هم تجربه می كنند. از جمله این علائم می توان به مشكلات دید )درد 

چشم و تاری دید(، خارش پوستی و خستگی، اشاره كرد.
سرطان معده: این سرطان معمولا در اوایل بدون علامت است یا علائم مبهمی مانند نفخ، 

سوء هاضمه یا احساس پری در قسمت فوقانی شكم دارد.
بیماری كرون: این بیماری یک حالت خود ایمنی است كه روی دستگاه گوارش تاثیر 
می گذارد و ممولا در روده كوچک یا روده بزرگ است. نفخ یكی از شایع ترین علائم كرون 
است ضمن این كه كرون می تواند منجر به تنگی و انسداد روده شود و علاوه بر نفخ، كاهش 

وزن، تهوع و استفراغ بعد از غذا را ایجاد كند.
سرطان كولون: یكی از شایع ترین علائم این سرطان نفخ است. اگر سرطان قسمت های 
بالاتر روده بزرگ را درگیر كند، نفخ ممكن است تنها علامت اولیه باشد. سرطان روده بزرگ 

دومین علت شایع مرگ ناشی از سرطان در افراد غیر سیگاری در ایالات متحده است.

توصیه های طب سنتی؛

فواید شلغم برای کم خونی
برگ  های  شلغم برای افرادی كه از نظر طب سنتی دچار افزایش خون هستند، خوردنی 

مناسبی است و خود شلغم نیز برای افرادی كه دچار كم  خونی  هستند.
متخصصان طب سنتی در مورد خواص برخی از میوه ها عنوان كرده اند شلغم كاملًا پخته 
برای سرماخوردگی و دفع خلط سینه و همچنین پیشگیری از سرماخوردگی در كودكانی 
كه زیاد سرما می خورند، مفید است به شرط آنكه تا زمانی كه در بازار موجود است، روزانه 

میل شود.
همچنین مصرف انار شیرین، توصیه می شود چرا كه انار شیرین دارای طبیعت سرد مایل 

به اعتدال، و تولیدكننده خون نیكو در بدن است.
انار باعث بازشدن و گشایش گرفتگی های بدن و ادرارآور است.

بهتر است دانه های انار را با پره ها و كمی از پیه )بخش های سپیدرنگ و كمی تلخ( میان 
دانه ها بخوریم تا موجب ضعف معده نشود.

همچنین خوردن انگور شیرین نیز توصیه شده است چرا كه از خوردن انگور شیرین 
نازک پوست، خون خوب تولید می شود.

انگور بدن را از مواد زاید و تباه، پاک و آن را تقویت می كند و انگور و انجیر را می توان به 
عنوان وعده غذایی خورد.

سلامت 

همه ی آدم ها گاهی سكسكه می كنند. هر چند سكسكه معمولًا خود به خود در 
عرض چند دقیقه تمام می شود اما گاهی می تواند آزاردهنده شود و خوردن و حرف 
زدنمان را به دردسر بیندازد. حتماً شما هم با لیست بلند و بالایی از انواع ترفندها برای 
توقف سكسكه روبرو شده اید؛ از باد كردن بادكنک گرفته تا خوردن یک قاشق شكر؛ 

اما واقعاً كدام راهكار جواب می دهد؟
مطالعات چندانی در مورد تأثیرگذاری راهكارهای متفاوت توقف سكسكه انجام 
نشده است، اما خیلی از آن ها قرن هاست به كار گرفته شده و مؤثر بوده اند. ضمناً 
برخی از متداول ترین راهكارهای رفع سكسكه در واقع عصب واگوس یا عصب های 

فرنیک را تحریک می كنند كه به دیافراگم مرتبط اند.
علت سکسکه

به اسپاسم  سكسكه زمانی روی می دهد كه دیافراگم به طور غیرارادی شروع 
می كند. دیافراگم شما عضله ای بزرگ است كه كمكتان می كند دم و بازدم انجام 
دهید. وقتی دیافراگم دچار اسپاسم می شود، شما ناگهان دم می گیرید و تارهای 
صوتی تان از هم باز می شوند و صدای سكسكه را ایجاد می كنند. در بیشتر موارد 

سكسكه فوراً بروز می كند و خودش هم رفع می شود. 
خودتان را سرگرم كاری كنید. سكسكه اغلب وقتی كه به آن فكر نمی كنید خودش 
متوقف می شود. یک بازی ویدیویی انجام دهید، جدول حل كنید یا محاسباتی در 

ذهنتان انجام دهید.
عواملی وجود دارند كه می توانند سبب سكسكه شوند:

. زیاد خوردن یا با عجله خوردن
. نوشابه های گازدار

. غذاهای تند
. استرس یا هیجان زدگی

. نوشیدن الكل

. قرار گرفتن در معرض تغییرات ناگهانی دما
تکنیک های تنفسی و فیزیکی

گاهی یک تغییر ساده در الگوی تنفس یا وضعیت بدن می تواند دیافراگم را آزاد 
كند.

. تنفس شمرده شمرده: سیستم تنفسی تان را با تنفس آرام و شمرده غافلگیر كنید. 
طی پنج شماره دم بگیرید و طی پنج شماره بازدم انجام دهید.

. نگه داشتن نفس: یک دم بزرگ و عمیق بگیرید و هوا را 10 تا 20 ثانیه نگه دارید، 
سپس به آرامی بازدم انجام دهید. هر چند بار كه لازم است این الگو را تكرار كنید.

. یک پاكت كاغذی را باد كنید: یک پاكت كاغذی را جلوی دهان و بینی تان 
بگیرید. به آرامی دم بگیرید و بازدم انجام دهید و پاكت را باد كنید. هرگز از كیسه 

پلاستیكی و نایلونی استفاده نكنید.
. زانوهایتان را بغل كنید: یک جای راحت بنشینید، زانوها را داخل سینه تان جمع 

كرده و دو سه دقیقه نگه دارید.
. سینه تان را فشرده كنید: به جلو خم شوید یا بدنتان را تا كنید تا سینه تان فشرده 

شود و به دیافراگم تان فشار بیاید.
. مانور والسالوا: برای اجرای مانور والسالوا سعی كنید همزمان با گرفتن بینی تان و 

بسته نگه داشتن دهانتان، هوا را بیرون بدهید.
نقاط طب فشاری

نقاط طب فشاری نواحی از بدن هستند كه نسبت به فشار، حساسیت خاصی 
دارند. اعمال فشار در این نقاط با دست ممكن است كمكتان كند دیافراگم خود را 

آزاد كرده یا عصب واگوس تان را تحریک كنید.
. زبانتان را بكشید: كشیدن زبان، عصب ها و عضلات حلق را تحریک می كند. نوک 

زبانتان را بالا بكشید و به آرامی آن را یک تا دو بار به جلو بكشید.
. به دیافراگم تان فشار بیاورید: دیافراگم شما، شكمتان را از ریه هایتان جدا می كند. 

با دستتان دقیقاً به زیر استخوان جناق سینه فشار وارد كنید.
. بینی تان را بگیرید و آب قورت دهید.

. كف دستتان را فشار دهید: با انگشت شست تان به كف دست دیگرتان فشار 
بیاورید.

. سرخرگتان را فشار دهید: شما در طرفین گردنتان سرخرگ دارید. این سرخرگ 
همان چیزی است كه وقتی نبض گردنتان را می گیرید، ضربان آن را حس می كنید. 
دراز بكشید، سرتان را به سمت چپ بچرخانید و سپس سرخرگ سمت راست 

گردنتان را با حركات دورانی به مدت 10 تا 15 ثانیه ماساژ دهید.
چیزهایی كه باید بخورید یا بنوشید 

. آب یخ بنوشید: آب یخ را جرعه جرعه بنوشید تا عصب واگوس تان تحریک شود.
. بدون اینكه تنفس تان را متوقف كنید، به آرامی یک لیوان آب گرم را بنوشید.

. روی یک لیوان آب سرد را با یک تكه پارچه بپوشانید و از طریق آن آب را بنوشید.
. چند دقیقه یک تكه یخ را بمكید و هر وقت كوچک شد آن را قورت دهید.

. به مدت ۳0 ثانیه آب یخ غرغره كنید.
. یک قاشق عسل یا كره بادام زمینی در دهان بگذارید و اجازه دهید در دهانتان 

حل شود.
. مقداری شكر روی زبانتان بگذارید و اجازه دهید 5 تا 10 ثانیه بماند و سپس آن 

را بخورید.
. یک برش لیموترش بردارید، كمی نمک روی آن بپاشید و آن را بمكید. یادتان نرود 

سپس با آب، دندان ها و دهانتان را بشویید.
. یک قطره سركه  روی زبانتان بریزید.

سایر راهکارها
. پشت گردنتان را بمالید یا ضربه بزنید. مالیدن پوست پشت گردن می تواند عصب 

فرنیک را تحریک كند.
. خودتان را سرگرم كاری كنید. سكسكه اغلب وقتی كه به آن فكر نمی كنید خودش 
متوقف می شود. یک بازی ویدیویی انجام دهید، جدول حل كنید یا محاسباتی در 

ذهنتان انجام دهید.
چه زمانی باید به پزشک مراجعه کنید؟

همان طور كه گفتیم سكسكه معمولًا در عرض چند دقیقه یا یک ساعت خودش 
برطرف می شود؛ اما اگر مكرراً دچار سكسكه می شوید یا سكسكه هایتان بیش از دو 
روز طول كشیدند باید به پزشک مراجعه كنید. چون سكسكه می تواند علامتی از 

عوارضی مانند موارد زیر باشد:
. ریفلاكس اسید معده به مری

. سكته مغزی
. ام اس

ضمناً، بعضی از سكسكه ها سخت تر و شدیدتر از بقیه اند. وقتی این اتفاق می افتد، 
پزشكتان ممكن داروهایی برایتان تجویز كند. داروهایی كه معمولًا برای سكسكه های 

مزمن تجویز می شوند شامل موارد زیر هستند:
. باكلوفن

. كلورپرومازین
. متوكلوپرامید

چگونه از بروز سکسکه پیشگیری کنیم؟
سكسكه های معمولی به علت عواملی در سبک زندگی ایجاد می شوند كه اغلب با 

ایجاد تغییراتی در عادت ها قابل پیشگیری اند:
. هر وعده مقدار غذای كمتری بخورید.

. آهسته تر غذا بخورید.
. كمتر غذای تند بخورید.

. الكل ممنوع
. نوشابه های گازدار ننوشید.

تا  یا مدیتیشن را تمرین كنید  . تكنیک های ریلكسیشن مانند تنفس عمیق 
استرس تان كمتر شود.

چگونه از شر سكسكه خلاص شویم؟

سکسکه علل درمان و پیشگیری 

كبد نقش مهمی در سم زدایی و فیلتر كردن مواد زائد از بدنتان دارد. وقتی كبد شما 
به دلیل یكی از بیماری های كبد خوب كار نمی كند می تواند منجر به عوارض جدی در 
سلامتی تان بشود. به همین دلیل است كه باید علائم مشكلات كبدی را بدانید تا بتوانید 

با تشخیص و درمان به موقع این اندام حیاتی تان را نجات بدهید.
كبد شما یكی از سخت كوش ترین اندام های بدنتان است. كبد به شما كمک می كند 
غذایتان را هضم كنید، آن را به انرژی تبدیل كنید و آن انرژی را برای مصارف بعدی تان 
ذخیره نمایید. ضمناً كبد نقش مهمی در سم زدایی و فیلتر كردن مواد زائد از بدنتان دارد. 
وقتی كبد شما به دلیل یكی از بیماری های كبد خوب كار نمی كند می تواند منجر به 
عوارض جدی در سلامتی تان بشود. به همین دلیل است كه باید علائم مشكلات كبدی را 

بدانید تا بتوانید با تشخیص و درمان به موقع این اندام حیاتی تان را نجات بدهید.
اثر  بر كبد  تمام عوارضی است كه  برای  بیماری كبد، عبارتی كلی  باشد كه  یادتان 

می گذارند و به تنهایی یک بیماری نیست.
علائم کلی بیماری کبد

علائم بیماری كبد بسته به علت اصلی می توانند گوناگون باشند؛ اما یک سری از علائم، 
تقریباً مشترک بوده و در تعدادی از عوارض كبدی دیده می شوند، مانند:

. زردی پوست و چشم )یرقان( . تیرگی ادرار . مدفوع رنگ پریده یا خونی و یا سیاه  . تورم 
قوزک پا، پا یا شكم . تهوع . استفراغ . كاهش اشتها . خستگی مداوم و مزمن . احساس 

خارش در پوست . به راحتی كبود شدن بدن
علائم هپاتیت

هپاتیت ویروسی به التهاب كبد گفته می شود كه یک ویروس علت آن است. هپاتیت 
مُسری است اما همیشه هم علامت ندارد. یعنی بدون اینكه متوجه شوید می توانید آن را 
انتقال بدهید یا بگیرید. هپاتیت از طریق تماس با غذای آلوده، آب آلوده یا ترشحات بدن 

مانند خون و مایع منی منتقل می شود.
تمام عفونت های هپاتیت بر كبد اثر می گذارند و باعث تورم آن شده و اجازه نمی دهند 
عملكرد مناسب خود را داشته باشد. این عفونت ها ممكن است حاد یا مزمن باشند. 
ویروس هپاتیت ممكن است سال ها در بدن زندگی كند بدون اینكه علامتی ایجاد نماید. 
در ابتدا ممكن است فرد متوجه علائمی مشابه آنفلوانزا شود اما به مرور زمان ممكن است 

علائم زیر بروز كند:
. خستگی، كاهش انرژی یا ضعف عمومی . درد عضلات و مفاصل . شكم درد . تهوع . 

استفراغ . كاهش اشتها . تیرگی ادرار و رنگ پریدگی مدفوع . یرقان
علائم بیماری کبد چرب

یک كبد سالم معمولًا حاوی مقدار كمی چربی است. بیماری كبد چرب زمانی روی 
می دهد كه چربی زیادی در كبد تجمع می یابد. كبدی كه زیاد چربی دارد، ملتهب و متورم 
می شود. این التهاب می تواند سبب سیروز كبد شده و آسیب دائمی به كبد بزند. دو نوع 

بیماری كبد چرب وجود دارد:
كبد چرب الكی كه نتیجه ی مصرف بلندمدت الكل است، و كبد چرب غیرالكلی كه 

علت خاصی ندارد اما تغذیه در برخی موارد نقش دارد. بیماری كبد چرب الكی معمولًا 
در مراحل اولیه علامتی ندارد اما برخی افراد ممكن است در سمت راست شكم خود درد 

احساس كنند. این بیماری در مراحل پیشرفته تر علائم زیر را دارد:
. تب . تهوع و استفراغ . یرقان

خیلی از افرادی كه بیماری كبد چرب غیرالكلی دارند نیز در مراحل اولیه علامتی 
احساس نمی كنند؛ اما به مرور زمان علائم زیر بروز می كنند:

. ضعف و خستگی عمومی . كاهش وزن بی دلیل . كاهش اشتها . یرقان . خارش پوست 
. تورم پاها و شكم

علائم بیماری های ژنتیکی کبد
ژنتیک در ابتلا به برخی از بیماری های كبد نیز نقش دارد. عوارض معمول ژنتیكی كبد 

كه می توانند برای كبد مشكل ایجاد كنند شامل موارد زیر می شوند:
. هموكروماتوسیس ژنتیكی كه باعث می شود بدن، آهن زیادی در كبد انباشته كند.

. بیماری ویلسون كه باعث می شود كبد به جای اینكه مس را دفع كند آن را ذخیره كند.
. كمبود آلفا -1 – آنتی تریپسین كه عارضه ای است كه بدن نمی تواند به اندازه كافی آلفا-

1 – آنتی تریپسین بسازد.
علائم بیماری های ژنتیكی كبد معمولًا موارد زیر هستند:

. خستگی و افت انرژی . مفصل درد . شكم درد . كاهش اشتها . تورم شكم و پاها . یرقان
سیروز یا زخم كبد زمانی روی می دهد كه كبد شما با التهاب یا تورم آسیب دیده است. 
بیماری های كبد خصوصاً كبد چرب الكلی و هپاتیت می توانند در نهایت منجر به سیروز 

شوند اما نه به سرعت
علائم بیماری های خود ایمنی کبد

بیماری خود ایمنی بیماری است كه سیستم ایمنی بدن به اشتباه به بافت های سالم بدن 
حمله می كند. بیماری هایی كه باعث می شوند سیستم ایمنی به كبد حمله ور شده و سبب 

التهاب و زخم می شوند، عبارتند از:
. كلانژیت صفراوی اولیه . كلانژیت اسكلروز اولیه . هپاتیت خود ایمنی

علائم شامل موارد زیر می شوند:
. احساس خستگی . خارش پوست . درد در سمت راست شكم . یرقان . تورم شكم و پاها 

. بزرگ شدن كبد، طحال یا شكم . كاهش وزن بی دلیل
علائم سرطان کبد

سرطان كبد به هر سرطانی گفته می شود كه از كبد شروع شده باشد. سرطان كبد 
معمولًا به آرامی گسترش می یابد و ممكن است در مراحل اولیه متوجه علائمی نشوید.

اما به محض بروز علائم زیر به پزشک مراجعه كنید:
. كاهش اشتها . كاهش وزن بی دلیل . خارش پوست . یرقان . تورم شكم و پاها . تهوع . 

استفراغ . به راحتی كبود شدن بدن
علائم سیروز کبد

سیروز یا زخم كبد زمانی روی می دهد كه كبد شما با التهاب یا تورم آسیب دیده است. 

بیماری های كبد خصوصاً كبد چرب الكلی و هپاتیت می توانند در نهایت منجر به سیروز 
شوند اما نه به سرعت.

علائم سیروز كبد شامل موارد زیر می شود:
. خستگی و ضعف . كاهش اشتها . كاهش وزن بی دلیل . خارش پوست . تهوع . تورم و 

درد شكم و پاها . یرقان . به راحتی كبود شدن بدن یا خونریزی
علائم نارسایی کبد

نارسایی كبد می تواند حاد یا مزمن باشد و معمولًا بعد از سیروز روی می دهد. نارسایی 
كبد عموماً در مراحل آخر بیماری كبد روی می دهد، یعنی بعد از اینكه كبد بسیار آسیب 
دید و نمی تواند به عملكرد خود ادامه بدهد. در بیشتر موارد، نارسایی كبد یک فرایند 

تدریجی است و علائم زیر را دارد:
. كاهش اشتها . خستگی . تهوع . اسهال

مراحل بعدی نارسایی كبد علائم زیر را ایجاد می كنند:
. اختلال حواس . خستگی . كما

مصرف زیاد استامینوفن می تواند سبب نارسایی حاد كبد شود. این نارسایی در طی یک 
دوره ی چند روزه یا چند هفته ای اتفاق می افتد، نه ماه ها یا سال ها.

علائم نارسایی حاد كبد شامل موارد زیر است:
. درد یا تورم در سمت راست شكم . حالت تهوع . استفراغ . گیجی . زردی . احساس 

خواب آلودگی، گیجی یا بی حالی
نارسایی حاد كبد به اندازه نارسایی مزمن كبد شایع نیست، اما بسیار جدی و خطرناک 
است. اگر علائمی از نارسایی حاد كبد را در خود مشاهده كردید، سریعاً به پزشک مراجعه 
كنید. نارسایی حاد كبد می تواند منجر به تجمع مایعات در مغز، خونریزی بیش از حد و 

نارسایی كلیه شود.
در نهایت این که

بیماری های كبدی كه بدون درمان رها شوند می توانند اثرات ماندگاری بر سلامتی شما 
داشته باشند. بنابراین اگر فكر می كنید بیماری كبد دارید، بهتر است در اسرع وقت با 
پزشک معالج خود صحبت كنید. در بیشتر موارد، درمان زودهنگام برای بهبودی صحیح 

بسیار مهم است.

درمان زودهنگام برای بهبودی صحیح بسیار مهم است

بیماری های کبدی علت ها و علائم

 شیوع كمبود ویتامین D به خصوص در زنان و كودكان ایرانی بین 50 تا ۸0 درصد است، از عوارض كمبود این ویتامین در دوران 
كودكی بیماری راشیتیسم است كه به علت كمبود كلیسم و فسفر بوجود می آید و منجر به پوكی استخوان در بزرگسالان به ویژه زنان 
می شود.  گزارش انستیتو تغذیه ایران حاكی از آن است كه تقریبا  ۹0 درصد مردم كمبود ویتامین D دارند و میزان توده استخوانی در 
ایران نسبت به سایر كشورها نیز كمتر است و مردم باید نسبت به سلامت  خود حساس باشند. پژوهش های انجام شده در  شهرهای 
پرجمعیت كشور نیز نشان می هد، كمبود ویتامین D كه یكی از ویتامین های موثر در پیشگیری از پوكی استخوان، افسردگی، ابتلا به 
بیماری های گوارشی، ابتلا به MS، ابتلا به دیابت، چاقی و فشار خون است اكنون در جمعیت بزرگسال و كودک كشور از میانگین 50 
درصد هم فراتر رفته  است.  همچنین نتایج مطالعات مركز روماتیسم ایران نیز حاكی از آن است كه  بیش از 50 درصد افراد كمتراز 
40 سال كشور از كمبود ویتامین D رنج می برند. امیرعلی امیدی فوق تخصص غدد در این زمینه می گوید: كمبود دریافت ویتامین 
D در دوران بلوغ باعث توقف رشد و نیز افزایش بروز چاقی در دوران بلوغ بویژه در دختران می شود. ، چندین سال است كه اثرات سوء 
كمبود این ویتامین  در افراد بالغ شناخته شده و در ر بزرگسالان با بیماری هایی مانند پوكی استخوان، سرطان و چاقی در ارتباط است.   
وی اظهار می دارد: كمبود ویتامین D سبب ایجاد توده بدنی بالا و كوتاهی قد دختران در اوج دوران رشد آنها می شود و از طرف دیگر 
در معرض آفتاب بودن به تنهایی بویژه بدلیل عدم دریافت مستقیم نور خورشید در خیلی از موارد، تضمین كننده دریافت كافی این  
ویتامین است. امیدی اضافه می كند: با توجه به اهمیت كمبود ویتامین در بروز چاقی و نیز كوتاهی قد در دوران بلوغ كه خود باعث 
شیوع بیماری های قلبی و عروقی در سال های آتی عمر می شود، اندازه گیری ساده این ویتامین در خون برای افراد در معرض خطر 
می تواند مفید باشد و دریافت كافی لبنیات بویژه از نوع كم چرب آن از دوران كودكی تاثیر قابل توجهی در جلوگیری از بروز كمبود این 
ویتامین ضروری خواهد داشت. این استاد دانشگاه ادامه می دهد: داروهای ضد تشنج می توانند از طریق كاهش واكنش نسبت به 
ویتامین D برجذب كلسیم تاثیر بگذارند، افرادی كه از آنتی اسید های حاوی منیزیم استفاده می كنند، باید از دریافت دوزهای بالای 
ویتامین D پرهیز كنند، زیرا با خطر افزایش كلسیم و منیزیم خون مواجه هستند. امیدی می گوید: كمبود این ویتامین در كودكان 
ممكن است، بیقراری، تحریک پذیری، بی اشتهایی و تعریق زیاد بروز كند و موجب بروز راشیسم در كودكان و نرمی استخوان در 
بزرگسالان شود. در این موارد، با از دست دادن مواد معدنی از استخوانها و در نتیجه تغییر شكل استخوانها، پاها ی كودک كمانی شكل 
می شود و كمبود ویتامین D در بروز پوكی استخوان كه معمولا در سنین سالمندی بروز می كند نیز موثر است. وی تصریح می كند: 
كمبود خفیف این ویتامین ممكن است به افزایش شكنندگی استخوانها در بزرگسالی منجر شود، زنان در دوران یائسگی در معرض 
خطر پوكی استخوان قرار می گیرند  به این دلیل، مصرف روزانه مكمل كلسیم وهمراه با ویتامین D توصیه شده است. این پزشک 
می افزاید: خطر كمبود ویتامین D در میان كودكان شیرخوار بخصوص نوزادان نارس و كم وزن و بزرگسالان بویژه  افرادی كه كمتر در 
معرض نور مستقیم آفتاب هستند، بیشتر است. همچنین، خطر بروز كمبود در افرادی كه دچار بیماری های كبد وكلیه و غده تیروئید 

هستند، افراد مبتلا به بیماری صرع و كسانی كه از رژیم غذایی گیاهخواری پیروی می كنند بیشتر است.

مدیر گروه تحقیقات تغذیه دانشگاه علوم پزشكی شهید بهشتی، درباره رژیم های غذایی آنلاین، توضیحاتی ارائه داد.
تیرنگ نیستانی، با اشاره به اینكه هیچ مشكل تغذیه ای را نمی توان بدون مراجعه به پزشک متخصص حل كرد، توضیح داد: در 

رژیم های غذایی آنلاین بسیاری از عوامل مهم در تعیین آداب تغذیه ای مناسب هر فرد در نظر گرفته نمی شود.
این متخصص تغذیه و رژیم درمانی، با اشاره به نكات حائز اهمیت در تعیین یک رژیم غذایی مناسب برای هر فرد، عنوان كرد: افراد 
برای دریافت مشاوره تغذیه مناسب باید پزشک را از وضعیت سلامت، اقتصاد، فرهنگ و عادات غذایی خود مطلع كنند و بهتر است 

سمت و سوی مشاوره تغذیه، اصلاح عادات غذایی فرد با امید پایایی و تداوم برنامه غذایی باشد.
به گفته وی، در رژیم های آنلاین و توصیه هایی كه بین افراد دست به دست می شود، هیچ كدام از این عوامل در نظر گرفته نمی شود.
مدیرگروه تحقیقات تغذیه دانشگاه علوم پزشكی شهید بهشتی، ادامه داد: استفاده از آداب غذایی توصیه شده توسط افراد عادی یا 
قوانین كلی كه در اینترنت به چشم می خورد، به هیچ وجه منطقی نیست، چراكه برنامه های تغذیه ای همچون لباس های فری سایز 
نیستند كه به تن همه بیایند. وی با اشاره به لزوم مراجعه به افراد اهل فن و متخصص در این زمینه، اظهار كرد: پرسش مهم این است 
كه فردی كه تصور می كند از راه تغذیه می تواند گره مشكل خود را باز كند، تا چه زمانی می تواند اجرای برنامه غذایی دریافتی را ادامه 
دهد. اگر مدت كوتاهی بتوانند از آن پیروی كند، تلاش هایش بی نتیجه است و به سرعت به شرایط قبلی باز می گردد كه این موضوع 
ممكن است هزینه سنگینی داشته باشد. نیستانی تغییر عادات غذایی را امری بسیار دشواری دانست و افزود: این سختی را باید با 
كمک متخصصان كاهش دهیم تا بتوانیم در مسیر سبک زندگی سالم گام برداریم. از طرفی بسیاری از نیازهای اساسی بدن از طریق 
خوردن و آشامیدن تأمین می شود و اندام های مختلف از بدو تولد با دریافت مواد غذایی لازم رشد می كنند، به همین دلیل رژیمی 
مناسب است كه هم نیازها را تأمین كند و هم آسیبی به بدن نرساند، اما رژیم های غذایی آنلاین یا توصیه اطرافیان به هیچ كدام از این 
نكات توجه نمی كند. این متخصص تغذیه و رژیم درمانی، به تبعات ناگواری كه پیروی از این رژیم ها برای افراد با مشكلات پاتولوژی به 
همراه دارد، اشاره كرد و گفت: افرادی كه با مشكلاتی نظیر كبد چرب، دیابت و بیماری های قلبی و عروقی دست و پنجه نرم می كنند، 
نیاز به مداخله افراد با دانش پایه پزشكی دارند و جستجو در اینترنت و فضای مجازی نه تنها دردی از آن ها دوا نخواهد كرد بلكه ممكن 

است روند درمان واقعی را نیز دشوارتر كند.
نیستانی در خصوص مشاوره های آنلاینی كه این اواخر بسیار گسترش یافته است، گفت: بسیاری از متخصصان اقدام به مشاوره 
افراد از طریق فضای مجازی كرده اند؛ به طوری كه پرسشنامه های آنلاینی را طراحی كرده و مطابق با پاسخ افراد، برنامه غذایی 
مناسب را در اختیار آن ها قرار می دهند، اما این موضوع كه چه میزان این روش مؤثر است را نمی توان دقیق بیان كرد، چراكه به علت 

نوپا بودن این روش، هنوز ارزیابی در این خصوص صورت نگرفته است.
وی با بیان اینكه همچنان بسیاری از پزشكان به لزوم برقراری ارتباط نزدیک با بیمار معتقدند، ادامه داد: هیچ راه حلی برای رفع 

معضلات تغذیه ای وجود ندارد كه شما را از مراجعه به متخصص، به صورت حضوری یا آنلاین بی نیاز كند.

یک فوق تخصص  مطرح کرد

غدد کمبود ویتامین D سلامتی کودکان و زنان را نشانه گرفته است
یک متخصص تغذیه؛ 

مراقب تبعات رژیم های غذایی آنلاین باشید
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فرمانده انتظامی استان قم خبر داد؛

نوجوان 17 ساله، سر شبکه فیشینگ 30 هزار 
حساب بانکی 

انتظامی استان قم از دستگیری  فرمانده 
یک نوجوان 17 ساله و همدستش به اتهام 
هزار   ۳0 اطلاعات  فیشینگ  و  پولشویی 

حساب بانكی مردم خبر داد. 
اظهارداشت:  آقاخانی   عبدالرضا  سردار   
راستای  در  استان  فتا  پلیس  كارشناسان 
مأموریت های محوله پیرامون رصد و پایش 
و  مجاز  غیر  های  برداشت  حوزه  در  جرایم 
پولشویی، یک كانال تلگرام با 4 هزار و ۹2 نفر 
عضو و همچنین یک گروه تلگرام نیز با 500 
نفر عضو كه در زمینه برداشت های غیر مجاز 
با شگرد فیشینگ در سطح كلان اقدام به پولشوئی و خرید ارزهای دیجیتال می كردند را 
شناسایی و با توجه به حساسیت این پرونده، بلافاصله موضوع در دستور كار آن ها قرار گرفت.
وی گفت: در ابتدا با بررسی های صورت گرفته مشخص شد، اعضای باند، با آی دی های 
مختلف و با استفاده از شماره های مجازی، فعالیت مجرمانه را در زمینه پولشوئی، اجاره كارت 
های بانكی و... را انجام و در رابطه با اقدامات مجرمانه آن ها پرونده های زیادی در پلیس 
فتا اكثر استان ها تشكیل شده است. فرمانده انتظامی استان قم افزود: اعضای این باند 
به صورت سازمان یافته با استخدام افراد مختلف در زمینه برنامه نویسی، تهیه كارت اجاره، 
سیم كارت های های افراد غیر، شناسائی صرافی های متخلف، تهیه مدارک هویتی و... با راه 
اندازی ربات های مختلف از جمله صیغه یاب، شارژ نصف قیمت، اینترنت ارزان، دوست یابی 
و ...، ارسال پیامک های انبوه متناسب با مسائل روز جامعه و ارسال لینک های جعلی، اقدام 
به سرقت اطلاعات كارت بانكی افراد كرده و با طراحی ربات موجودی بگیر و كارت به كارت 

اقدام به پولشوئی در سطح كلان می كردند.
وی اضافه كرد: این افراد حتی مبالغ به دست آمده را صرف خرید خودرو، تجهیزات رایانه 
ای، خوشگذرانی و... می كردند، بنابراین با تلاش های شبانه روزی همكاران در پلیس فتا 
استان قم، سرشاخه اصلی باند كه نوجوانی 17 ساله بود در یكی از استان های جنوبی 
شناسایی و دستگیر شد. سردار آقاخانی افزود: در ادامه با بررسی اكانت ها و همچنین گروه و 
كانال تلگرامی فعال در این رابطه، اطلاعات كارت بانكی ۳0 هزار و 400 نفر از مردم در سراسر 

كشور شناسایی شد.
فرمانده انتظامی استان قم با اشاره به اینكه یكی دیگر از سرشاخه های این باند در یكی از 
استان های جنوبی دستگیر شده است، گفت: با توجه به تعداد زیاد شاكیان در این پرونده 
تحقیقات برای كسب میزان رقم كلاهبرداری شده در دست بررسی است در حال حاضر مبلغ 
۳ میلیارد ریال از متهمان توقیف و پیش بینی می شود این مبلغ تا 10 میلیارد ریال افزایش 

یافته كه به محض دریافت اخبار جدید اطلاع رسانی خواهد شد.
سردار آقاخانی در خاتمه افزود: متهمان به همراه پرونده تشكیل شده برای انجام مراحل 

قانونی تحویل مرجع قضائی استان شدند.

رئیس پلیس فتا استان قم هشدارداد

شهروندان مراقب آگهی های جعلی 
کلاهبرداران فضای مجازی باشند

رئیس پلیس فضای تولید و تبادل اطلاعات فرماندهی انتظامی استان قم به شهروندان 
هشدار داد: سودجویان و كلاهبرداران فضای مجازی با درج آگهی جعلی فروش محصولات 
ارزان قیمت در سایت های تبلیغاتی با دریافت بیعانه اقدام به كلاهبرداری از كاربران می كنند 

كه بایستی شهروندان در این زمینه هوشیار باشند. 
توسط مجرمان  از روش های كلاهبرداری  یكی  ،اظهار داشت:  موالی    سرهنگ علی 
سایبری درج آگهی های تبلیغاتی كذب و غیرواقعی در سایت های دیوار و شیپور می باشد و 
برخی كاربران نیز به دلیل قیمت مناسب مجذوب آگهی های درج شده گردیده و مبلغی را 
به عنوان بیعانه پرداخت كرده كه متاسفانه كلاهبرداران پس از دریافت وجه از پاسخگویی به 
تماس مالباختگان امتناع می كنند. رئیس پلیس فتا استان قم افزود: شهروندان هنگام مراجعه 
به سایت های دیوار، شیپور و یا سایت های مشابه آن باید توجه داشته باشند تحت هیچ عنوان 
پیش از رویت و دریافت كالا مبلغی را به حساب فروشنده واریز نكنند و حتماً از كسانی خرید 
كنند كه امكان ملاقات حضوری آنها پیش از انجام معامله فراهم است و در هنگام  تحویل 
نیز كالا را با دقت مورد بررسی قرار دهند. وی ادامه داد: سودجویان و كلاهبرداران فضای 
مجازی با درج آگهی جعلی فروش محصولات ارزان قیمت در سایت های تبلیغاتی با دریافت 
بیعانه اقدام به كلاهبرداری از كاربران می كنند. سرهنگ موالی درباره چگونگی قرار نگرفتن 
در دام كلاهبرداران سایبری، بیان داشت: كاربران به سادگی فریب وعده های پوچ و تبلیغات 
اغوا كننده كلاهبرداران را نخورده و قبل از دیدن كالا و اطمینان اصالت آن و همچنین مدارک 
كالا اقدام به پرداخت بیعانه به خصوص به صورت آنلاین خرید نكنند، همچنین در خصوص 
صحت هویت فرد مقابل بررسی های لازم صورت پذیرد. رئیس پلیس فتا استان با اشاره 
كلاهبرداری های مالی و برداشت های غیرمجاز از حساب های بانكی هشدار داد و خاطرنشان 
كرد: اگر از طریق یک آگهی در سایت های مذكور با فردی معامله كردید تا كالا یا خدمات 
یا كمكی دریافت كنید اولًامبلغی به عنوان بیعانه، هزینه پست و غیره پرداخت نكنید و ثانیاً 
مراقب باشید تصویر مدارک هویتی و یا خصوصی خود را از طریق فضای مجازی در اختیار آنها 
قرار ندهید چرا كه می توانند از این مدارک هویتی و خصوصی شما در كلاهبرداری از دیگران 

استفاده كنند.

رئیس پلیس امنیت عمومی استان قم  خبرداد

پلمب 15 واحد اقامتی متخلف در قم
رئیس پلیس امنیت عمومی استان قم از پلمب 15 واحد اقامتی به علت فعالیت غیرقانونی و 

عدم پایبندی به مقررات و ضوابط ابلاغی خبر داد . 
 سرهنگ پیام كاویانی اظهارداشت: اداره نظارت بر اماكن عمومی استان برابر ضوابط و 
مقررات صنفی، از واحدهای اقامتی بازدید و هیچ گونه كوتاهی از واحد های صنفی متخلف 
در این صنف را نمی پذیرد . رئیس پلیس امنیت عمومی استان قم از اجرای طرح شناسایی 
و بازدید از مراكز اقامتی-سیاحتی و فاقد پروانه كسب توسط ماموران اداره نظارت بر اماكن 
عمومی به منظور برخورد با صنوف متخلف خبر داد . سرهنگ كاویانی گفت: در اجرای طرح 
مذكور از 2۶۶ واحد صنفی اقامتی و سیاحتی بازدید شد. وی با اشاره به پلمب 15 واحد 
اقامتی به علت فعالیت غیرقانونی و عدم پایبندی به مقررات و ضوابط ابلاغی، اظهارداشت: 
اداره نظارت بر اماكن عمومی در این طرح به 44 واحد اقامتی متخلف اخطار پلمب و 15 
واحد اقامتی – سیاحتی به علت عدم رعایت مقررات و ضوابط ابلاغی پلمب و از ادامه فعالیت 
متصدیان آن واحد ها جلوگیری كرد . رئیس پلیس امنیت عمومی استان قم از مردم خواست 
تا در صورت مشاهده هر گونه تخلف در واحدهای صنفی، مراتب را به مركز فوریت های پلیسی 

110 اعلام كنند.
 

رئیس پلیس آگاهی استان قم خبرداد

اعتراف سارقان مغازه به 8 فقره سرقت 
رئیس پلیس آگاهی فرماندهی انتظامی استان قم از دستگیری ۳ سارق مغازه در قم خبر 

داد و گفت: متهمان طی تحقیقات صورت گرفته به ۸ فقره سرقت اعتراف كردند. 
سرهنگ میكائل قهرمان پوراظهارداشت: در پی وقوع چندین فقره سرقت از مغازه های 
سطح شهر، موضوع در دستور كار كارآگاهان پایگاه دوم پلیس آگاهی فرماندهی انتظامی 
استان قم قرار گرفت. وی گفت:تحقیقات ادامه داشت تا اینكه ابتدا متهم اصلی و سپس 2 
همدست شناسایی و پس از هماهنگی با مقام قضائی استان دستگیر شدند. سرهنگ قهرمان 
پور در ادامه از كشف مقادیر قابل توجهی اموال مسروقه از مخفیگاه این افراد خبر داد و تصریح 
كرد: متهمان طی تحقیقات صورت گرفته به ۸ فقره سرقت مغازه در قم اعتراف كه در نهایت به 

همراه پرونده متشكله برای انجام مراحل قانونی تحویل مرجع قضائی استان شدند.
رئیس پلیس آگاهی فرماندهی انتظامی استان قم با تاكید بر عزم جدی پلیس در مقابله 
سرقت از مردم خواست، ضمن رعایت موارد امنیتی و استفاده از سیستم های مداربسته برای 
پیشگیری از سرقت، هرگونه موارد مشكوک را به مركز فوریت های پلیس 110 گزارش دهند .

فرمانده انتظامی استان البرزخبرداد

انهدام باند سارقان با 150 فقره سرقت در البرز 
فرمانده انتظامی استان از دستگیری اعضای باند سارقان لوازم داخل خودرو با اعتراف به 

150 فقره سرقت در شهرستان كرج خبر داد. 
سردار عباسعلی محمدیان با اعلام این خبر گفت: در پی افزایش تعداد سرقت های لوازم 
داخل خودرو در نقاط مختلف شهرستان "كرج"، رسیدگی به موضوع در دستور كار اداره 

مبارزه با سرقت پلیس آگاهی قرار گرفت.
وی افزود: كارآگاهان در تحقیقات اولیه خود متوجه شدند سارقان در گروه های 2 نفره به 
وسیله یک دستگاه خودرو سمند تاكسی در ساعت پایانی شب خودروهای فاقد لوازم ایمنی 
را شناسایی و اقدام به سرقت لوازم داخل آن می كنند. این مقام ارشد انتظامی اظهار كرد: در 
ادامه پس از دعوت صاحب خودرو تاكسی به پلیس آگاهی مشخص شد نامبرده خودرو خود 
را به یک خانم اجاره داده و او نیز خودرو را در اختیار سارق اصلی كه همسرش بوده قرار داده 
است كه پس از شناسایی مخفیگاه این زوج، با هماهنگی مقام قضائی هر 2 آنها دستگیر و به 

پلیس آگاهی منتقل شدند.
سردار "محمدیان" تصریح كرد: متهم كه با مشاهده مستندات پلیس چاره ای جز بیان 
حقیقت در پیش روی خود نمی دید لب اعتراف گشود و به 100 فقره سرقت لوازم خودرو با 
همدستی ۳ نفر دیگر از دوستانش اقرار كرد. وی بیان كرد: كارآگاهان با انجام اقدامات پلیسی 
مخفیگاه ۳ متهم دیگر پرونده را نیز در شهر كرج شناسایی و در چند عملیات غافلگیرانه 
نامبردگان را دستگیر كردند. این مقام ارشد انتظامی با بیان این كه همه متهمان از سارقان 
سابقه دار و حرفه ای استان هستند اظهار كرد: در بازجویی های صورت گرفته از آنها نیز به 50 

فقره سرقت لوازم خودرو، 2 فقره سرقت خودرو و یک فقره سرقت منزل اقرار كردند.
تلاش  با  داد:  ادامه  مسروقه  اموال  مالخر  دستگیری 2  به  اشاره  با  "محمدیان"  سردار 

كارآگاهان پلیس تاكنون 101 نفر از مال باختگان این پرونده شناسایی شده اند.

اجتماعی

مدیركل اوقاف و امور خیریه استان قم حضرت زهرا)س( را یكی از مصادیق كلمه 
طیبه دانست و گفت: با شركت در انتخابات و حمایت از انقلاب ولایت مداری فاطمی 

را دنبال می كنیم.
حجت الاسلام عباس اسكندری عصر روز چهارشنبه  در همایش رهروان یاس 
نبوی كه در آستان مقدس امامزاده جعفر شهید علیه السلام برگزار شد با اشاره به 
ویژگی های ذاتی انسان ها اظهار كرد: آدمی در حقیقت موجودی عظیم است كه 
می تواند در زندگی خود و دیگران تحول آفرین باشد، بالندگی به وجود بیاورد و رشد 

و نمو و كمال ایجاد كند و البته همه اینها شرایطی را می طلبند.
وی افزود: برخی در این دنیا در حد یک گیاه یا حیوان زندگی می كنند یعنی هیچ 
تأثیری بر خود و جامعه ندارند و فقط از مواهبی كه زمین در اختیارشان قرار می دهد 
استفاده می كنند اما در مقابل عده ای دیگر به تناسب اعمال و افكارشان، تاثیرگذارند.
مدیركل اوقاف و امور خیریه استان قم با بیان اینكه خداوند تبارک و تعالی برخی 
انسان ها را برای دیگران به عنوان الگو مثال می زند گفت: مثل آنها مانند درختی 
پاک و پاكیزه است، كلمه طیبه ای كه همچون شجره طیبه هستند، اصلًا انسان 
كامل، مصداق واژه كلمه طیبه در قرآن كریم است، یكی از پیامبران یا اولیای الهی كه 

می توانند الگوی دیگران باشند.
وی ادامه داد: از روز ولادت تا شهادت حضرت زهرا سلام الله علیها و همچنین تا 
امروز، دشمنان تلاش فراوانی كرده اند كه این كلمه طیبه به رشد و بالندگی نرسد 
و تأثیرگذار نباشد ولی موفق نشدند هر چند ایشان را در دوران جوانی به شهادت 
رساندند و گمان می كردند دفتر تأثیرگذاری او بسته می شود ولی دیدیم كه 11 فرزند 
معصوم او زندگی بالنده ای داشتند و انسان ها را به رشد و تعالی رساندند و در زمان 
غیبت هم راه بر صدیقه طاهره و سیره او بسته نشد. حجت الاسلام اسكندری با اشاره 
به تأثیرگذاری محبت حضرت فاطمه سلام الله علیها در همه انسان های فرهیخته و 
دلیرمردان عرصه جهاد عنوان كرد: سردار شهید سپهبد حاج قاسم سلیمانی یكی از 
تربیت یافتگان مكتب فاطمی است، مردی كه در هنگام سخنرانی وقتی نام حضرت 
زهرا سلام الله علیها را می برد همه وجودش آه و ناله می شود؛ هر كس در این مكتب 
تربیت شود همان تأثیرگذاری را خواهد داشت. مدیركل اوقاف و امور خیریه استان قم 
افزود: حاج قاسم سلیمانی چندان اهل حضور در مجامع و رسانه ها نبود و ادعایی 
نداشت بلكه همچون مادر معنوی اش حضرت زهرای مرضیه سلام الله علیها، فهمید 
باید كاری كند كارستان و همان راهی را برود كه امامان معصوم طی كردند، همین 
اخلاص و تأثیرگذاری بود كه وقتی به شهادت رسید نه خانواده اش بلكه یک ملت و 
بسیاری از جهانیان عزادار او شدند و به معنای واقعی كلمه سردار دل ها شد، كاری 
كرد كه انقلاب اسلامی دوباره جان گرفت و تجدید حیات كرد. وی تصریح كرد: 
هیچیک از ما نمی تواند به جایگاه یگانه دردانه آفرینش یعنی حضرت زهرا سلام الله 
علیها دست یابد ولی می توان تلاش كرد با نیت خالص، اندیشه پاک و اعمال صالح، 
مسیر او را پیمود و به تحقق اهداف ایشان كمک كرد. حجت الاسلام اسكندری به 
تلاش استكبار جهانی برای ضربه زدن به انقلاب اسلامی عنوان كرد: لازم است در 
این شرایط همه با هم در پای صندوق های رأی حضور یابیم و انقلابمان را حمایت 

كنیم و سیلی محكمی به صورت كریه استكبار بزنیم.

 از هیچ تهدیدی هراسی نداریم 
مدیركل اوقاف و امور خیریه استان قم با اشاره به اهمیت عزاداری ایام فاطمیه 
گفت: شیعیان تا قیامت در این مراسم شركت می كنند تا قاتلان حضرت فاطمه 
سلام الله علیها را رسوا كند، زنان و مردان ایران با تلاش خود طی 40 سال گذشته 
استكبار جهانی را بی آبرو كرده و با شركت در مراسم سوگواری اهل بیت عصمت 
و طهارت، دنبال كنندگان راه قاتلان آنها را نیز رسوا و بی آبرو می كنند. وی افزود: 
دشمنان 40 سال تلاش كردند تا ملت ایران را از همه نظر تحت فشار قرار دهند ولی 
بدانند ما عاشقان راه حضرت علی علیه السلام و حضرت زهرا سلام الله علیها هستیم 
و از هیچ تهدیدی هراسی نداریم، شیعه برای اولین بار در طول تاریخ راه خود را با 
فقاهت فقیهان و رهبری عالمان جامع الشرایط و ولایت فقیه پیدا كرده و این راه را گم 
نمی كند، مستضعفان عالم هم بدانند هر چقدر استكبار جهانی به ما فشار بیاورد، 
ما آنها را تنها نمی گذاریم، حزب الله لبنان را رها نمی كنیم، فلسطین مظلوم را تنها 
نخواهیم گذاشت و یمن و بحرین و عراق و سوریه را با جان و مال و حیات و زندگی خود 

حمایت می كنیم، هرچه دیگران می خواهند بگویند و انجام دهند.
وی ادامه داد ممكن است هر كدام از ما نتوانیم در حد تأثیرگذاری حضرت زهرا 
سلام الله علیها برسیم كه نخواهیم رسید یا نتوانیم همچون حاج قاسم سلیمانی 
تحول ایجاد كنیم اما اگر هر كدام از ما كنار هم قرار گیریم یقیناً همان تأثیر گذاری 
و تحول را ایجاد خواهیم كرد پس نگوئیم از من به عنوان یک نیرو جز و كوچک چه 

كاری ساخته است.

مدیركل اوقاف و امور خیریه استان قم:

استاندار قم:ولایت مداری فاطمی را با شرکت در انتخابات دنبال می کنیم

بانک های مانع رونق تولید توبیخ می شوند
استاندار قم گفت: در ارزیابی بانک های عامل در زمینه رفع موانع تولید و ارائه تسهیلات باید 

مبنای منطقی وجود داشته باشد تا بر اساس این ارزیابی بانک ها تشویق و یا توبیخ شوند.
بهرام سرمست در سی و هشتمین جلسه كارگروه استانی تسهیل و رفع موانع تولید كه در 
سالن امام جواد )ع( استانداری قم برگزار شد خطاب به اعضای این كارگروه افزود: در این 
جلسات به اینكه فقط به ارائه گزارش و یک اظهار نظر جزئی اكتفا كنیم دردی را دوا نكردیم 
بلكه باید مبنای آماری كه ارائه می شود مشخص باشد و هدف این جلسات باید رفع موانع تولید 

و تسهیل در ان باشد.
وی ادامه داد: بانک های عامل باید در ارائه گزارش خود مبانی منطقی داشته باشند تا 

مشخص شود این بانک ها تا چه اندازه به اهداف كارگروه دست یافته اند.
استاندار قم اظهار داشت: پس از ارزیابی این گزارش ها، بانک هایی كه در ارائه تسهیل و رفع 
موانع تولید وارد عمل شده اند تقدیر و تشویق خواهند شد ولی بانک هایی كه خود موانعی را 

جلوی راه واحدهای تولیدی ایجاد كنند توبیخ می شوند.
وی تأكید كرد: باید طبق این گزارش هایی كه ارائه می شود مشخص باشد تا چه میزان به 

اهداف خود رسیده و یا اینكه برای سال آینده چه اقدامی باید صورت پذیرد.
بانک های عامل گلوگاه موانع تولید

سرمست در بخش دیگری از سخنان خود با اشاره به نقش مهم بانک های عامل در زمینه 
رفع موانع تولید و تسهیل امور واحدهای تولیدی، بیان كرد: در واقع بانک های عامل به عنوان 
گلوگاه رفع موانع تولید هستند كه باید تفاوت ها را در ارائه تسهیلات به واحدهای تولیدی در 

گزارش ها دیده شود و عملكرد بانک ها مورد بررسی و ارزیابی قرار گیرد.
وی در پایان ضمن تقدیر از شركت های دانش بنیان استان قم افزود: در حاشیه بازدید از 
نمایشگاه »الكامپ« شركت های دانش بنیان صاحب ایده و نوآوری مورد بازدید قرار گرفت كه 
این شركت ها نیاز به حمایت دارند و از معاون هماهنگی امور اقتصادی می خواهم با دعوت از 
این شركت ها در استانداری و اختصاص یک زمان مناسب برای ارائه ایده ها از این شركت ها 

حمایت و پشتیبانی شود.
ارائه تسهیلات بانکی به 9 واحد تولیدی در قم

دبیر كمیسیون بانک های عامل استان قم نیز دراین جلسه  گفت: برای حمایت از رونق تولید 
در قم تسهیلات سرمایه در گردش به ارزش 2۶7 میلیارد ریال به ۹ واحد تولیدی در قم ارائه شده 
است. محمدرضا خانی اظهار داشت: به منظور حمایت از رونق تولید و تسهیل تسویه بدهی 
ریالی غیر جاری تولیدكنندگان به بانک ها و مؤسسات اعتباری، قانون تسهیل تسویه بدهی 

بدهكاران شبكه بانكی كشور تصویب شده است.
وی افزود: طبق این قانون چنانچه تسهیلات گیرندگان تمام و یا بخشی از بدهی سررسید 
اینكه قرارداد  باشند بدهی آن ها در صورت  پایان سال ۹7 پرداخت نكرده  تا  را  شده خود 
تسهیلات گیرنده با بانک و یا مؤسسه اعتباری امهال نشده باشد همان قرارداد ملاک محاسبه 

بدهی است.
دبیر كمیسیون بانک های عامل استان قم اظهار داشت: هم چنین قراردادهایی كه یک یا 
چند نوبت مانند توافقنامه قرارداد جدید با اعطای تسهیلات جایگزین قبل از سال ۹۳ منعقد 

شده باشد ملاک محاسبه اولویت قرارداد بعد از تاریخ یاد شده خواهد بود.
به گفته وی، سقف مجاز برای برخورداری از مزایای این قانون برای هر شخص حقیقی و یا 

حقوقی غیردولتی در كل شبكه بانكی به ترتیب 5 تا 20 میلیارد ریال می باشد.
خانی در بخش دیگری از سخنان خود افزود: در بخش صنعت ۹ واحد به ارزش 2۶7 میلیارد 
ریال برای دریافت تسهیلات سرمایه در گردش و سرمایه ثابت به سه بانک عامل معرفی شدند و 
علاوه بر آن 4۹ واحد در بخش كشاورزی برای دریافت یكصد و 1۹ میلیارد ریال به سه بانک دیگر 

معرفی شدند.
 

رئیس سازمان صنعت، معدن و تجارت استان قم خبرداد

افزایش 11 درصدی بازرسی از واحدهای 
صنفی در قم 

رئیس سازمان صنعت، معدن و تجارت استان قم گفت: در 10 ماه نخست سال جاری تعداد 
بازرسی های صورت گرفته از واحدها در استان نسبت به مدت مشابه 11 درصد افزایش یافته 

است. 
محمود سیجانی با اشاره به عملكرد بازرسان سازمان صنعت، معدن و تجارت و اتاق اصناف در 
استان قم اظهار كرد: این بازرسان در 10 ماه نخست سال جاری 7۸ هزار و ۹40 مورد بازرسی 
انجام دادند كه این بازرسی ها منجر به كشف ۹ هزار و 100 تخلف و تشكیل ۶ هزار و 4۹۶ 

پرونده شد، ارزش تخلفات مكشوفه ۶۶ میلیارد و 721 میلیون تومان بود.
وی ادامه داد: از جمله تخلفات كشف شده در استان قم در 10 ماه نخست سال جاری 
می توان به دو هزار و 55۳ مورد عدم درج قیمت و نصب نرخنامه، 50 مورد كالای قاچاق، 
۶۹1 مورد تقلب و كم فروشی، ۶22 مورد عدم صدور صورت حساب، دو هزار و 207 مورد گران 
فروشی، 155 مورد عرصه خارج از شبكه و 14۸ مورد اخفا، احتكار و عدم اعلام موجودی اشاره 

كرد.
 رئیس سازمان صنعت، معدن و تجارت استان قم افزود: در 10 ماه نخست سال جاری 14۸ 
فقره برگ گزارش بازرسی تخلفات اخفا، امتناء، احتكار و عدم اعلام موجودی در استان قم در 
موضوع هایی همچون محصولات پتروشیمی، گوشت مرغ، گوشت قرمز و لاستیک منجر به 

تشكیل پرونده هایی به ارزش 1۳ میلیارد و ۶04 میلیون تومان شد.
سیجانی با اشاره به مهم ترین پرونده های تشكیل شده از تخلفات واحدها در استان قم اظهار 
كرد: در 10 نخست سال جاری 151 فقره برگ گزارش بازرسی تخلف عرضه خارج از شبكه در 
استان در موضوع های مواد پتروشیمی، نهاده های دامی، گوشت مرغ، گوشت قرمز، گندم و 

آرد منجر به تشكیل پرونده هایی به ارزش 1۶ میلیارد و ۳05 میلیون تومان شد.
وی ادامه داد: بخش بازرسی سازمان صنعت، معدن و تجارت استان قم در 10 ماه نخست 
سال جاری 57 هزار و 1۳0 مورد بازرسی انجام داد كه این بازرسی ها منجر به كشف ۶ هزار و 

۸00 تخلف به ارزش 7۶ میلیارد تومان و تشكیل 4 هزار و 4۹۹ پرونده شد.
رئیس سازمان صنعت، معدن و تجارت استان قم افزود: بازرسی اتاق اصناف استان قم در 
10 ماه نخست سال جاری 21 هزار و ۸10 مورد بازرسی انجام داد كه این بازرسی ها منجر به 
كشف دو هزار و ۳00 تخلف به ارزش یک میلیارد و 752 میلیون تومان و تشكیل هزار و ۹۹7 

پرونده شد.
وی خاطرنشان كرد: در 10 ماه نخست سال جاری تعداد بازرسی های صورت گرفته از 
واحدها در استان قم نسبت به مدت مشابه 11 درصد افزایش، تعداد تخلفات مكشوفه ۳4 
درصد افزایش و تعداد پرونده های تشكیل شده ۳۳ درصد افزایش داشت، در 10 ماه نخست 
سال گذشته 70 هزار و ۸50 بازرسی از واحدها در استان صورت گرفت كه این بازرسی ها منجر 

به كشف ۶  هزار و 751 تخلف و تشكیل چهار هزار و ۸۸2 پرونده شد.

رییس سازمان جهاد کشاورزی قم:

سلامت محوری رویکرد اصلی کشاورزی قم است
رییس سازمان جهاد كشاورزی قم گفت:افزایش كیفیت و تولید محصولات غذایی سالم و 
دارای استانداردهای لازم درسطح مزارع و باغات استان،  مهم ترین رویكرد فعالیت های این 

سازمان است. 
عباس پورمیدانی بیان كرد: تامین امنیت غذایی شهروندان با تولید محصولات سالم و 
باكیفیت،  راهبرد اساسی بخش كشاورزی استان است كه با همكاری كشاورزان و كارشناسان 

این عرصه در سطح باغات و مزارع قم با جدیت دنبال می شود.
وی ادامه داد: توسعه كمی زمین های كشاورزی بدون توجه به كیفیت محصولات تولیدی 
درآن،  در مدیریت كشاورزی قم جایگاهی ندارد و به همین علت نظارت  كارشناسان سازمان 

جهاد كشاورزی بر روی سطح سلامت محصولات باغی و زراعی استان افزایش  یافته است.
وی افزود: توسعه كمی باغات و مزارع استان مستلزم تامین آب و سایر نهاده های مورد نیاز 
است كه در قم با محدودیت هایی روبه روست، به همین دلیل درجایی كه ضرورت نداشته باشد 
از انجام این كار جلوگیری به عمل خواهد آمد و به جای آن برافزایش سطح كیفیت محصولات 

زمین های كشاورزی موجود تمركز خواهد شد.
پورمیدانی گفت:  افزایش كیفیت محصولات كشاورزی استان علاوه بر تامین امنیت غذایی 
شهروندان،  موجب فروش بهتر این محصولات در بازارهای داخلی و صادراتی می شود و این 

مساله افزایش درآمد كشاورزان قمی را درپی دارد.
وی بیان كرد: سازمان جهاد كشاورزی قم برای تولید محصولات غذایی سالم در این استان،  
برنامه های گسترده ای برای آموزش جدیدترین روش های كشت و مراقبت از گیاه را تدارک 

دیده است كه توسط كارشناسان این سازمان به كشاورزان ارائه می شود.
وی ادامه داد: همچنین كار نظارت بر باغات و مزارع استان به صورت مستمر دنبال می شود 
و مشورت های لازم برای بهبود سطح كیفیت محصولات تولیدی آن ها به صورت عملیاتی در 

اختیار بهره برداران قرار می گیرد.
 

مدیرکل اتباع و مهاجرین خارجی استان قم خبرداد

ریشه کنی بی سوادی در بین اتباع خارجی در قم 
مدیركل اتباع و مهاجرین خارجی استان قم گفت: اراده برای ریشه كنی بی سوادی در اتباع 
خارجی در استان وجود دارد و نباید به هیچ وجه در استان قم اجازه بدهیم كه كسی بی سواد 

باقی بماند. 
عباس شیرمحمدی با اشاره به وضعیت تحصیل فرزندان اتباع خارجی غیرمجاز اظهار كرد: 
فرمان تاریخی رهبر معظم انقلاب كه اجازه دادند اتباع خارجی غیرمجاز به صورت رایگان در 
مدارس تحصیل كنند، یک انقلاب در عرصه آموزش به اتباع خارجی در ایران بود و اكنون 

فرزندان اتباع خارجی غیرمجاز هم در مدارس آموزش داده می شوند.
وی ادامه داد: كلاس های نهضت سوادآموزی برای اتباع خارجی بی سواد  قم برگزار می شود، 
اگر پنج یا 10 تبعه خارجی بی سواد در قم جمع شوند، برای آن ها معلم برای سوادآموزی به 

صورت رایگان در نظر گرفته شده و به آن ها كتاب های آموزشی می دهیم.
مدیركل اتباع و مهاجرین خارجی استان قم افزود: شرط با سوادی اتباع خارجی بی سواد در 
استان، وجود اراده برای سوادآموزی در خود آن ها است، سال گذشته چهار هزار و 27۶ مهاجر 

افغانستانی در كلاس های نهضت سوادآموزی در قم شركت كردند.
شیرمحمدی تصمیم مدیریت استان قم را ریشه كنی بی سوادی در اتباع خارجی در این 
استان دانست و تصریح كرد: این اراده به صورت جدی در اداره كل اتباع خارجی و آموزش و 
پرورش استان قم وجود دارد، تعلیم و تربیت جزو اهداف نظام جمهوری اسلامی است و نباید به 

هیچ وجه در استان قم اجازه بدهیم كه كسی بی سواد باقی بماند.
مدیركل اتباع و مهاجرین خارجی استان قم خاطرنشان كرد: زمانی كه اتباع خارجی بی سواد 
برای دریافت كارت آمایش و خدمات به این اداره كل مراجعه می كنند، آن ها را برای شركت در 

كلاس های سوادآموزی راهنمایی می كنیم.

 جامعه مدرسین حوزه علمیه قم در واكنش به طرح ننگین معامله قرن توسط »دونالد 
ترامپ«، با صدور بیانیه ای اعلام كرد: رییس جمهور جنایتكار آمریكا در نمایشی مضحک و 
اقدامی زورگویانه، از طرحی رونمایی كرد كه بغض و خصومت او علیه امت اسلامی را آشكار 

كرد. 
به گزارش پایگاه اطلاع رسانی جامعه مدرسین حوزه علمیه قم، در این بیانیه آمده است: این 
طرح بار دیگر نشان داد كه سیاست رژیم مستكبر آمریكا در منطقه به كمک رژیم صهیونیستی 

اشغال و استعمار كشورهای اسلامی مخصوصا فلسطین عزیز است.
این بیانیه حاكی است: رئیس جمهور آمریكا طرح اشغالگرانه خود را »معامله قرن« می نامد 
و متوهمانه تصور می كند می تواند سرزمین اسلامی فلسطین را برای غاصبان به یغما ببرد. 
طرحی كه در آن فلسطینیان به طوركلی نادیده گرفته می شوند. طرحی كه هیچ انسان آزاده ای 

آن را نمی پذیرد.
تاریخی  طرح شوم، هویت  این  با  می كند  تلاش  آمریكا  است:  ذكر شده  بیانیه  این  در 
بیت المقدس به عنوان شهر مقدس ادیان ابراهیمی را تغییر دهد و آن را به شهری صهیونیستی 
و پایتخت غاصبان فلسطین تبدیل كند. این طرح بی اساس برخلاف همه قطعنامه های 
سازمان ملل، شهرک های نامشروع را به عنوان بخشی از خاک رژیم صهیونیستیِ غاصب و 

خون ریز به شمار می آورد.
در این بیانیه آمده است: خطرناک ترین بخش این طرح خبیثانه، خلع سلاح مقاومت 
به عنوان حافظان و مدافعان عزت و كرامت فلسطین است تا از این طریق هویت، ملیّت و 

سرزمین این ملت مظلوم را از میان بردارند.

این بیانیه افزوده است: به رغم تلاش های بی وقفه رژیم آمریكا و صهیونیست ها و جبهه 
استكباری در طول سالیان گذشته، مردم مسلمان فلسطین همواره در برابر تهدیدهای هویت، 
سرزمین و ملیت خود مقاومت كرده اند. امروز مردم مظلوم فلسطین و همه  جریان های سیاسی 
آن دریافته اند كه رژیم جنایتكار آمریكا و جبهه استكباری هیچ گاه میانجی نبوده؛ بلكه خود 
پدیدآورنده صهیونیسم و شریک و عامل جنایت های آن در سراسر جهان و از جمله در فلسطین 

اشغالی است.
این بیانیه حاكی است: اكنون با این تجربه  گران بها، به حول و قوه  الهی ملت عزیز فلسطین 
و مسلمانان جهان طرح آمریكایی موسوم به معامله قرن را با طراحان و همراهان آن به زباله دان 
تاریخ خواهند انداخت. به فضل الهی دیری نخواهد پایید كه برخلاف تصور و خیال واهی 
دولتمردان آمریكا و رژیم صهیونیستی، بیت المقدس و فلسطین از وجود پلید آنان پاک و یاران و 

مجاهدان قدس شریف و فلسطین عزیز سرمشق همه  آزادگان جهان خواهند شد.
در این بیانیه تاكید شده است: بی شک راهكار پیشنهادی جمهوری اسلامی ایران، مبنی بر 
نظرخواهی از ساكنان اصلی فلسطین برای تعیین حكومت و سرنوشت این سرزمین، تنها راه 

برای احقاق حق ملت مظلوم فلسطین است.
در پایان این بیانیه آمده است: جامعه مدرسین حوزه علمیه قم با محكوم كردن طرح سراسر 
ظالمانه  معامله قرن بر لزوم یاری مردم فلسطین تاكید می كند و از همه ملت های مسلمان و 
دولت های اسلامی می خواهد به یاری مجاهدان جبهه  مقاومت بشتابند. بحمدالله همگرایی 
بی سابقه  مسلمانان پایان اشغال و غصب فلسطین و پاكسازی همه  سرزمین های اسلامی از 

لوث وجود جنایت كاران و برقراری امنیت و برادری در اقالیم اسلام را نوید می دهد.

جامعه مدرسین حوزه علمیه قم: 

معامله قرن دشمنی ترامپ با امت اسلامی را آشکار کرد

معاون فرهنگی تبلیغی دفتر تبلیغات اسلامی حوزه علمیه 
قم گفت: اندیشه امام خمینی)ره( تاریخ منطقه و جهان را 
تحت تأثیر قرار داد و یكی از مصادیق بارز آن »البلد الطیب« 

است.
»بررسی  همایش  در  آزاد  روستا  سعید  الاسلام  حجت 
نظریه ولایت فقیه در اندیشه امام خمینی)ره(« كه ظهر 
پنج شنبه به مناسبت بزرگداشت پنجاهمین سال تدریس 
ولایت فقیه توسط حضرت امام خمینی)ره( در حوزه علمیه 
نجف به همت دفتر تبلیغات اسلامی حوزه علمیه قم در 
سالن اجتماعات پژوهشگاه علوم و فرهنگ اسلامی برگزار 
شد، اظهار داشت: هر جا یاد امام باشد یاد معنویت عدالت 
خواهی استقامت و صبر نیز خواهد بود و بنا به فرموده 

رهبری عشق به خمینی عشق به همه خوبی هاست.
وی با بیان اینكه در شناخت و ترویج سیره امام كوتاهی 
شده است، با اشاره به خاطره ای از آیت الله سید مصطفی 
خمینی )ره( و همسر امام كه در كتابی منتشر شده است، 
گفت: در زمانی كه حاج آقا مصطفی در نجف خدمت امام 
رسید امام از ایشان می پرسد كه آیا خودت درخواست كردی 
كه تو را به اینجا بیاورند یا اینكه آنها تو را آورده اند؟ این سخن 
امام به این دلیل بود كه نمی خواست اهل بیت ایشان از 

طاغوت در خواستی داشته باشد.
معاون فرهنگی تبلیغی دفتر تبلیغات اسلامی حوزه علمیه 
قم بیان كرد: امام خمینی )ره( در مقابل طاغوت سر خم 
نكردند و مقابل طاغوت با صلابت و شجاعت ایستادند و 
امروز آثار آن را می بینیم و مصداق آن تربیت سردار شهید 

حاج قاسم سلیمانی در مكتب انقلاب است.
وی با اشاره به اینكه از زمان طرح درس ولایت فقیه توسط 
امام خمینی )ره( بیش از 50 سال می گذرد، گفت: اندیشه 
امام خمینی )ره( تاریخ منطقه و جهان را تحت تأثیر قرار داد 
و یكی از مصادیق بارز آن »البلد الطیب« به شمار می رود كه 
همان نظریه ولایت فقیه امام است. حجت الاسلام روستا 
آزاد همچنین از برپایی نمایشگاهی در دانشگاه باقرالعلوم 
)ع( خبر داد و عنوان كرد: این نمایشگاه با ارائه آثار مرتبط با 

ولایت فقیه تدارک دیده شده است.
وی از برگزاری مسابقه كتابخوانی در همین راستا خبر 
امام  فقیه  كتاب ولایت  برگزاری مسابقه  بیان كرد:  و  داد 
خمینی )ره( نیز با استقبال بیش از هزار و 500 نفر مواجه 
شده است. معاون فرهنگی تبلیغی دفتر تبلیغات اسلامی 
قم ادامه داد: یكی از اقدامات بسیار مؤثری كه قطب ولایت 
فقیه انجام داد، برگزاری نشست های تخصصی ولایت فقیه 

با موضوعاتی مانند مفهوم شناسی، نسبت ولایت فقیه با 
نظام های پادشاهی، كارآمدی نظریه ولایت فقیه و جایگاه 

این نظریه در شهرهای مختلف كشور است.

معاون فرهنگی تبلیغی دفتر تبلیغات اسلامی حوزه علمیه قم :
اندیشه امام خمینی)ره( جهان را تحت تأثیر قرار داد

و  قم  حرم  مدافع  شهید   4۳۸ یادواره  چهارمین 
گرامیداشت سردار قاسم سلیمانی تحت عنوان "مجاوران 
با  پنج  شنبه شب  دلها"  عقیله سردار  مدافعان  كریمه 
حضور قشرهای مختلف مردم، خانواده معظم شهیدان و 
برخی از مسئولان در سالن بیداری اسلامی جامعه الزهرا 

)س( قم برگزار شد. 
در این پس از تلاوت آیه هایی چند از كلام الله مجید 
گروه  توسط  اسلامی  جمهوری  سرود  شدن  نواخته  و 
اركستر سپاه علی بن ابیطالب )ع( فرمانده لشكر 17 
علی بن ابیطالب با شرح روایتی از رشادت ها و فداكاری 
های شهیدان مدافع حرم در رویارویی با تكفیری ها، 
اظهار داشت: بچه های دهه هفتادی كه حضرت امام و 
هشت سال جنگ تحمیلی را ندیدند، با جانفشانی های 

خود باعث پیروزی های زیادی در جبهه مقاومت شدند.
سردار اسدالله گنجعلی بیان داشت: شهیدان ایرانی و 
لشكر فاطمیون و تیپ زینبیون و حیدریون برای همه ما 

افتخار بزرگی هستند.
بر  تاكید  با  مراسم  این  ادامه  در  نیز  واعظان  از  یكی 

ضرورت آمادگی كامل در برابر دشمنان گفت: دشمن 
امروز به وحشت افتاده، چون بچه های این نظام دشمن 
را كوچک نگرفتند. مومنی بیان داشت: دشمنان نظام 
امروز فهمیدند كه از یک بسیجی كم سن و سال تا یک 
پیرمرد سفت و محكم در برابرشان می ایستادند و تا الان 

نیز ایستادند.
وی با اشاره به اینكه طبق گفته قرآن مجید شیطان 
دشمن مسلمانان است و به فرموده امام راحل شیطان 
جدی  را  دشمن  این  باید  گفت:  است،  آمریكا  بزرگ 

بگیریم.
 مومنی اهمیت دشمن شناسی را مورد توجه قرار داد 
و با اشاره به تلاش دشمنان برای كمرنگ كردن حضور 
مردم در راهپیمایی 22 بهمن و انتخابات مجلس شورای 
اسلامی، گفت: مردم با حضور در راهپیمایی 22 بهمن و 
انتخابات مجلس شورای اسلامی نقشه دشمن را نقش 
بر آب خواهند كرد.  دمام زنی و سِنج كوبی توسط یكی 
از هیات های مذهبی قم  و اجرای زیبا و دلنشین سرود ز 
كودكی خادم  این  تبار محترمم بوسیله گروه سرود نسیم 

قدر از جلوه های ویژه این آیین معنوی و نورانی بود.
همچنین پرچم های مطهر و متبرک حرم های شریف 
و ملكوتی امام رضا)ع(، حضرت معصومه)س( و حضرت 
زینب)س( میهمان معنوی این مراسم بود، و حاضران 
با ندای حیدر و لبیک یا زینب از آن استقبال پرشوری 

كردند.
در بخشی از این مراسم نیز شركت كنندگان با سر دادن 
شعار مرگ بر آمریكا نفرت و انزجار خود را از استكبار 

جهانی ابراز نمودند.
 یادواره شهیدان مدافع حرم قم به مناسبت چهارمین 
سالگرد عملیات غرورآفرین شكست حصر شهرک های 
شیعه نشین نُبُل و الزهرا سوریه توسط سپاه علی بن 
ابیطالب )ع(، شهرداری قم، بنیاد شهید و امور ایثارگران، 
اداره كل فرهنگ و ارشاد اسلامی و چند نهاد فرهنگی 

اجتماعی دیگر ترتیب یافته بود.
آن  در  شیعیان  از  تَن  هزار  كه 70  فوق  های  شهرک  
سكونت دارند در بهمن ماه 1۳۹4 پس از چهار و نیم 

سال، از محاصره تروریست های تكفیری آزاد شدند.

با حضور قشرهای مختلف مردم، خانواده معظم شهیدان ؛

چهارمین یادواره شهیدان مدافع حرم قم برگزار شد 

 سیزدهمین آیین سالگرد مرحوم آیت الله محمد فاضل لنكرانی از مراجع فقید شامگاه 
پنجشنبه در مسجد مركز فقهی ائمه اطهار)ع( قم برگزار شد. 

در این مراسم آیت الله سید محمدعلی علوی بروجردی از استادان برجسته حوزه علمیه قم، 
بهرام سرمست استاندار، نماینده دفتر مقام معظم رهبری در قم، نمایندگان دفاتر مراجع، فضلا 

و طلاب حوزه علمیه، جمعی از مسئولان استان و قشرهای گوناگون مردم حضور داشتند.
حجت الاسلام  علی نظری منفرد از استادان حوزه علمیه قم در این آیین؛ علم، اخلاق و علاقه 
به اهل بیت عصمت و طهارت)ع( را از خصوصیت های مرحوم آیت الله فاضل لنكرانی برشمرد و 

گفت: ایشان به برگزاری مجالس ائمه اطهار)ع( سفارش بسیار كرده است.
وی با اشاره به تلاش ها و مجاهدت های بزرگان حوزه از جمله مرحوم آیت الله فاضل لنكرانی 

در آموختن و نشر علم اظهار كرد: امروز آثار با بركت فراوانی از علمای حوزه به جا مانده كه 
حاصل مجاهدت های علمی ایشان است.

وی با اشاره به آیات و روایاتی درباره اهمیت دانش و معرفت اظهار كرد: اسلام و قرآن كریم 
انسان را ترغیب به آموختن علم می كند، باید در فراگیری دانش تلاش و كوشش كرد، چرا كه 

علم كمال است. 
وی با بیان این كه اسلام با علمی كه به انسان آسیب برساند، مخالف است؛ تاكید كرد: علم 
ابزار است كه باید با عقل و درایت توام باشد، وگرنه این علم بمب اتم و موجب نابودی انسان های 

بسیاری می شود.
این استاد حوزه علمیه قم خاطرنشان كرد: مكتب تشیع و فقه ما، پویا و بالنده هستند.

در مسجد مرکز فقهی ائمه اطهار)ع( قم :

سالگرد آیت الله فاضل لنکرانی از مراجع فقید برگزار شد
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یک کارشناس پیش بینی کرد

ادامه رشد بازار سرمایه تا پایان سال

 یک كارشناس بازار سرمایه با بیان اینكه پول های جذب شده در بازار سرمایه اكنون 
در حال كمک به رشد این بازار است، گفت: انتظار می رود این روند افزایشی تا پایان 

سال تداوم یابد. 
عرفان هودی افزود: از نظر حجم معاملات مشخص است سهامداران حاضر در بازار 
افرادی خبره محسوب می شوند كه به صورت حمایتی در حال خرید از بازار هستند و 

عمده خرید این افراد در نوبت دوم معاملات بازار انجام می شود.
وی اضافه كرد: سهامداران تازه كار در بازار افرادی عجول به حساب می آیند كه 

منتظرند به محض رشد بازار و شناسایی سود از این بازار خارج شوند.
هودی خاطرنشان كرد: اخیرا فشار عرضه سهام در نیمه های نخست معاملات زیاد 
است در حالی كه در نیمه دوم بازار صف فروش جمع آوری و بازار بیشتر به سمت خرید 

پیش می رود.
این كارشناس بازار سرمایه گفت: دیگر بازارها مانند طلا، دلار، خودرو، مسكن و بانک 
اتفاق خاصی رخ نداده كه قادر به جذب سرمایه های مردم باشد؛ بنابراین اكنون شاهد 

انتقال نقدینگی و ورود سرمایه به بازار سرمایه هستیم.
وی با بیان اینكه روند بازار در دو ماه اخیر روند صعودی را در پیش گرفت، اما هفته ای 

كه با ترور سردار سلیمانی همراه شد، شرایط نزولی یافت.
به گفته این كارشناس،  شاخص بورس در هفته ای كه ریزشی بود بعد از اصلاح صورت 
گرفته به سرعت تغییر مسیر داد و به سمت روند افزایشی رفت كه به دنبال آن شاهد 

شكسته شدن چند ركورد تاریخی بودیم.
هودی با بیان اینكه پول های جذب شده در بازار سرمایه اكنون در حال كمک به رشد 
این بازار است، گفت: میانگین رشد شاخص بورس به صورت روزانه  دو هزار واحد بود، 
اكنون اصلاح كوتاه مدتی برای بازار پیش بینی می شود كه انجام آن حتمی است اما به 
دلیل ورود حجم سنگینی از نقدینگی اصلاحی كه صورت می گیرد سنگین نخواهد بود.
این كارشناس بازار سرمایه اظهار داشت: براساس پیش بینی های صورت گرفته اگر در 
تعطیلات پیش رو شاهد تهدید اتفاقات سیاسی و ریسک های غیرسیسماتیكی در كشور 

نباشیم معاملات بازار در هفته آینده افزایشی خواهد بود.
این كارشناس بازار سرمایه خاطرنشان كرد: در بازارهای دیگر اتفاقی رخ نمی دهد كه 
سرمایه گذاران برای سرمایه گذاری به سمت آن بازرها پیش بروند به همین دلیل ورود 
نقدینگی موجود در بازار  كمک چشمگیری به رشد این بازار داشته است، اگر نرخ سود 
بانكی از 15 درصد سالیانه به 17 درصد افزایش یابد به طور حتم شاهد واكنش منفی 

بازار سرمایه و كاهش سرمایه گذاری در این بازار خواهیم بود.
وی افزود: در اسفند ماه شاهد دو اتفاق مهم در كشور یعنی انتخابات ریاست جمهوری 
و نیز نزدیک شدن به ایام نوروز خواهیم بود كه این مسایل تاثیر ویژه ای را در معاملات 

بازار خواهد داشت.
هودی گفت: از 20 اسفند به بعد برخی از سهامداران به دلیل شناسایی سود شروع 
به نقد كردن سهام خود می كنند تا در چند روزی كه معاملات انجام نمی شود پول نقد 

در اختیار داشته باشند.
این كارشناس بازار سرمایه تصریح كرد: هر انتخاباتی یک تفكرات سیاسی را با خود 
به همراه دارد كه در بازار سرمایه تاثیر گذاری دارد، بنابراین در یک ماهی كه قرار است 
انتخابات برگزار شود در صورتی كه قیمت دلار ثابت باشد و نرخ های جهانی تغییری 

نكند، بازار به روند مثبت خود ادامه می دهد.
وی با تاكید بر اینكه شاخص بورس تا پایان سال به كانال 4۳0 هزار واحد خواهد رسید، 
گفت: در این دوران گروه خودرو، بانک و سیمانی ها  به دلیل تجدید ارزیابی با رشد 

همراه می شوند.

رییس کل بانک مرکزی: 
حساب های شخصی و تجاری جداسازی می شود 

 رییس كل بانک مركزی از جداسازی حساب های شخصی و تجاری خبر داد و گفت: 
در هیچ كشوری مقام ناظر بانكی اجازه نمی دهد كه نقل و انتقال بانكی بدون مستندات 

و اطلاع بانک از مبدا و مقصد و دلیل انتقال وجوه و ذی نفعان انجام شود. 
عبدالناصر همتی با انتشار یادداشتی در اینستاگرام نوشت: با هدف تداوم حمایت و 
پیشتیانی نظام بانكی از فعالان اقتصادی و توسعه كسب و كارها و فعالیت های شفاف 
در كشور یكی از اقدام های بر زمین مانده و بسیار مهم بانک مركزی برای جلوگیری از 
پولشویی و سفته بازی اعمال نظارت موثر و مبتنی بر اصول بانكداری مدرن بر حجم، 

دلیل و ذینفعان تراكنش های پولی در شبكه بانكی است.
وی افزود: پس از اعمال موفق كنترل های لازم در تراكنش از طریق پوزهای بانكی، 
محدودیت پشت نویسی چک های تضمینی، تعیین سقف برای تراكنش های غیر 
حضوری بین بانكی )ساتنا( و درون بانكی، دیروز و در ادامه اقدامات اصلاحی برای 
مقابله با پولشویی، تصمیم بانک مركزی، مبنی بر ضرورت ارایه اسناد مثبته برای انتقال 
وجوه بیش از یک میلیارد تومان در درون بانک و بین بانكی )ساتنا(  به همه بانک ها ابلاغ 
شد. همتی اضافه كرد: این اقدام ها برای ساماندهی نقل و انتقالات پولی و نظارت كامل 

بر چرخه ریال ادامه خواهد یافت.
وی با بیان اینكه قدم بعدی بانک مركزی، جداسازی حساب های شخصی وتجاری 

است، افزود: با تشدید نظارت، درجه توفیق سیاست پولی هم بهبود خواهد یافت.
واکنش به راه اندازی کانال مبادله دارو و کالا

 عبدالناصر همتی رییس كل بانک مركزی ایران همچنین  در واكنش به اخبار منتشره 
درمورد سازوكار مبادله كالاهای كشاورزی و دارو اعلام كرد: داروی مبادله شده با پیگیری 
و درخواست سفارت دولت سوئیس و درحد 5/2میلیون دلار آن هم از طریق منابع 

موجود بانک مركزی نزد یک بانک سویسی و از طریق شركت های سویسی بوده است. 
همتی با اشاره به كارشكنی مداوم آمریكایی ها در نقل و انتقال منابع برای مبادلات 
كالاهای اساسی و دارو تأكید كرد: اگر آمریكایی ها واقعاً مدعی همراهی برای تأمین 
دارو و كالاهای كشاورزی هستند، باید مكانیزم بانكی برای انتقال و تأمین منابع خرید 
كالاهای اساسی را فراهم سازند. رییس كل بانک مركزی صرف انجام مكانیزم فنی 
مبادله بدون امكان انتقال منابع را كافی ندانست و فراهم سازی مكانیزم انتقال منابع و 

تأمین مالی آن را معیار مهمی برای ارزیابی صحت ادعای آمریكایی ها اعلام كرد.

مدیرعامل منطقه ویژه اقتصادی سلفچگان قم:

منطقه ویژه سلفچگان بهترین مکان تولید و 
نگهداری کالا است

 مدیرعامل منطقه ویژه اقتصادی سلفچگان قم گفت: این منطقه به دلیل قرار گرفتن 
دركانون تبادلات تجاری كشور،  بهترین مكان برای تولید و نگهداری كالا به شمار می آید. 
سید مهدی علیزاده طباطبایی بیان كرد: فعالیت در منطقه ویژه اقتصادی سلفچگان 
به عنوان یكی از مهم ترین قطب های تجارت كشور،  دارای مزایای بسیاری است كه 

تولیدكنندگان را به فعالیت در این مكان ترغیب می كند.
وی افزود: این منطقه علاوه برجذب سرمایه گذاران داخلی،  امتیازاتی دارد كه موجب 
می شود سرمایه گذاران خارجی از ظرفیت آن برای حضور در بازار ایران استفاده كنند و 
هم اكنون نیز رقم قابل  توجهی از سرمایه گذاری بین المللی كشوردراین منطقه صورت 

گرفته  است.
وی ادامه داد: استقرار درچهارراه مواصلاتی كشور و نزدیكی به بزرگترین بازارهای 
مصرف دركنار فضای وسیع فراهم  شده برای تولید و نگهداری كالا،  امكان مطلوبی را 

برای فعالیت های اقتصادی درمنطقه اقتصادی ویژه سلفچگان فراهم آورده است.
علیزاده طباطبایی گفت: منطقه ویژه اقتصادی سلفچگان قم یكی از مهم ترین 
دستاوردهای نظام اسلامی برای ایجاد گشایش درامر تولید و اشتغال كشور است و 
توانسته درمواقع مختلف به ویژه شرایط سخت تحریم، با استفاده از ظرفیت بخش 

خصوصی به پویایی هرچه بیشتر اقتصاد ملی كمک كند.
و  داخلی  سرمایه گذاران  جذب  برای  گرفته شده  درنظر  امتیازهای  به  اشاره  با  وی 
بین المللی در منطقه ویژه اقتصادی سلفچگان، افزود: این منطقه دارای مجوز عام است 
و همه نوع فعالیت اعم از تولیدی و تجاری در آن مجاز محسوب می شود، ازاین رو همه 
نوع فعالیت تولیدی، تجاری و خدماتی در منطقه ویژه اقتصادی سلفچگان جریان دارد  

كه البته در حال حاضر بیشتر رویكرد فعالیت های اقتصادی در منطقه تولیدی است.
وی بیان كرد: مواد اولیه از خارج و داخل كشور به منطقه ویژه اقتصادی سلفچگان 
وارد می شود، اما درنهایت كالای ایرانی به دست متخصصان كشورمان، در كارخانه های 

بومی و با نام ایران تولید و به بازارهای داخلی و خارجی صادر می شود.
و  است  پایین  منطقه  دراین  محصول  تولید  هزینه  داد:  ادامه  طباطبایی  علیزاده 
تولیدكنندگان و سرمایه گذاران ایرانی می توانند محصول خود را با هزینه كمتری وارد 

بازار كنند.

در حالی دوره زمانی انتظار برای خرید مسكن افزایش یافته كه دولت برنامه ساخت 
200 هزار واحد مسكونی برای اقشار كم درآمد جامعه را هدف گذاری كرده است.

قیمت مسكن طی دو سال اخیر به حدی تغییر كرده كه خرید مسكن حتی برای 
اقشار متوسط جامعه سخت شده است؛ حالا بماند گروه كم درآمد جامعه كه با درآمد 

حداقلی توان خرید مسكن ندارند.
آخرین گزارش بانک مركزی نشان می دهد كه قیمت مسكن در دی ماه امسال نیز 
از رشد 2.1 درصدی برخوردار بوده است. به این ترتیب، در دی ماه متوسط قیمت 
خرید و فروش یک مترمربع زیربنای واحد مسكونی معامله شده از طریق بنگاه های 
معاملات ملكی شهر تهران 1۳.۸ میلیون تومان بود كه نسبت به ماه مشابه سال قبل 

40.۹ درصد افزایش نشان می دهد.
گزارش ها حاكی از آن است كه زمان انتظار برای خرید مسكن به چند دهه رسیده 
است. در حال حاضر یک خانواده كارگر با حداقل مزد مصوب  امسال یعنی یک میلیون 
و 5٠٠ هزار تومان سالانه حدود ١٨ میلیون تومان دستمزد می گیرد. در واقع با كسر 
هزینه های جاری و اختصاص یک سوم درآمد برای مسكن، یک كارگر در شرایط فعلی 

می تواند سالانه ۶  میلیون تومان برای خرید خانه پول كنار بگذارد.
مدت زمان انتظار برای خانه دارشدن قشر متوسط جامعه در كشورهای پیشرفته 
جهان بین 5 تا 7 سال است و البته با این شرط كه شهروندان این كشورها یک سوم 
با این حال در كشور ما یک كارگر برای خرید واحد  درآمدشان را پس انداز كنند. 
مسكونی ۶0 متری پس از 12۶ سال قادر به خرید خانه در پایتخت خواهد بود. به این 
ترتیب طول انتظار جامعه كارگری ایران برای خانه دارشدن بیشتر از 20 برابر شهروندان 
كشورهای پیشرفته )با فرض مدت زمان انتظار شش ساله( است. اگر قرار باشد طبق 
استانداردهای جهانی یک سوم درآمدشان را برای تهیه خانه كنار بگذارند. كارشناسان 
و تحلیگران بازار مسكن معتقدند؛ افزایش قدرت خرید و كاهش قیمت مسكن، دو 

راهكاری است كه دولت می تواند برای بهبود وضعیت بازار مسكن اتخاذ كند.

جزییات ساخت مسکن برای کم درآمدها
در این میان، اخیرا دولت سیاست ساخت مسكن برای كم درآمدها را در پیش گرفته 
است، به طوری كه وزیر تعاون، كار و رفاه اجتماعی از ساخت 200 هزار مسكن برای 
جامعه كارگری، مستمری بگیران تامین اجتماعی و بازنشستگان با همكاری وزارت 

راه وشهرسازی طی سه سال آینده خبر داد.
محمد شریعتمداری در تشریح جزییات ساخت 200 هزار واحد مسكونی برای 
تعاون،  وزارت  با  راه وشهرسازی  وزارت  تفاهم نامه  »امضای  مراسم  در  كم درآمدها 
كار و رفاه اجتماعی در حوزه تامین مسكن برای جامعه كارگری، بازنشستگان و 
تامین  برای  تامین اجتماعی« گفت: ظرفیت های قانونی زیادی  مستمری بگیران 
مسكن جامعه كارگری كشور وجود دارد؛ به طوری كه براساس ماده 142 قانون كار، 
تكالیفی برای تامین مسكن برعهده جامعه كارفرمایی و دولت در تبصره های یک و دو 

این ماده پیش بینی شده است.
وی افزود: برای تامین مالی اجرای پروژه های مسكن برای كارگران و بازنشستگان، 
از ظرفیت بانک عامل حوزه مسكن با همكاری وزارت راه وشهرسازی و همچنین از 
ظرفیت های سایر بانک های زیرمجموعه وزارت تعاون، كار و رفاه اجتماعی استفاده 

می كنیم.
و  تامین اجتماعی  صندوق های  كرد:  تصریح  اجتماعی  رفاه  و  كار  تعاون،  وزیر 
بازنشستگی كشوری در تامین مالی این پروژه ها مشاركت دارند؛ ضمن این كه وزارت 
راه وشهرسازی نیز با ارائه زمین های ۹۹ ساله به صورت رایگان در این پروژه همكاری 

خواهد كرد.
شریعتمداری همچنین گفت: علاوه بر این، از ظرفیت شركت شهرک های صنعتی 
نیز كه محل تجمع صنایع هستند، استفاده می شود تا كارفرمایان به استناد ماده 142 
قانون كار، در این طرح مشاركت داده شوند تا علاوه بر استفاده از ظرفیت های دولت، 
از ظرفیت های جامعه كارفرمایی نیز برای تامین زمین و مسكن كارگران استفاده كنیم.

وی با اشاره به جمعیت 4۳ میلیون نفری كارگری كشور گفت: حدود سه میلیون 
و ۳00 هزار نفر بازنشسته تحت پوشش صندوق تامین اجتماعی و 1.5 میلیون نفر 
نیز تحت پوشش صندوق بازنشستگی كشور هستند كه برای تامین مسكن مجموعه 
جامعه كارگری، بازنشستگی و مستمری بگیران از ظرفیت های دولتی، كارفرمایی و 
تعاونی های مسكن كارگری به صورت منظم و سازماندهی شده، استفاده خواهیم كرد.

حرفی که می زنیم، وعده نیست
وزیر راه و شهرسازی نیز درباره جزییات جلسه وزارت راه با نهادهای حمایتی برای 
ساخت سالانه 200 هزار مسكن برای محرومان، گفت: حرف هایی كه می زنیم، 
وعده نیست و اقدام و عمل است. برای تامین مسكن سه دهک نیازمند جلسه ای با 
دستگاه های حمایتی برگزار شد. این اولین جلسه بود و تا به حال چنین جلسه ای برای 

تامین مسكن محرومان نداشتیم.
محمد اسلامی افزود: بر این اساس تمام دستگاه های حمایتی جهت تامین مسكن 
محرومان اقدام خواهند كرد. به دنبال این هستیم تا با یک همگرای و تدوین یک نقشه 
راه، محرومان را شناسایی و برای تامین مسكن آنها به صورت یكپارچه تصمیم گیری 

كنیم.
وی تصریح كرد: در این برنامه وزارت راه و شهرسازی زمین رایگان می دهد و بر اساس 

قانون نیز به دهک های یک تا سه وام های بلاعوض تعلق می گیرد.
وزیر راه و شهرسازی با بیان اینكه واحدهای مسكونی با مشخصات طراحی شده 
از سوی بنیاد مسكن ساخته می شود تصریح كرد: برای تامین مسكن محرومان 
كارگروهی با حضور همه دستگاه های حمایتی تشكیل شده كه در استان ها با محوریت 

استانداران به صورت قرارگاهی دهک های یک، 2 و ۳ جامعه را خانه دار خواهیم كرد.
تدوین برنامه 5 ساله برای تامین مسکن کم درآمدها

بیان  در  نیز  بنیاد مستضعفان  توسعه ساختمان  معاون  منوچهر خواجه دلویی، 
فعالیت های این نهاد در تامین مسكن گروه های كم درآمدی با محوریت بنیاد مسكن 
انقلاب اسلامی، اظهار كرد: برنامه پنج ساله ای با همكاری مشترک بنیاد مستضفعان 

و وزارت راه و شهرسازی برای تامین مسكن گروه های كم درآمدی تدوین شده است.
وی با اشاره به اینكه زمین های مرتبط با احداث مسكن برای اقشار نیازمند شناسایی 
و احصا شده است، افزود: تولید مصالح ساختمانی از جمله فولاد، سیمان و دیگر 
امكانات بنیاد مستضفعان در خدمت این مهم قرار دارد كه امید است با هم افزایی به 

نكات مناسبی دست یابیم.
وی از تامین مسكن برای 1۸هزار خانوار چند معلول در سال های گذشته توسط 
بنیاد خبر داد و خاطرنشان كرد: بنیاد مستضفعان امكانات خوبی از جمله زمین در 
تهران دارد كه این امكانات شامل چند صد هكتار زمین در مناطق متوسط و پایین شهر 

برای تامین مسكن نیازمندان است.
وی همچنین خواستار حذف هزینه ارایه خدمات مهندسی به اقشار كم درآمدی 

جامعه شد.
شرایط ساخت مسکن برای کم درآمدها

در این میان، معاون مسكن و ساختمان وزیر راه و شهرسازی اخیران اعلام كرده كه 
شرایط طرح خانه دار شدن كم درآمدها به زودی اعلام می شود. محمود محمودزاده 
در پاسخ به این سوال كه طرح خانه دار شدن دهک های كم درآمد جامعه همانند 
بود؟ گفت: طرح خانه دار شدن دهک های  ثبت نامی خواهد  طرح ملی مسكن 
كم درآمد جامعه مثل طرح ملی مسكن به شیوه ثبت نام نخواهد بود و این افراد توسط 
دستگاه های مسوول مثل كمیته امداد و سازمان بهزیستی مشخص و به وزارت راه و 

شهرسازی معرفی خواهند شد.
وی ادامه داد: در حال تنظیم شرایط طرح مسكن دار كردن افراد كم درآمد جامعه 

هستیم كه به زودی شرایط آن اعلام خواهد شد.
معاون وزیر راه و شهرسازی تصریح كرد: این طرح با كمک دستگاه های حمایتی 
انجام خواهد شد و این دستگاه ها پس از مشخص كردن افراد واجد شرایط و سپس 
معرفی آنها به وزارت راه و شهرسازی انجام خواهد شد تا ساخت مسكن برای آنها 
انجام شود. به گفته محمودزاده، به طور قطع این افراد، افرادی هستند كه توانایی 
بازپرداخت اقساط و آورده را ندارند در این طرح سعی خواهد شد 200 هزار مسكن 

برای دهک اول تا سوم ساخته شود.

جزییات ساخت مسكن برای دهک های یک تا ۳ جامعه

کم درآمدها چگونه خانه دار می شوند؟

رئیس کل بیمه مرکزی:

ایرادات صندوق بیمه حوادث طبیعی رفع شد 
رئیس كل بیمه مركزی از رفع ایرادات شورای نگهبان نسبت به صندوق بیمه حوادث 
طبیعی خبر داد و گفت: چنانچه نمایندگان مجلس این لایحه را تصویب كنند، صندوق از 

اوایل سال ۹۹ آغاز به كار خواهد كرد.
غلامرضا سلیمانی  با بیان اینكه ایران جزو ده كشور حادثه خیز جهان به شمار می رود، 
گفت: به دلیل تعدد وقوع حوادث طبیعی در ایران، دولت طراحی صندوق بیمه حوادث 
طبیعی را در دستور كار قرار داده كه لایحه راه اندازی آن، پس از مصوبه دولت، به مجلس ارائه 
شده و پس از تصویب در پارلمان، برای تائید نهایی راهی شورای نگهبان شده است كه برخی 
ایراداتی از سوی این شورا به این مصوبه گرفته شده است كه بر این اساس جلساتی میان 

بیمه مركزی برگزار شده تا این ایرادات برطرف گردند.
رئیس كل بیمه مركزی افزود: اصلاحیه جدید برای مجلس ارسال شده كه امیدواریم 
بتوانیم نظر شورای نگهبان را هم تأمین نمائیم؛ البته هم اكنون در شرایطی این اصلاحیه 
به مجلس ارسال شده است كه نمایندگان به طور جدی، مشغول بررسی لایحه پیشنهادی 
دولت برای بودجه سال ۹۹ كل كشور در كمیسیون تلفیق هستند؛ اما به هر حال این قول از 
نمایندگان مجلس اخذ شده كه تا پیش از پایان سال، بتوان در صحن علنی این اشكالات را 

رفع و لایحه را مورد تصویب قرار داد.
وی تصریح كرد: این امیدواری وجود دارد كه با قول مساعد نمایندگان، از ابتدای سال ۹۹ 

بتوان شاهد آغاز به كار صندوق بیمه حوادث طبیعی بود.
به گفته سلیمانی، به هر حال بیمه یک كالای اقتصادی است كه وقتی مورد نیاز مردم 
باشد، حتماً آن را خریداری خواهند كرد و به داشتن آن گرایش خواهند داشت، این در حالی 
است كه بیمه یک خدمت است كه باید مردم نسبت به آن آگاهی داشته و ضرورت های آن 
در زندگی خود را كاملًا احساس كنند؛ به خصوص اینكه ایران یک كشور حادثه خیز است 
و باید فرهنگ سازی لازم در این حوزه صورت گیرد تا مردم از آن مطلع شوند و گرایش به 

خرید آن داشته باشند.
وی اظهار داشت: مجموعه حوادثی كه امسال و سال گذشته در كشور رخ داده سبب شده 
تا بسیاری از مردم و حتی بانک ها و واحدهای تجاری گرایش بیشتری به خردی بیمه نامه 
ها داشته و حتی پیش از آنكه صندوق بیمه حوادث طبیعی رسماً آغاز به كار كنند، تقاضا 
دارند كه خانه ها و مراكز تجاری خود را بیمه كنند؛ پس این گرایش نسبت به اهمیت بیمه 

دوچندان شده است.

در پی ادعای آلوده بودن شیرها اتفاق افتاد

کاهش 35 درصدی فروش شیر
عضو هیئت مدیره انجمن صنایع فرآورده های لبنی ایران از كاهش ۳5 درصدی فروش 
شیر در پی ادعای یک كارشناس تلویزیونی درباره آلودگی شیر به سم آفلاتوكسین خبر داد. 
محمد فربد اظهار كرد: با توجه به اینكه اطلاعات منتشر شده در این رابطه از اساس غلط 
بوده است، مردم كم كم متوجه می شوند كه این اظهارات اشتباه بوده و به بازار مصرف 

بازمی گردند.
به گفته این عضو هیئت مدیره انجمن صنایع فرآورده های لبنی ایران به جز شیر بازار سایر 
محصولات لبنی كاهش فروش نداشته است. به گزارش ایسنا،  اوایل هفته گذشته، در یک 
برنامه تلویزیونی فردی كه به عنوان بازرس انجمن بهداشت و ایمنی مواد غذایی ایران معرفی 
شد، درباره آلودگی شیرهای پاستوریزه به سم افلاتوكسین اظهاراتی را مطرح كرد كه با 
واكنش مسئولان دستگاه های مختلف مواجه شد. همان روز سخنگوی سازمان غذا و دارو 
اعلام كرد كه در سال های اخیر میزان آفلاتوكسین در مواد غذایی از جمله لبنیات و خشكبار 
روند كاهشی داشته است.  سازمان ملی استاندارد نیز یک روز بعد طی بیانیه ای اظهار 
كارشناس میهمان در صدا و سیما درخصوص آلودگی شیر پاستوریزه به سم آفلاتوكسین را 
تكذیب كرد. رضا باكری، دبیر انجمن صنایع فرآورده های لبنی ایران نیز چند روز بعد گفت 
كه "از سال 1۳۹2 در كنار نظارت های سازمان ملی استاندارد، سازمان غذا و دارو و سازمان 
دامپزشكی كشور، كارخانه لبنی یک دامپزشک مستقر استخدام كردند كه به صورت مستمر 
شیر تولید شده در دامداری های صنعتی را قبل از ورود به كارخانه نمونه برداری و آزمایش 
كند. بنابراین هیچ آلودگی در محصولات لبنی نیست و شهروندان می توانند با خیال راحت 

از آن ها استفاده كنند. "

مناقصه گزار:  شركت مخابرات ایران – منطقه قم
موضوع مناقصه: تامین خدمات خودرویی با راننده

مهلت خرید اسناد: از تاریخ انتشار آگهی تا پایان وقت اداری روز سه شنبه مورخ 
98/11/15

مهلت تحویل اسناد: تا پایان وقت اداری روز شنبه مورخ 98/11/26
مبلغ سپرده شرکت در مناقصه: 700/000/000 ریال

تاریخ بازگشایی پاكتهای الف و ب و ج: راس ساعت 9 صبح روز یكشنبه مورخ 
98/11/27

طریقه تهیه اسناد مناقصه:
روش اول: واریز مبلغ 50/000 ریال به حساب جام شماره 1۶50750772 به 
شناسه ۳5001۸0۳2۹115 نزد بانک ملت و ارائه اصل فیش آن در ساعات اداری 
به دبیرخانه این شركت واقع در بلوار 15 خرداد، نرسیده به فلكه شهید محلاتی، 

طبقه اول –  اتاق 112
روش دوم: ارسال فیش واریز وجه فوق به همراه برگ درخواست به نمابر شماره 
۳72۳0۹۶2-025 كه در این صورت اسناد به آدرس ذكر شده در برگ درخواست 
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www.qom.tci.ir روش سوم: مراجعه به سایت اینترنتی

محل تحویل اسناد: دبیرخانه این شركت به آدرس فوق می باشد.
متقاضیان واجد شرایط می توانند جهت كسب اطلاعات بیشتر با شماره تلفن 
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ذیل مراجعه فرمایند. بدیهی است این شركت در رد یا قبول یک یا كلیه پیشنهادات 
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انصاریفرد تشریح کرد

آخرین وضعیت مالی باشگاه پرسپولیس 

ورزشی6

او به اندازه کافی در ایران جام آورده است 

ویلموتس: بیرانوند هم تراز با کورتوا است
سرمربی سابق تیم ملی فوتبال ایران علیرضا بیرانوند را یكی از بهترین شاگردان خود 

و هم تراز با تیبو كورتوا دروازه بان رئال مادرید دانست. 
علیرضا بیرانوند دروازه بان تیم ملی فوتبال ایران و پرسپولیس در آستانه پیوستن به 
تیم آنتورپ بلژیک قرار دارد. قرارداد او برای فصل بعد امضا شده است ولی او هنوز 
آزمایشات پزشكی خود را انجام نداده است و به همین خاطر انتقال او قطعی نیست. با 
این حال اگر همه چیز خوب پیش برود او برای سه فصل به فوتبال بلژیک خواهد رفت.
بیرانوند كه ۳1 بازی ملی نیز در كارنامه خود دارد در جام جهانی نمایش خوبی داشت 

و توانست پنالتی كریستین رونالدو را نیز مهار كند.
مارک ویلموتس سرمربی بلژیكی سابق ایران با تمجید از این دروازه بان گفت: علی 
دروازه بان خیلی خوبی است و با وجود یک متر و ۹4 سانتیمتر قد خیلی سریع شیرجه 
می رود. او همینطور می تواند فوتبال خوبی هم بازی كند اگر چه شما این مسئله را در 
جام جهانی ندیدید. كارلوس كی روش سرمربی سابق ایران با این تیم فوتبال دفاعی 
ارائه می داد و این باعث شده بود بیرانوند فقط روی خط دروازه دیده شود.  تحت نظر 
من تیم ملی ایران جلوتر بازی كرد و بعضی مواقع ما دیدیم كه بیرانوند چندین متر 

جلوتر از دروازه بود.
 پرتاب های دست او فوق العاده بلند است مثل نویر. او ۶0 الی 70 متر توپ را پرتاب 
می كند و این برای ضد حملات خیلی مناسب است.  از نظر من او یک كاریزما دارد و 
می تواند رهبر تیم باشد و یكی از بهترین شاگردانی است كه من در دوران مربی گری ام 

داشتم و از نظر من او در حد كورتوا و مینیوله است.
سرمربی سابق تیم فوتبال ایران در پاسخ به این سوال كه چرا با این همه تعریف 
بیرانوند در لیگ ایران بازی می كند، گفت: اول از همه لیگ ایران را دست كم نگیرید. 
بازیكنانی مثل میلاد محمدی و كاوه رضایی از همین لیگ آمدند و استعدادهای زیادی 
آنجاست. برای این بازیكنان رفتن به اروپا كار آسانی نیست چون زبان جدید و فرهنگ 
جدیدی باید یاد بگیرند. مثلا علی نمی تواند انگلیسی صحبت كند و این یک مشكل 

است. به همین خاطر باید مترجم داشته باشد.
ویلموتس در بخش دیگری از صحبت های خود گفت: بله من با بیرانوند صحبت 
كردم و به او گفتم از لیگ ایران برود چون او در لیگ ایران به اندازه كافی قهرمانی آورده 
است و به او گفتم لیگ بلژیک مناسب اوست ولی اینطور نگفتم كه حتما به آنتورپ 
برو. یكی از دوستانم از من درباره بیرانوند سوال كرد و من به او گفتم كه علی را تایید 
می كنم. من مطمئنم كه اگر بیرانوند به لیگ بلژیک برود همه را شگفت زده می كند و 

تیم های بزرگ اروپایی به دنبال او خواهند رفت.

وزیر ورزش و جوانان: 

اقدام کنفدراسیون فوتبال آسیا سیاسی بود
 وزیر ورزش و جوانان اعلام كرد :اقدام كنفدراسیون فوتبال آسیا)  AFC ( كاملا 
سیاسی و غیر حرفه ای بود اما نتوانست مانع صعود تیم های استقلال تهران و شهر 

خودرو مشهد شود. 
مسعود سلطانی فر روز پنجشنبه در حاشیه افتتاح چند پروژه ورزشی در شهرستان 
خنج از توابع استان فارس در گفت وگو با خبرنگاران افزود: دو تیم بزرگ كشورمان با 
اقتدار موجب سربلندی و عزت كشور شدند در حالی كه میزبانی حق مسلم تیم های 

ایرانی در مرحله حذفی ) پلی آف (  رقابت های لیگ قهرمانان آسیا بود.
وی اضافه كرد: با وجود همه این سختی ها و محدودیت ها بازیكنان استقلال و 
شهرخودرو با نتایج خیره كننده سه تیم از كشورهای كویت، قطر و بحرین را شكست 

دادند و كرامت مردم ایران را به تصویر كشیدند. 
  85 هزار مترمربع به فضای ورزشی فارس اضافه می شود

وزیر ورزش و جوانان همچنین در ادامه سخنانش  به افتتاح ۶1 ورزشی در استان 
فارس  به ویژه در مناطق محروم  در دهه مبارک فجر اشاره كرد و افزود: با افتتاح این 

پروژه ها  ۸5 هزار متربع به فضای ورزشی این استان اضافه می شود.
سلطانی فر ادامه داد: بخشی  از اعتبار این پروژه ها توسط خیرین تامین شده است 
كه آنها نقش زیادی در توسعه زیرساخت های ، فرهنگی، ورزشی ، بهداشتی و آموزشی 

داشته اند كه جای تقدیر دارد .
او با بیان اینكه آماده شدن زیر ساخت ها زمینه شكوفایی و بروز استعدادهای  مناطع 
روستایی و محروم  را فراهم می كند، اظهار داشت: امیدوارم شاهد خلاقیت جوانان این 

منطقه در رقابت داخلی و خارجی باشیم.
 

علی فتح الله زاده: 

استقلال برای آسیا خط و نشان کشید
 عضو هیات مدیره باشگاه استقلال گفت: به طور حتم استقلال با پیروزی پرگل 
مقابل الریان قطر برای تمام تیم های آسیایی خط و نشان كشید و نشان داد حرف های 

زیادی برای گفتن خواهد داشت. 
»علی فتح الله زاده« اظهار داشت: استقلال در قطر دست به كار بزرگی زد و توانست 

الریان را با پنج گل شكست دهد.
وی افزود: هیچ كس فكر نمی كرد استقلال چننین نتیجه پر گلی را كسب كند اما 

تیم پر افتخار استقلال نمایش شكوهمندی داشت و قدرت خود را به آسیا نشان داد.
بازیكنان  و  مربیان  از  باید  استقلال خاطرنشان كرد:  باشگاه  عضو هیات مدیره 
غیرتمند استقلال تشكر كرد و به آنها خسته نباشید گفت كه با تمام مشكلاتی كه 
كنفدراسیون فوتبال آسیا برای آنها ایجاد كرد مرد و مردانه در زمین مسابقه توانایی های 

فنی شان را نشان دادند.
فتح الله زاده تصریح كرد: به طور حتم استقلال با این پیروزی پرگل برای تمام تیم های 

آسیایی خط و نشان كشید و نشان داد حرف های زیادی برای گفتن خواهد داشت.
وی تاكید كرد: فرهاد مجیدی با روحیه و شجاعت خود حس فوق العاده ای را به 

استقلال تزریق كرد و نقش وی در این پیروزی چشمگیر است.
عضو هیات مدیره باشگاه استقلال در پایان گفت: به طور حتم این نتایج خوب در 
لیگ برتر ادامه خواهد داشت تا به امید خدواند و تدابیر كادر فنی،تلاش بازیكنان و 

حمایت تماشاگران به آن جایگاهی كه شایسته نام استقلال است دست پیدا كنیم.

اکیپ انتخاب را برای »طارمی« راحت کرد؛

 لوشامپیونه فکر کردن ندارد
 نشریه معتبر اكیپ فرانسه در گزارشی اعلام كرد كه باشگاه بوردو حاضر در لوشامپیونه 

مذاكرات خود را با باشگاه ریو آوه پرتغال بر سر خرید مهدی طارمی آغاز كرده است. 
براساس گزارش این نشریه، ریو آوه برای فروش ستاره ایرانی و 27 ساله خود كه تا 
سال 2021 با این تیم قرارداد دارد، انتظار دریافت 5 میلیون یورو دارد اما این انتقال 

می تواند با ۳ میلیون یورو نهایی شود.
تنها مشكل در شرایط فعلی این است كه بوردو تنها باشگاهی نیست كه برای جذب 
طارمی ابراز تمایل كرده و باشگاه اسپورتینگ لیسبون پرتغال نیز پیش از این خود را به 

عنوان یكی از خواستگاران ستاره ایرانی معرفی كرده است.
علاوه بر اسپورتینگ و حالا بوردو، باشگاه استون ویلا انگلیس نیز به تازگی تمایل 
خود را برای جذب طارمی اعلام كرد و این خبر به سرعت در در رسانه های انگلیسی 
و پرتغالی دست به دست شد. پیش از این احتمال رفتن مهدی به پورتو می رفت اما به 
یک باره سر و كله این تیم لیگ برتری پیدا شد. طارمی در صورت انتقال به استون ویلا 
به پنجمین ایرانی تاریخ تبدیل خواهد شد كه به بالاترین سطح فوتبال انگلستان راه 

پیدا می كند.
این در حالی است كه در صورت پیوستن طارمی به بوردو، او می تواند در لوشامپیونه 
به »سامان قدوس« ستاره تیم آمیان فرانسه ملحق شود. مهاجم ملی پوش فوتبال ایران 

اوایل مردادماه سال جاری، به تیم ریو آوه پرتغال پیوست.

  سرمربی تیم ملی کشتی آزاد :

اولویت اصلی ما کسب تمام سهمیه هاست
سرمربی تیم ملی كشتی آزاد گفت: برنامه های مدون ما در حال اجراست و باید در 

نخستین گام در رقابتهای قهرمانی آسیا به میدان برویم.
غلامرضا محمدی همزمان با برگزاری اردوی آماده سازی تیم ملی كشتی آزاد گفت: 
طبق برنامه بعد از حضور آزادكاران در رقابتهای جام تختی، تیمی را به تورنمنت بین 
المللی ایتالیا اعزام كردیم و سپس وارد برنامه برگزاری اردوهای آماده سازی شدیم. در 
نخستین گام هم باید در رقابتهای قهرمانی آسیا به میدان برویم و به نتایج مورد نظر 

برسیم.
وی تصریح كرد: ما بعد از رقابتهای قهرمانی آسیا كه اواخر بهمن ماه در هندوستان 
برگزار می شود باید مهیای حضور در مسابقات گزینشی المپیک شویم كه فروردین ماه 
سال آینده برگزار خواهد شد. ما باید با تمام توان برای كسب سهمیه های باقیمانده به 
میدان برویم كه البته كار سختی است و باید بتوانیم از این مسابقات با دست پر خارج 

شویم.
سرمربی تیم ملی كشتی آزاد ادامه داد: كادر فنی و تمامی آزادكاران اردونشین شبانه 
روز برای رسیدن به اهداف اصلی خود تلاش می كنند كه در ابتدا باید بتوانیم سهمیه 
های باقیمانده را كسب كنیم و در وهله بعدی برای كسب نتایج مطلوب در المپیک 

گام برداریم.
محمدی در پایان در خصوص آخرین وضعیت حسن یزدانی هم گفت: خوشبختانه 
یزدانی با روند مطلوب درمانی كه در پیش گرفته تا اواخر بهمن به وضعیت خوبی می 
رسد. به عنوان سرمربی تیم ملی باید بگویم جای هیچ نگرانی نیست و همه باید با 
خیال آسوده به بازگشت او فكر كنیم. مطمئناً یزدانی با قدرت و حتی بهتر از قبل به 

میادین باز می گردد تا دوباره برای تیم ملی افتخارآفرینی كند.

 تیم بسكتبال شیمیدُر قم در هفته بیست وسوم لیگ برتر بسكتبال ایران، عصر پنجشنبه 
توانست تیم رعد پدافند هوایی شهركرد را با اختلاف 4۹ امتیاز و با حساب ۹5 بر 4۶ 

شكست دهد. 
تیم شیمیدر قم در سالن 2 هزار نفری ورزشگاه شهید جعفر حیدریان این شهر، در هر 4 
كوارتِر با درخشش بازیكنان و حمایت هوادارانش در یک بازی آسان و با اختلاف امتیاز بالا 

در مقابل حریف شهركردی خود توانست به پیروزی دست یابد.  
تیم قم به ترتیب با حساب 2۸ بر ۸، 54 بر 1۶ و 7۹ بر 27 در ۳ كوارتر نخست این بازی 
به پیروزی دست یافت و سرانجام در كوارتر چهارم توانست با حساب ۹5 بر  4۶ این بازی را 
با پیروزی به پایان برساند.  رضا آذرافرا، حمید بختیاری و نیما جعفری داوران این مسابقه، 

حمید كیان ارثی ناظر فدراسیون بسكتبال و حدود 200 تن تماشاگر این مسابقه بودند.   
دِرو  دِرغوكاسیان،  رافی  )سرگروه(،  كامرانی  مهدی  قم؛  شیمیدر  سپیدپوش  تیم  در 

درغوكاسیان، میرو قازاری مقدم، محمد اوجاقی، اصغر كاردوست، محمد جمشیدی، 
مسعود سلیمانی، مایک مازیار رستم پور، محمد امین صداقت، واورلی ساموئل آستین و آرِن 

داوودی به سرمربیگری محمدرضا اسلامی و سرپرستی هادی عامری قرار داشتند.  
در تیم مشكی پوش رعد پدافند هوایی شهركرد )استان چهارمحال وبختیاری(؛ ابراهیم 
بیگی )سرگروه(، شایان پوركاوه، نیما فتحی، محمد براری، محمدامین كمالوند، نیما متقی، 
ناصر علی مردانی، صالح مرادیان، نایب احمدپور، امیرحسین علیاری، فرشاد دژستان و 

محمدرضا كاظمی به سرمربیگری جمال سیفی و سرپرستی كمال مبینی قرار داشتند.
در بین 2 نیمه بازیكنان تیم مینی بسكتبال ستارگان قم به تمرین پرداختند و با بازیكنان 
تیم شیمیدر عكس یادگاری گرفتند؛ همچنین از مسعود جباری لیدر تیم های ورزشی 
استان قم تقدیر و همچون هفته های گذشته به قید قرعه به تعدادی از تماشاگران از سوی 

باشگاه شیمیدر هدیه هایی اهدا شد.

سرمربی تیم بسکتبال شیمیدر قم:
 شرایط بهتری در کارهای دفاعی پیدا کرده ایم

 سرمربی تیم بسكتبال شیمیدُر قم با بیان این كه شرایط بهتری را در كارهای دفاعی پیدا 
كرده ایم، گفت: با وجود نبودن چند بازیكن تاثیرگذار تیم به علت مصدومیت؛ ولی روند 

خوب تیم در كارهای دفاعی در چند هفته اخیر ادامه یافته است. 
محمدرضا اسلامی شامگاه پنجشنبه، پس از دیدار تیمش مقابل رعد پدافند هوایی 
شهركرد در سالن 2 هزار نفری ورزشگاه شهید جعفر حیدریان قم، در گفت وگو با خبرنگاران 

افزود: در این مسابقه تیم شهركرد، بسكتبال خیلی خوبی را بازی كرد.
وی با بیان این كه تیم رعد، تیمی توانمند است؛ خاطرنشان كرد: در دفاع توانستیم روند 
حركتی تیم مقابل را از نفس بیاندازیم و همین امر باعث شد كه اختلاف امتیاز ایجاد كنیم و 

این اختلاف امتیاز را تا پایان مسابقه حفظ كردیم.
سرمربی پدافند هوایی شهرکرد: 

در هیچ مسابقه ای از پیش بازنده نیستیم
 سرمربی تیم بسكتبال رعد پدافند هوایی شهركرد، با بیان این كه در هیچ مسابقه ای از 
پیش بازنده نیستیم، اظهار كرد: بیشتر بازیكنان ما، امسال نخستین حضورشان در لیگ 

برتر بسكتبال كشور است. 
جمال سیفی شامگاه پنجشنبه، پس از دیدار تیمش مقابل شیمیدُر قم در سالن 2 هزار 
نفری ورزشگاه شهید جعفر حیدریان قم، در گفت وگو با خبرنگاران، با اشاره به این كه برای 
دیدارهای آینده برنامه ریزی كرده ایم، افزود: امیدواریم در بازی بعدی در مقابل تیم اكسون 

تهران در خانه بتوانیم به ششمین پیروزی خود در این فصل دست یابیم.  
وی در بخش دیگر سخنان خود، با بیان این كه بازی یک طرفه ای بود، خاطرنشان كرد: 
شاید خستگی چند بازی سنگین در هفته های اخیر موجب شد تا بازیكنان ما نتوانند 

به خوبی توانایی های خودشان را نشان دهند. 
وی همچنین موقعیت های از دست رفته در این مسابقه را از علت های ایجاد اختلاف 
زیاد در نتیجه مسابقه مذكور دانست و اظهار كرد: بازیكنان ما در شرایط آرمانی خود قرار 

نداشتند.  
 شیمیدر قم با 21 بازی، 1۶ برد و 5 باخت؛ ۳7 امتیاز در رده ششم و رعد پدافند هوایی 
شهركرد با 2۳ بازی، 5 برد و 1۸ باخت؛ 2۸ امتیاز در رده یازدهم قرار دارند و شیمیدر 2 
مسابقه عقب افتاده با تیم های صنعت مس كرمان و شهرداری بندرعباس )استان هرمزگان( 

دارد.
شیمیدر  1۶؛  ساعت  جاری  بهمن ماه   14 رقابت ها،  این  بیست وچهارم  هفته  در 
)استان  شهركرد  هوایی  پدافند  رعد  و  شهر  این  ذوب آهن  مهمان  اصفهان  در  قم 

چهارمحال وبختیاری( در همان روز میزبان اِكسون تهران است.

لیگ برتر بسكتبال كشور؛ 

شیمیدر قم با اختلاف زیاد ازسد رعد شهرکرد گذشت

 در حالی كه كنفدراسیون فوتبال آسیا روزچهارشنبه با انتشار بیانیه ای از برگزاری 
قطعی دیدارهای برگشت نمایندگان ایران در لیگ قهرمانان آسیا در خاک ایران خبر داد، 
روزپنجشنبه  نشریه اماراتی به نقل از دبیركل ای اف سی مطلبی متناقض را منتشر كرد. 

نشریه الاتحاد امارات در گزارشی نوشت: كنفدراسیون فوتبال آسیا تصمیم گرفت كه 
دیدارهای سه هفته نخست نمایندگان ایرانی حاضر در لیگ قهرمانان 2020 آسیا را كه 
از دهم فوریه آغاز می شود، به خارج از ایران منتقل كند و برای تیم های ایرانی این حق 
را محفوظ نگه داشت كه بازی های برگشت در خاک این كشور برگزار شود مگر آنكه این 

نهاد تصمیم دیگری اتخاذ كند.
این در حالی است كه داتو ویندسور جان دبیركل ای اف سی در گفت و گو با خبرنگار 
این نشریه )معتز الشامی(، از این زمان به عنوان فرصتی برای ارزیابی شرایط در آینده یاد 
كرد به ویژه اینكه دیدارهای برگشت نمایندگان ایران پس از مرحله انتخابی جام جهانی 
2022 قطر خواهد بود كه حضور نظارتی فدراسیون بین المللی فوتبال )فیفا( تعیین 
می كند كه شرایط در ایران به ثبات رسیده است یا خیر و سپس ای اف سی با توجه 
به شرایط در خصوص دیدارهای برگشت كه در ماه مارس)فروردین ماه ۹۹( برگزار می 

شود، تصمیم گیری خواهد كرد.
ویندسور جان در این گفت و گوی اختصاصی گفته است كه تصمیم انتقال دیدارهای 
باشگاه ها و تیم ملی ایران موقتی است تا زمانی كه تایید شود هرگونه تهدیدی كه متوجه 

باشگاه ها و تیم های ملی میهمان باشد، از بین رفته است.
الاتحاد به نقل از ویندسور جان ادامه داد: برگزاری دیدارهای سه هفته ابتدایی )دور 

رفت( در خارج از ایران كه تا اواخر ماه مارس ادامه می یابد، فرصت ارزیابی مجدد شرایط 
و تایید ثبات را در آنجا )ایران( فراهم می كند به شرط آنكه تصمیم براساس تاییدیه كمیته 
مسابقات گرفته و سپس به منظور اتخاذ تصمیم نهایی در اختیار كمیته اجرایی ای اف 

سی قرار داده شود.
ویندسور جان در خصوص انتقال دیدارهای پلی آف 2 نماینده ایران مقالب الكویت 
كویت و الرفاع بحرین به كشور امارات نیز گفت: این تصمیم در زمان كوتاهی گرفته شد 
و با این وجود ای اف سی از سوی امارات و فدراسیون فوتبال این كشور پاسخی سریع 
و فوق العاده دریافت كرد و با توجه به شرایط موجود فدراسیون فوتبال امارات با رفتاری 
كاملا حرفه ای مسوولیت میزبانی از این دیدارها را عهده دار شد، موضوعی كه اثبات 
می كند كه چه پیوند عمیق و قدرتمندی مابین ای اف سی و امارات به عنوان كشوری 

حیاتی برای منطقه، وجود دارد.
این اظهارات از سوی دبیركل نهاد اداره كننده فوتبال قاره كهن در حالی مطرح شده 
است كه ای اف سی روزچهارشنبه  با انتشار بیانیه ای در تارنمای رسمی خود ضمن 
اعلام برگزاری دیدارهای هفته های اول، دوم و سوم نمایندگان ایران در خارج از خانه، 
تایید كرد كه دیدارهای برگشت )هفته های چهارم، پنجم و ششم( در خاک ایران انجام 

خواهد شد.

سکانس جدید از سناریو تکراری؛

بیانیه AFC را باور کنیم یا گفت وگوی اختصاصی دبیرکل را؟ مساله این است

آخرین وضعیت  پرسپولیس ضمن تشریح  باشگاه  مدیرعامل 
مالی این باشگاه كه بزرگترین معضل سرخپوشان است، از شكایت 
و احكام جدیدی خبر داد كه برای دریافت مطالبات بازیكنان و 

مربیان صادر شده است.
محمدحسن انصاریفرد در تشریح آخرین وضعیت مالی باشگاه 
پرسپولیس گفت: بعد از تبدیل برخی تهدیدها به فرصت و حل و 
فصل بحران ها تلاش می كنیم مشكلات مالی عدیده تیم را هم رفع 
كنیم و برنامه هایی در دستور كار داریم. ما اكنون امیدواریم كه پس 
از رفع یک مانع و رسمی شدن قرارداد جدید نوید افزایش درآمدها 
را بدهیم و بتوانیم جبران مافات كنیم، ضمن اینكه هفته آتی به 
تیم پرداختی خواهیم داشت اما بطور كلی باشگاه علاوه بر تیم، 

بدهی های سنگینی دارد و چالش های سختی خواهیم داشت.
وی افزود: باشگاه مشكل مالی دارد و بروز این مشكلات علل 
مختلفی داشته. باشگاه با بدهی های سنگینی مواجه است كه 
بزودی با احكام صادره بیشتر از قبل گریبانگیر باشگاه خواهد 
شد. بخشی از درآمدهای این فصل باشگاه هزینه شده و از طرفی 
هزینه ها نسبت به فصول گذشته افزایش داشته و در این وضعیت 
هم  نمی كنند  گذاری  سرمایه  و  ورود  شركت ها  كه  اقتصادی 
چالش هایی برای افزایش درآمد داریم اما سخت به اتفاق همكاران 

و بخش اقتصادی باشگاه در حال تلاش هستیم.
او ادامه داد: زمانی كه بنده مدیرعامل باشگاه شدم با شرایطی 
كه گفتم كادر فنی و بازیكنان ریالی دریافتی نداشتند. این دریافتی 
را به ۳5 درصد به تیم و پرداخت قسط اول كالدرون و همكارانش 
رسانده ایم تا در نیم فصل تیم در آرامش به كار خود ادامه دهد و 
برخی بدهی های قدیمی را هم پرداخت كرده ایم. متأسفانه اغلب 

بازیكنان 10 تا ۳5 درصد از فصل گذشته هم طلب دارند و بابت 
امسال نیز قرار بود در شروع مسابقات نیم فصل دوم پرداختی ها را 
به 50 درصد برسانیم كه این اتفاق متأسفانه با بهم خوردن برخی 
معادلات ما محقق نشد. بازیكنان تیم همكاری كرده اند و ما در 
تلاش هستیم كه جبران مافات كنیم . انصاری فرد گفت: بدون 
تعارف باید بگویم كه روزها و جلسات چندین ساعته زیادی برای 
بازگشت كالدرون، جذب كادر فنی و بازیكن جدید و حل و فصل 
بحران های مربوط به لیگ قهرمانان وقت صرف كردیم. این انرژی 
باشگاه را گرفت. البته در كنار آن پیگیری های ما برای نتیجه دادن 
مباحث اقتصادی و درآمدزایی نیز ادامه داشت اما تمركز اصلی ما 
روی مدیریت دیگر بحران ها بود و شكر خدا توانستیم این تهدیدها 
را ضمن حل بحران در برخی موارد به فرصت تبدیل كنیم اما همین 
عملًا موجب شد رایزنی های ما برای حل و فصل چالش های مالی 
و امور درآمدزا كمتر از میزانی باشد كه می توانست تاثیرگذارتر باشد.
كارگزار  از  اكنون  كرد:  تأكید  پرسپولیس  باشگاه  مدیرعامل 
برند و همینطور اپلیكیشن باشگاه پرسپولیس رونمایی كرده ایم 
و ایمان دارم كه باشگاه در سایه همكاری های متعدد با كارگزار 
برند پرسپولیس از یک درآمد پایدار و خوب بهره مند خواهد شد و 
هرچه بگذرد این درآمد بیشتر و بیشتر می شود. شما خواهید دید 
كه با مشاركت هواداران به آنها سرویس و خدمات زیادی هم داده 
خواهد شد. بنده ایمان دارم با اقداماتی كه انجام می دهیم ماه به 
ماه درآمدهای باشگاه افزایش می یابد و بحران كنونی را هم انشالله 
با سخت كوشی رفع و رجوع خواهیم كرد. ما بخشی از مطالبات 
بازیكنان را طی هفته آتی پرداخت می كنیم و امیدوارم لطف آنها 

را جبران كنیم.

برخی  از  هم  بنده  كرد:  خاطرنشان  انصاریفرد  محمدحسن 
خوردن  بهم  با  بازیكن  دانم  می  و  نمی شوم  دلخور  مصاحبه ها 
معادلات مالی خود در زندگی با چالش ها و دردسرهایی مواجه 
می شود و بنده به سهم خود شرمنده آنها و كادر فنی جدید هستم 
و از آنها عذر می خواهم. آقای گل محمدی و همكارانش هم ریالی 
نگرفته اند و می دانم به واسطه عدم تحقق پرداختی ها به تیم كار 

برای ایشان سخت تر هم شده است.
او در ادامه گفت: خوشحالم كه بگویم برای افزایش درآمدهای 
باشگاه یک اقدام ویژه انجام داده ایم كه اگر خدا بخواهد طی دو 
سه روز آینده نهایی خواهد شد. با این طرح باشگاه وارد فاز جدیدی 
از درآمدزایی خواهد شد و بخشی از مشكلات برطرف می شود. ما 
در تلاش هستیم كه این توافق را نهایی و رسمی كنیم. انشالله اگر 
مشكلی پیش نیاید به زودی از این اتفاق رونمایی خواهیم كرد. ما 
در دیگر حوزه ها از جمله آموزش هم بسترسازی لازم برای افزایش 

فعالیت های ورزشی و درآمدزا را داشته ایم.
وی افزود: دغدغه ما این است كه باشگاه باید پرداختی های 
زیادی طی یک ماه پیش رو داشته باشد. انشالله بتوانیم به حل 
و فصل عمده آنها امیدوار باشیم. ما با صفر ریال نقدینگی وارد بازار 
نقل و انتقالات شدیم و خدا را شكر توانستیم تیم را تقویت كنیم و 
انشالله مشكلات مالی در كوتاه مدت را هم حل و فصل خواهیم 
كرد. انصاری فرد گفت: از برخی طلبكاران باشگاه مثل آژانس 
هواپیمایی، ریحان فیلم، نیلسون، گابریل، برخی بازیكنان قدیمی 
و شركت برهان مبین كه آنها هم برای بلیط فروشی حكم گرفته اند 
و یا تیم های پایه كه سیزده ماه دریافتی نداشته اند هم ممنونیم 
كه صبوری كرده اند. اینها بخشی از بدهی های سنگین باشگاه 

است. مدیرعامل پرسپولیس درباره شرایط مالی باشگاه ادامه داد: 
علاوه بر اینها باشگاه دیونی به برانكو و همكارانش دارد و بودیمیر 
هم شكایت كرده و چالش هایی با كالدرون هم خواهیم داشت و یا 
بدهی سنگینی از قدیم به بانک تجارت دارد و حتی درآمدها در 
سازمان لیگ هم پیش خور شده و باشگاه بدهكار شده و همه اینها 
باید مدیریت یا پرداخت شود.انصاری فرد گفت: شرمنده بازیكنان 
و كادر تیم هستیم . بنده سخت كار خواهم كرد تا جبران مافات 
كنیم از تک تک آنها به سهم خود عذر می خواهم. از بشار كه به 
عنوان بازیكن خارجی و به رغم برخورداری از حق فسخ خلاف 
بودیمیر، گولچ، كالدرون و برخی دیگر به رغم عدم تحقق قول های 
ما دست به چنین كاری نزد ممنونیم. برخی نفرات دیگر مثل رادو 
یا بازیكنان ایرانی هم طبق قرارداد می توانستند فسخ كنند اما 
چنین نكردند. وی افزود: ما این لطف كادر فنی و بازیكنان عزیز را 
جبران می كنیم و بار دیگر خطرها و چالش های موجود را به لطف 
خدا و دعای هواداران عزیز و با سخت كوشی و تلاش به فرصت و 
امید تبدیل خواهیم كرد. اینجا باید بگویم یک منبع مالی كه طی 
روزهای آتی وصول می شود را برای پرداخت بخشی از طلب بشار 
و برخی منابع دیگر را برای پرداختی به تیم اختصاص داده ایم و 
پیگیر تحقق و وصول آنها هستیم و نماینده بشار و بزرگترهای تیم را 

هم در جریان گذاشته ایم.
باشگاه  مجموع  در  گفت:  پایان  در  انصاریفرد  محمدحسن 
پرسپولیس با این بدهی ها و تعهدات در این شرایط اقتصادی 
چالش سنگینی در پیش رو دارد اما ایمان دارم به لطف خدا، 
اقدامات انجام شده و كار شبانه روزی می توان به رفع مشكلات تیم 

امیدوار بود و برای پرداخت بدهی ها هم باید چاره اندیشی كرد.

 استقلال با هدایت فرهاد مجیدی اعداد و ارقام جالبی را به ثبت رسانده است. 
استقلال در چارچوب مرحله سوم پلی آف لیگ قهرمانان آسیا به مصاف الریان قطر رفت و توانست با نتیجه پنج بر صفر به برتری برسد و 
راهی دور گروهی شود. شیوه بازی استقلالِ تحت هدایت مجیدی و نتایجی كه این تیم كسب می كند اصلا این باور را به وجود نمی آورد 

كه استراماچونی از جمع آبی ها جدا شده است.
این دهمین تقابل استقلال و الریان بود كه منجر به هفتمین پیروزی آبی پوشان تهرانی شد. 2 تساوی و یک برد نیز برای نماینده قطر به 
ثبت رسیده است. همچنین استقلال موفق شد بعد از حدود هشت سال در قطر از سد الریان بگذرد. آنها در سال 2012 با تک گل گوران 

یركوویچ به این موفقیت رسیده بودند.
استقلال در پنجمین بازی خود در مرحله پلی آف لیگ قهرمانان آسیا به پنجمین پیروزی رسید تا ركورد 100 درصد برد برای آبی پوشان در 

مسابقات پلی آف به ثبت برسد. پیش از این ذوب آهن، الاتفاق عربستان، السد قطر و الكویت كویت به استقلال باخته بودند.
فرهاد مجیدی در هفتمین تجربه مربیگری خود در استقلال به پنجمین پیروزی دست پیدا كرد. او هنوز باختی در كارنامه خود نداشته 
است. تیم تحت هدایت فرهاد مجیدی 17 گل به ثمر رسانده و تنها پنج گل دریافت كرده است. مجیدی در چهار تجربه آسیایی خود به 

سه برد و یک تساوی رسیده است.
این بهترین برد استقلال مقابل الریان و همچنین برد آبی پوشان با سرمربیگری فرهاد مجیدی بود كه به دست آمد.

سید حسین حسینی برای دومین بازی پیاپی موفق به ثبت كلین شیت شد. مجیدی نیز سومین بار در هفت تجربه سرمربیگری در 
استقلال توانست تیمش را بدون گل خورده از زمین بیرون بیاورد.

ارسلان مطهری در دومین بازی خود برای استقلال موفق شد 2 گل به ثمر برساند تا خیلی زود پایش به گلزنی باز شود. دیاباته نیز با یک 
گلی كه زد تعداد گل های خود با پیراهن استقلال را به عدد 11 رساند تا فاصله اش با تیام به 2 گل برسد. قائدی نیز 10 گله شد.

 سرمربی تیم فوتبال سپاهان اصفهان گفت: اولویت اول، دوم و سوم من سپاهان است اما تصمیم گیری در باره حضورم به عنوان 
سرمربی تیم ملی بر عهده مسوولان باشگاه فولاد مباركه سپاهان است. 

امیر قلعه نویی در باره صحبت های مطرح شده در باره حضورش به عنوان سرمربی تیم ملی گفت: من هر جا كه بودم با افتخار 
و با تمام وجود كار كردم.

وی افزود: مسوولان فدراسیون برای حضورم در تیم ملی یک بار تلفنی با من صحبت كردند، یک بار هم جلسه گذاشتند 
و این موضوع افتخار مجموعه سپاهان است كه تیمش در یک و سال نیم گذشته شرایط خوبی داشته و مربی اش كاندیدای 
سرمربیگری تیم ملی شده است. وی گفت: من به مسوولان فدراسیون پاسخ دادم كه اولویت اول، دوم، و سوم من سپاهان است 

اما چون بحث تیم ملی مطرح است خودتان بروید با مدیران باشگاه و كارخانه فولاد مباركه سپاهان صحبت كنید.
قلعه نویی با اشاره به روند حضورش در برخی از تیم های مختلف لیگ برتر و تلاش برای تقویت تیم هایش گفت: مجموعه 

سپاهان باید بر خود ببالد كه سرمربی اش كاندیدای تیم ملی شده است و من نظر شخصی خودم را به آنها گفتم.
وی یادآور شد: حتی برای موفقیت و تقویت تیم سپاهان با عباس رضایی استاندار اصفهان و برخی از مسوولان در استانداری 

هم جلسه داشتم چون همه فكر و ذكر من سپاهان است.
سرمربی تیم سپاهان با بیان اینكه بودجه این تیم نسبت به چهار تیم راه یافته به مرحله گروهی لیگ قهرمانان آسیا كمتر و نسبت 
به سه تیم دیگر تا حد 50 درصد است، گفت: ما در سپاهان زمان 5 ساله را در سال دوم پیمودیم و هم اكنون هم آسیایی هستیم.
قلعه نویی تصریح كرد: با این شرایط، در نیم فصل سه بازیكن خوب جذب كردیم كه 2 نفر از آنها جایگزین بازیكنانی بودند كه 
از تیم ما جدا شدند. سرمربی سپاهان اظهار داشت: من خیلی خوشحالم كه تیمی را درست كردم كه تا دو سه سال آیند از نظر 

سنی و فنی می تواند نماینده خوبی برای فوتبال اصفهان باشد.

فرهاد راه استراماچونی ادامه می دهد

عدد بازی با پیروزی بزرگ استقلال
امیر قلعه نویی:

 تصمیم گیری برای حضورم در تیم ملی بر عهده مدیران سپاهان است

 عضو هیات مدیره باشگاه استقلال گفت: با توجه به اینكه پست مدیرعاملی وقت 
زیادی را می گیرد نمی توانم در این سمت مشغول به كار شوم. 

»عبدالرضا موسوی« اطهار داشت: استقلال شایسته حضور در مرحله گروهی لیگ 
قهرمانان آسیا بود و به این مهم رسید.

وی افزود: باید واقع بین باشیم و واقعیت ها را بر زبان آوریم با تمام مشكلاتی كه بر سر راه 
استقلال برای حضور در مرحله پلی آف لیگ قهرمانان آسیا به وجود آمد خیلی ها تصور 
نداشتند این تیم نتایج پر گلی را بدست بیاورد. مربیان و بازیكنان با غیرت استقلال دست 

به كار بزرگی زدند و توانایی های فنی شان را در قاره كهن به نمایش گذاشتند.

عضو هیات مدیره باشگاه استقلال خاطرنشان كرد: بازیكنان استقلال مدت ها بدون 
حضور سرمربی كار كردند و وقتی فرهاد مجیدی هدایت این تیم را بر عهده گرفت 
مشكلاتی همچون زمین تمرین پیش آمد كه در برنامه های آماده سازی این تیم خلل وارد 
كرد و همانطور كه همه می دانند مسائلی كه بر سر راه میزبانی آبی پوشان به وجود آمد 

تمركز بازیكنان را به هم ریخت اما این اتفاقات باعث نشد آنها دست از تلاش بر دارند.
موسوی تصریح كرد: هواداران استقلال به این پیروزی  و شادی ها نیاز داشتند و این 
موفقیت ها را به این عزیزان و مردم سیل زده استان سیستان و بلوچستان تقدیم می كنیم.
وی تاكید كرد: میزبانی اماراتی ها برای بازی استقلال و الكویت عالی بود اما در هنگام 

برگشت كاروان استقلال از قطر در فرودگاه این كشور برای یكی از بازیكنان مشكلاتی را 
به وجود آوردند و باعث شدند بیش از ۹0 دقیقه معطل شویم.

عضو هیات مدیره باشگاه استقلال افزود: ابتدا اعلام كردند پاسپورت وی در سیستم 
هماهنگی ندارد و بعد از این كه عصبانی شدیم دلایل دیگری را اعلام كردند اما در نهایت 
با پیگیری هایی كه انجام دادیم مشكل بازیكن مورد نظر برطرف و توانستیم به ایران سفر 
كنیم. موسوی در پایان گفت: من برای استقلال هر كاری از دستم برآید انجام خواهم داد 
اما حضور در سمت مدیرعاملی وقت زیادی را می گیرد و نمی توانم در این پست مشغول 

به كار شوم.

موسوی:
 مدیرعامل استقلال نمی شوم
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چپ گرایان منتظر چراغ سبز شورای نگهبان

بلاتکلیفی لیست اصلاح طلبان 
درحالی كه اصولگرایان مشغولِ رایزنی برای انتخاب ۳0 نفر از میانِ لیستی 15۹ نفره 
هستند، اصلاح طلبان می گویند كه در مجموع استان تهران به جز دماوند، داوطلب 

اصلاح طلبِ رای آورِ منطبق بر شاخص های اصلاح طلبی ندارند.
»به رغم همه مشكلات و برای دفع هرگونه بهانه، منتظر اعلام نظر شورای محترم 
نگهبان می مانیم و امیدواریم شورای محترم نگهبان با تجدید نظر اساسی در این وضعیت 
مخاطره آمیز كه انتخابات را از هویت واقعی ان خارج خواهد كرد، شرایط یک انتخابات 
پرشور و واقعی و رقابتی را فراهم كند. هشدار می دهیم كه چنانچه دایره انتخاب مردم 
با تنگ نظری همچنان بسته بماند ما نمی توانیم زینت المجالس انتخابات باشیم و به 
دلیل سلب امكان معرفی فهرست نامزدها از ما، لیست قابل قبولی برای معرفی به مردم 

نخواهیم داشت.«
این آخرین موضع گیری شورایعالی سیاستگذاری اصلاح طلبان به عنوان نهاد اصلی 
تصمیم گیری درباره انتخابات مجلس در این اردوگاه است، موضع گیری كه طی 
روزهای بعد از اعلام نتایج اولیه بررسی صلاحیت ها توسط شورای نگهبان چندین بار 
و در گفتارهایی مشابه اعلام شده است.هرچند شورای نگهبان تاكنون چراغ سبزی 
برای تجدید نظر دراین رابطه نشان نداده است اما برخی چهره های اصلاح طلب از 
رایزنی محمدرضا عارف به عنوان رئیس شورای عالی سیاستگذاری با شورای نگهبان، 
سران قوای قوه مقننه و قضاییه و همچنین رئیس دفتر رئیس جمهور برای  حل معضل رد 

صلاحیت داوطلبان اصلاح طلب خبر داده اند.
در همین راستا، حسن رسولی به عنوان رئیس ستاد مركزی انتخابات اصلاح طلبان 
ضمن اینكه هرگونه احتمال ائتلاف گروه ها و جریان های دیگر را رد كرده است،می 
گوید كه »اصلاح طلبان درهر حوزه ای كه امكان رقابت داشته باشند حضور خواهند 
داشت و قطعا امكان عملی ترغیب مردم برای شركت در انتخابات از ما سلب خواهد 
شد.« محمود میرلوحی دیگر عضو شورایعالی نیز معتقد است »صفر تا صد این انتخابات 
زیر نظر نظارت استصوابی رفته است و به این ترتیب سرنوشت انتخابات در دستان 

اصولگرایان است.«
اصولگرایان از آرایش فعلی انتخابات راضی هستند

حسن رسولی، رئیس ستاد مركزی انتخابات اصلاح طلبان در گفتگو با خبرآنلاین 
درخصوص برخی اظهار نظرهای مطرح شده توسط چهره های اصولگرا و مواضع 
انتخابات لیستی  این  تواند در  براینكه جریان اصلاحات می  شورای نگهبان مبنی 
قوی ارائه كند و ردصلاحیت ها فقط مختص به اصلاح طلبان نبوده است، گفت: 
اظهارنظرهای برخی شخصیت های سیاسی منتسب به جریان اصولگرا در برخورد با 
اعلام نتایج غیرنهایی شده فرآیند رسیدگی به صلاحیت ها طبیعی است چون آنها از 
آرایش فعلی انتخابات راضی و خشنود هستند و در عین حال ترجیح می دهند كه به 
صورت شكلی وارد یک رقابت بی رقیب انتخاباتی نشوند. لذا تسهیل گری مثبت این 
شخصیت ها از فضای فعلی انتخاباتی كاملا مبتنی بر منافع و مصالح جریان اصولگرا 
است. وی ادامه داد: اما اینكه پایگاه و جریان اصولگرا كه رقیب جریان اصلاحات در 
منظومه داخلی انقلاب اسلامی و كشور است، نسبت به صورت بندی داوطلبین تایید 
صلاحیت شده پیشداورانه حكم صادر كرده و اظهار نظر می كنند ناشی از احساس 

رضایت مندی از وضع موجود است یا می تواند به دلیل فقدان اطلاعات كافی باشد.
داوطلب اصلاح طلب رأی آور منطبق بر شاخصه های اصلاح طلبی نداریم

این فعال سیاسی اصلاح طلب خاطر نشان كرد: در شرایطی كه از مجموعه اعضای 
فراكسیون امید مجلس كه در انتخابات ثبت نام كردند، 50 درصد رد صلاحیت شدند 
و 40 درصد رد شده ها فقط متعلق به حوزه انتخابیه تهران است و در استان تهران 
هم به استثنای دماوند در هیچ یک از شهرها داوطلب اصلاح طلبِ رای آورِ منطبق بر 
شاخص های اصلاح طلبی نداریم، چگونه می توان این گذاره را ابراز كرد كه فضای فعلی 

انتخاباتی بین اصلاح طلبان و اصولگرایان فضای مساوی و عادلانه و یكسانی است؟
رسولی همچنین تصریح كرد: فكر می كنم اگر دوستان بتوانند از تاثیر این دو عامل، 
یعنی خرسندی از وضع موجود و پرهیز از ورود به یک رقابت كم رقیب، عبور و عدول 

كنند، در ارزیابی شرایط منصفانه تر و واقع بینانه تر اظهار نظر خواهند كرد.
وضعیت جریان اصلاحات در کاندیداگزینی به طرز بی سابقه ای نابسامان است
رئیس ستاد انتخابات اصلاح طلبان، افزود: از نظر من به عنوان رئیس ستاد مركزی 
انتخابات اصلاح طلبان، وضع كاندیدا گزینی ما در مركز و به ویژه در 20۶ حوزه انتخابیه 
دیگر كشور، در مقایسه با ادوار گذشته به طرز بی سابقه ای نا به سامان است و چنانچه 
در آینده با تجدید نظر و تغییرات مثبتی از سوی شورای نگهبان رو به رو نباشیم قطعا 
امكان عملی ترغیب مردم برای شركت در انتخابات از ما سلب خواهد شد كه امیدوارم 

چنین اتفاقی نیفتد.
در هر حوزه ای که امکان رقابت باشد لیست خواهیم داد

رئیس ستاد مركزی انتخابات اصلاح طلبان تاكید كرد: از سویی راهبردی كه شورای 
عالی سیاستگذاری جبهه اصلاح طلبان ایران اسلامی از مدت ها قبل تصویب كرده 
و بارها به صورت علنی اعلام شده، عبارت است از شركت فعال در انتخابات، دادن 
لیست در هر حوزه ای كه امكان رقابت برایمان فراهم است و در عین حال پرهیز از 
اتخاذ سیاست بستن لیست با حضور كاندیداهای غیر اصلاح طلب. این راهبردی است 
كه مرجع بالا دستی ستاد مركزی انتخابات تعیین كرده و ما در حوزه هماهنگی امور 
اجرایی، در همین مسیر اقدام خواهیم كرد و در هر حوزه ای كه امكان رقابت داشته 
باشیم حضور خواهیم داشت و در هر حوزه ای كه فاقد نامزد منطبق بر شاخص های 
مصوب شورای عالی باشیم، پیشاپیش توفیق امكان حضور توسط بخش نظارتی از ما 

گرفته شده و تبعا در چنین شرایطی تكلیفی هم متوجه جریان اصلاحات نیست.
رسولی همچنین در پاسخ به پرسشی درخصوص پیش بینی اش از تركیب كلی 
مجلس یازدهم، گفت: مناسبات حوزه سیاست داخلی ایران فوق العاده پیچیده، سیال 
و در حال تحول است. تا جایی كه پیش بینی های قبلی هم در این حوزه درست از 
آب درنیامده كما اینكه در سال ۸4 كمتر كارشناسی پیش بینی می كرد آقای محمود 
احمدی نژاد رئیس جمهور باشد یا در سال 7۶ آقای خاتمی و در سال ۹2 آقای روحانی، 
بنابراین به نظر من گمانه زنی های زودهنگام می تواند به عنوان یک نظر شخصی مطرح 
باشد اما من امروز امانت دار ظرفیت و حیثیت اصلاح طلبان و رئیس ستاد هستم و باید 
صبركنیم ببینیم با چه آرایش انتخاباتی رو به رو هستیم كه طی روزهای آینده به خصوص 
بعد از 12 بهمن، مشخص می شود كه با چه لیستی از نامزدهای تایید صلاحیت شده 

مواجهیم و چه فضایی فرا روی ما است.
صندوق رأی کم هزینه ترین مسیر برای اصلاحات است

وی افزود: هرچند من خوشبینم كه شرایط به نفع منافع ملی و افزایش مشاركت 
عمومی و تبعا سیاست ورزی اصلاح طلبان تغییر كند. ما اصلاح طلبان صندوق رای 
و انتخابات را نه تنها یكی از پایه های دوگانه مشروعیت و مقبولیت نظام می دانیم بلكه 
بهترین و كم هزینه ترین مسیر برای ایجاد تحول، اصلاح و نوسازی در رویكردهای 

حكمرانی داخلی در چارچوب اصول و فصول قانون اساسی می دانیم.
چطور فردی که استاندار بوده ردصلاحیت می شود

در همین رابطه محمود میرلوحی، عضو شورای عالی سیاستگذاری اصلاح طلبان 
در گفتگو با خبرآنلاین با انتقاد از ردصلاحیت چهره های اصلاح طلب توسط شورای 
نگهبان،گفت: شورای نگهبان در این دوره از انتخابات تقریبا غیر از چهره های اصولگرا، 
كسی را را تایید صلاحیت نكرده است. بسیاری از احزاب اصلاح طلب همچون حزب 
اتحاد ملت و حزب همبستگی تقریبا در كشور كاندیدای تایید صلاحیت شده ای ندارند. 
حزب ندای ایرانیان هم اعلام كرده كه فقط دو نفر از آنها تایید صلاحیت شدند. به نظر 
من باید مراقب باشند این خبر به شورای نگهبان نرسد چون آنها هم ردصلاحیت خواهند 
شد. وی ادامه داد: فردی همچون آقای مقیمی در مجلس هشتم تایید صلاحیت شد 
و استاندار تهران هم بود اما شورای نگهبان او را ردصلاحیت كرده یا آقای افشانی كه 
به عنوان شهردار تهران انتخاب شد اما حالا صلاحیت او برای نمایندگی مجلس احراز 
نشده است. از طرفی بسیاری از نمایندگان فعلی مجلس هم ردصلاحیت شدند به این 
ترتیب به نظر می رسد دامنه سلیقه اعضای شورای نگهبان به آنها هم سرایت كرده كه 

همگی را رد صلاحیت كردند.
سرنوشت انتخابات در دست اصولگرایان است 

این فعال سیاسی اصلاح طلب خاطر نشان كرد: با این تفاسیر بعید است كه جریان 
اصلاحات بتواند با توجه به انتظارات هواداران و به خصوص جوانان لیستی ارائه كند و 
حتی شورای عالی نهایتا چنین تصمیمی بگیرد چراكه اساسا مفهموم انتخابات در این 
دوره از انتخابات در جریان اصلاحات شكل نگرفته كه بتوانند تصمیمی برای ارائه لیست 
بگیرند از طرفی حتی اگر به جمع بندی هم برسند معلوم نیست كه حمایت هواداران 
خود را داشته باشند و بتوانند آنها را قانع كنند. میرلوحی همچنین تصریح كرد: به این 
ترتیب به نظر می رسد سرنوشت انتخابات فعلا در دستان اصولگرایان است و رقابتی 
درون سازمانی وجود دارد. آنها با این شرایط می توانند به جان آقای جنتی دعا كنند 
و خودشان تصمیم بگیرند كه در جریان اصولگرا از تک لیستی به لیست های دیگر هم 

برسند و رقابت درون حزبی و درون جناحی داشته باشند یا خیر.
چرا شورای نگهبان حق اظهارنظر برای دولت و مجلس قائل نیست؟

وی تاكید كرد: با این حال با این شرایط همچنان نمی توان برآورد دقیقی از تركیب كلی 
مجلس یازدهم داشت. چون پیش از این موضوع،به نظر من میزان مشاركت در انتخابات 
مورد بحث و تامل است و آقای جنتی و شورای نگهبان باید در این رابطه پاسخگو 
باشند چون در این هفته های اخیر مشخص شده حتی حق اظهارنظری برای دولت و 
مجلس قائل نیستند و وزارت كشور ظاهرا فقط می تواند درباره رنگ صندوق های رای و 

پلاستیكی یا مقوایی بودن آنها اظهار نظر كند.
جریان اصلاحات با صندوق رای قهر نخواهد کرد

عضو شورای عالی سیاستگذاری اصلاح طلبان خاطر نشان كرد: درحال حاضر 
شواهد و قراین نشان می دهد مشاركت حداكثری و ایجاد انتخابات رقابتی در حال از 
دست رفتن است و نمی توان انتظار داشت مجلسی نیرومند، كارآمد و عصاره فضائل 
ملت تشكیل شود. با این حال جریان اصلاحات اعلام كرده كه با صندوق رای قهر 
نخواهد كرد چون راهی بهتر از صندوق رای و دموكراسی وجود ندارد اما نمی توان 
واقعیت را كتمان كرد كه شورای نگهبان از صفر تا صد انتخابات را زیر نظر نظارت 

استصوابی برده است و هیچ كس هم حق اظهار نظر ندارد.

رییس مجلس شورای اسلامی گفت: سالگرد پیروزی انقلاب و تبلیغات انتخابات 
مجلس را در پیش داریم، بیایید همه با توجه به شرایط كشور و به خاطر عظمت انقلاب 

اسلامی از سیاه نمایی پرهیز كنیم. 
علی لاریجانی در نطق پیش از دستور جلسه علنی امروز- سه شنبه-مجلس شورای 
اسلامی گفت: سالروز شهادت صدیقه كبری، فاطمه زهرا)س(   را به ملت عزیز و 
نمایندگان تسلیت و تعزیت عرض می كنم؛ آن بزرگوار در خطبه عمیق خود كه در واقع 
فریاد غربت بود با طرح موضوعات مهم توحیدی و اسرار دیانت مردم را ارشاد نمود؛  
در فرازی فرمود خداوند اطاعت از عترت پیامبر را برای نظام و هماهنگی ملت مقرر 
نمود، و امامت ما را امان از تفرقه و از پراكندگی ملت قرار داد و جهاد را عزت و سرافرازی 

برای اسلام قرار داد.
وی افزود: ملت ایران در انقلاب پیروزمندانه خویش، تابلوی قیام خود را این اندیشه 
قرار داد. پیشوایی و امامت پیامبر)ص( و اهل بیت ایشان و احیای جهاد دو عامل 

ستون های مدرسه فاطمی است.
رییس مجلس شورای اسلامی خطاب به نمایندگان گفت: شما تایید می كنید كه 
مخصوصا در چند سال اخیر سیاست آمریكا مقابله همه جانبه با ملت ایران بوده 
است و یكی از  هدف های  خود را ایجاد یاس و اختلاف و جدایی بین ملت و بدبین 
نمودن مردم از مسوولان قرار داده و این مطلب را علنا اظهار می كند و آنقدر در این كار 
وقیحانه عمل می كند كه حتی بعد از ترور شهید سلیمانی رییس جمهور آمریكا توئیت 
كرد كه مردم عراق و ایران خوشحالی كردند گر چه بلافاصله هم ملت رشید عراق و ملت 
بزرگ ایران پاسخی دندان شكن به آنها دادند اما هدف آنها را ملاحظه كنید كه دنبال 

افتراق مردم و ناامید كردن مردم نسبت به مسئولان خدوم هستند.
وی گفت: انقلاب اسلامی با پیشوایی امام بر پایه وحدت امت و اعتماد عمومی شكل 
گرفت و از واژه هایی كه امام از هر موضوع دیگری بیشتر آن را به كار برد وحدت در بین 
ملت و مسلمانان بود؛ این كلید پیروزی در انقلاب و استمرار انقلاب است؛ متاسفانه 
عده ای به هر بهانه ای می خواهند صفوف ملت را متفرق كنند، امروز انقلابی واقعی 
كسی است كه وفاق ملی را تحت زعامت رهبری معظم در كشور پیگیری نماید تا 

قدرت ملت بر مكر دشمن فائق آید.
لاریجانی افزود: اگر به تحركات آمریكا توجهی اجمالی شود ملاحظه می كنید كه 
برنامه بزرگتری برای همه مسلمانان تدارک دیده است تا در قالب طرح قلابی قرن كه 
اجزای آن را مطرح می كنند، همه مسلمانان را تحقیر كنند، اگر خوب دقت شود این 
جسارت نتیجه تفرقه بین كشورهای اسلامی است كه به رژیم صهیونیستی و آمریكا 

اجازه این تبهكاری را داده است.
وی ادامه داد: آمریكاییها به زودی نتیجه این اقدام را درک می كنند و طلیعه آن را در 
قیام مردم بزرگ ملت عراق علیه آمریكا در زوهای اخیر بود؛ آمریكا با دست خود این 

حركت را در همه كشورهای اسلامی فراگیر خواهند كرد.
ایران  و نمایندگان گفت: روزهای در پیش هم سالگرد پیروزی  وی خطاب ملت 
انقلاب و هم ایام تبلیغات انتخابات مجلس است، بیایید همه با توجه به شرایط كشور 
و به خاطر عظمت انقلاب اسلامی از سیاه نمایی پرهیز كنیم، انقلاب اسلامی عامل 
عزت ملت ایران و باعث استقلال كشور و حركتی نو در جهان اسلام بوده و است قدر 

آن را بدانیم.
مجلس مهمترین رکن مردم سالاری کشور است

لاریجانی تصریح كرد: آمارها در توسعه كشور نشان می دهد، دولت های پس از 
انقلاب علی رغم جنگ تحمیلی و خسارت های آن و شیطنت های مستمر آمریكا و 
غرب در جهت رفع محرومیت، تلاش های ارزشمندی داشته اند؛ استقرار قوای سه 
گانه مبتنی بر رای مردم و ایجاد نظام مردم سالاری دینی، دستاورد بسیار  ارزشمندی 
بود كه با انقلاب حاصل شد، چرا باید با هیجانات سیاسی و هدف های نازل سیاسی 

اركان مردم سالاری را تخریب نمود.
وی ادامه داد:  تعجب آور است كه عده ای فكر كرده اند با تخریب نهاد مجلس و 
حركت های ناصواب، حركتی احیاگرانه را تعقیب می كنند، مجلس مهمترین ركن 
مردم سالاری در كشور است. هر گونه محدودیت و تخریب به صورت مستقیم اراده 

ملت را هدف گیری كرده و یک عمل غیر انقلابی است.
رییس مجلس شورای اسلامی گفت: شهید مطهری می فرمود عده ای با فرصت 
طلبی تحت پوشش شعارهای داغ و افراطی خود را در زمره انقلابیون قرار می دهند 
تا  انقلابیون واقعی را از میدان به در كنند؛ آیا این مجلس كه برآمده از اراده ملت 
است، اقدامات مهمی انجام نداده است، آیا غیر از مجلس جایی بود كه برای نجات 
روستاها، قانون توسعه روستاها و اشتغال پایدار را با اذن رهبری، تصویب كرد كه در 

اطراف روستاها امكانات توسعه ای ایجاد شود.
وی ادامه داد: آیا مجلس نبود كه قانون رفع موانع تولید كه بسیار مهم بود را تصویب 
و چندین گزارش نظارتی ارائه كرد و اشكالات اجرایی را مشخص كرد، آیا مجلس نبود 
كه در قانون ارزش افزوده سهم قابل توجهی برای روستاها و شهرها در نظر گرفت كه 
باعث آبادانی روستاها و شهرهای كوچک شده است، آیا با تصویب مجلس نبود كه 
گازرسانی و آسفالت روستاها به انجام رسید و در برخی از موارد كه با اشكالاتی مواجه 

شد می دیدید نمایندگان چقدر تلاش می كردند.
لاریجانی افزود: آیا این مجلس نبود كه با كار كارشناسی در مخالفت با تصمیم دولت 
در یكسان سازی ارز 4200 تومانی عمل كرد و آن را در مسیر درست قرار داد و امروز 
شما شرایط آرامی از وضعیت ارزی مشاهده می كنید؛ آیا وقتی مشكلات پیچیده در 
موسسات اعتباری ایجاد شد و میلیون ها نفر دچار خسارت شدند، این مجلس نبود 
كه با بحث های زیاد و جلسات علنی و غیر علنی، مسیری را برای حل مشكل میلیون 

ها نفر فراهم كرد.
مجلس در حوزه نظارت اقدام زیادی انجام داده است

لاریجانی پس از مرور دستاوردهای مجلس در حوزه تقنین به عملكرد مجلس شورای 
اسلامی در حوزه نظارت اشاره و اظهار كرد: در بعد نظارت، گاه مطالبی مطرح می 
كنند، اما در مجلس اقدامات زیادی انجام شده است. تحقیق و تفحص و سوال از وزرا 
در موضوعات گوناگون، ۶ تحقیق و تفحص در مجلس نهایی شده و نتیجه آن قرائت 
شده است؛ بررسی نحوه برخورد با كارگران در تكاب،از جمله دستاوردهای مجلس 

در حوزه نظارت است
وی ادامه داد: بررسی عملكرد صندوق ذخیره فرهنگیان، بررسی عملكرد شركت 
ملی صنایع مس ایران، بررسی عملكرد شركت كشت و صنعت كارون و طرح توسعه 
آن، تحقیق و تفحص از تأمین اجتماعی، بررسی وضعیت افراد دو تابعیتی و شناسایی 
خلاء های قانونی آن كه برای رسیدگی به قوه قضائیه ارجاع شد؛ در جنبه نظارت 
17۸ مورد سوال نمایندگان از وزراء در مجلس مطرح شد كه 2۹ مورد آن منجر به 

اخطار به وزرا شد.
لاریجانی افزود: بعد نظارت مجلس شورای اسلامی از نظر استیضاح ۶ مورد وزرا را 
استیضاح كرد و به دو وزیر رای عدم اعتماد داد؛ مجلس از جهت نظارت بر امور كشور 
55 جلسه علنی و غیر علنی تشكیل داد و موضوعات مهم كشور را مورد بررسی قرار 
داد؛ اقتصاد مقاومتی و چالش های آن، وضعیت صنعت، وضعیت آب كشور، وضعیت 
بخش كشاورزی و چالش های آن، ركود در بخش صنعت و اقتصاد مقاومتی، وضعیت 
صندوق های بازنشستگی، وضعیت بازار نفت و گاز، عملكرد ستاد مبارزه باقاچاق كالا 
و ارز، مشكل ریزگردها و آلودگی هوا، بررسی حادثه پلاسكو، بررسی قراردادهای نفتی 

از جمله این موارد است.
وی ادامه داد:  بررسی وضعیت بازار ارز، بررسی وضعیت بارندگی و سیل، بررسی 
زلزله در استان های غربی، بررسی آسیب های اجتماعی، بررسی فضای مجازی و 

ابعاد مختلف آن، بررسی وضعیت یارانه ها، سوال از رئیس جمهور ، بررسی حوادث 
مختلف نظیر حادثه قطار و سقوط هواپیما و نظایر آن كه با حضور مسئولان ذیربط 

مورد بررسی قرار گرفت.
وی با بیان اینكه نمایندگان در طول این دوره با حضور در كمیسیون های تخصصی 
دو هزار و 542 جلسه نظارتی با حضور مسئولان دستگاه های اجرایی داشتند، افزود: 
این جلسات به ۳۸ گزارش از عملكرد دستگاه ها و برخی تخلفات گردید و ۳4 مورد 
گزارش آن در صحن علنی قرائت منجر شد؛ همچنین 12 گزارش نظارتی، مطابق 
ماده 2۳4 كمیسیون های تخصصی از نقض یا استنكاف از قانون ارائه و در مجلس 

قرائت و نتیجه آن به قوه قضائیه ارجاع شد.
رییس مجلس شورای اسلامی در ادامه به نمونه هایی از گزارش كمیسیون های 
تخصصی ادامه داد: گزارش كمیسیون انرژی در عدم تهیه سند ملی انرژی كشور، 
گزارش كمیسیون عمران در مورد ناوگان شبكه حمل و نقل ریلی، گزارش كمیسیون 
اقتصاد در مورد عدم اجرای قانون  نظارت بر موسسات اعتباری، گزارش كمیسیون 
ویژه در  ازدواج جوانان، گزارش كمیسیون  قانون تسهیل  اجرای  فرهنگی در عدم 
مورد عدم اجرای سیاست های كلی اصل 44، گزارش كمیسیون انرژی در مورد عدم 
اجرای بند »نه«تبصره ۶ قانون بودجه مربوط به تخصیص و پرداخت عوارض برق؛ 

قسمت هایی از عملكرد مجلس بود.
وی با اشاره به عملكرد كمیسیون اصل نودم قانون اساسی گفت: كمیسیون اصل 
۹0 در بعد نظارت بر اساس شكایات 5 هزار و 475 شكایت را رسیدگی كرده است و 
12 فقره گزارش فقط به مجلس ارائه شده است و سه مورد از گزارش تخلفات كشف 
شده به قوه قضائیه ارجاع شد؛ همچنین 140 نماینده در 7۶ مجمع، هیات و شورای 
ملی به عنوان ناظر حضور یافتند و در طول سال در جلسات شركت كردند و گزارش 
دادند. همچنین 27۹ نماینده در 1۸۶ هیئت، كمیته و شورای استانی در شهرستان 

ها به عنوان ناظر فعال بودند.
لاریجانی ادامه داد: انتخابات شوراها به عنوان یک كار بسیار سنگین با نظارت 
مجلس انجام شد؛ مجلس از طریق دیوان محاسبات به صورت مستمر نظارت بر 
عملكرد مالی كشور داشته است؛ در مجموع دیوان محاسبات 4 هزار و 7۶ گزارش 
حسابرسی ملی و استانی ارائه كرده است و تعداد ۳ هزار و ۶77 پرونده در دیوان 
محاسبات كشور مطرح شد و 7۸ هزار میلیارد ریال اخذ و به حساب خزانه كشور واریز 

شده است.
وی با اشاره به عملكرد مجلس در حوزه تنقیح قوانین گفت مجلس در این زمینه گام 
مهمی برداشته است؛ با بررسی كارشناسی معاونت قوانین و تصویب در كمیسیون 
مربوطه و در نهایت تصویب در مجلس در سه مرحله بیش از هزار و 500 قانون بررسی 
و نصب شد و ۶ طرح تنقیحی مربوط به حوزه انتخابات تصویب شد؛ در طرح تنقیحی 
در كمیسیون ها، سه طرح در حوزه صنعت، تجارت و بازارهای مالی در حال بررسی 
است، دو طرح تنقیحی نیز در معاونت قوانین در حال بررسی است كه مربوط به حوزه 
سلامت، رفاه و تامین اجتماعی است؛ این اقدام اولین بار در تاریخ قانونگذاری كشور 

انجام شده است كه با كدگذاری دقیق در حال انجام است.
رییس مجلس شورای اسلامی با اشاره به عملكرد مركز پژوهش های مجلس شورای 
اسلامی ادامه داد: با تحقیقات محققانه، مركز پژوهش های مجلس یكی از مراكز محل 
اتكا در تصمیم گیری كشور شده است و رهبری معظم در دیدار با نمایندگان، پژوهش 
های مجلس را ستایش كرده و علاوه بر همكاری با كمیسیون ها در بررسی طرح ها، 

گزارش های نظارتی دقیقی در حوزه اقتصاد كشور ارائه كرده است.
وی ادامه داد: در این دوره مجلس هر ساله با ارائه كتاب سال اقتصاد ایران، تصویری 
روشن از وضعیت اقتصادی را مدون كرده و  در زمینه های مهم اقتصادی، چالش های 

آن و نیازهای كمیسیون ها به صورت مستمر گزارش علمی ارائه كرده است.
رییس مجلس شورای اسلامی گفت: مطالبی كه عرض كردم به خاطر محدودیت 
زمان فقط بخشی از خدمات مجلس بوده؛  اینها جدای از خدماتی است كه نمایندگان 
در پایان هر چند هفته به عنوان هفته سركشی به مناطق می روند و وضع مردم را در 
مناطق خود رسیدگی و مشكلات آن ها را پیگیری می كنند؛ دغدغه ای كه نمایندگان 
در توسعه و آبادانی مناطق خود دارند و علی رغم مشكلات اقتصادی كشور تلاش می 

كنند وضعیت مناطق خود را آباد كنند، ارزشمند و قابل ستایش است.
وی ادامه داد: بنده چون محل رجوع نمایندگان هستم، عرض می كنم هر یک از 
نمایندگان و مجمع استانی آنان در پیگیری مسائلی كه منجر به آبادانی و رفع مشكل 
مردم باشد، اصرار زیادی دارند كه تحسین برانگیز است؛گرچه ممكن است گفته شود 
وظیفه اصلی نمایندگان تدوین قوانین و نظارت بر آنها است، اما ارتباط مستقیم با 
مردم و رفع حوائج آنان به ویژه در این شرایط سخت، بسیار مهم است و نمایندگان 

بخشی از وقت و زندگی شخصی خود را صرف امور مناطق كرده اند.
لاریجانی افزود: بارها مشاهده كرده ام كه  هر مسئله مهمی كه در كشور نیاز به 
مداخله مجلس داشته است، نمایندگان با دغدغه ملی و اصرار خواستار طرح و بحث 
آن  در مجلس و پیگیر نتایج آن بوده اند؛ این امر ارزشمندی بود؛ به هیچ وجه صلاح 
كشور نیست كه برای انتخابات جریان های سیاسی، خدمات ركن اصلی مردم سالاری 
كشور را در انظار مردم تباه جلوه دهم؛ دشمنان به اندازه كافی در این زمینه تلاش می 

كنند. لزومی ندارد عده ای لشگر آنان شوند.
وی ادامه داد: مرحوم مدرس كه گفت »مجلس مركز ثقل و نقطه قضا و قدر مملكت 
ایران است، هیچ وطن پرست و وطن دوست آزادی خواهی مركز قضا و قدر كشور را 
تخریب و تحقیر نمی كند« را به یاد آورید؛ خیرخواهانه عرض می كنم، تهدید، تخریب 
و تحقیر مجلس ظلم به مردم سالاری و انقلاب است و كسانی كه این چنین می كنند 
بنا به سنت الهی بدعاقبتی پیدا می كنند چنانكه بنی صدر كه كارش تخریب مجلس 

بود، مشاهده كردید كه چه سرنوشتی پیدا كرد.
با اشاره به سیاه نمایی در فضای سیاسی كشور  رییس مجلس شورای اسلامی 
گفت: عده ای تصور می كنند هرچه در كاستی ها مبالغه و آن را به سیاه نمایی بزرگ 
تبدیل كنند برای جریان سیاسی خود امید پیروزی خلق می كنند؛ این روش فرصت 
طلبانه برای بی هنران كاركرد دارد، اما از نظر منطق حكمرانی به كلی غلط است؛ هنر 
حكمرانی در این است كه با ایجاد فضای امیدواری و ایجاد انتظارات معقول و دست 
یافتنی، پیشرفت كشور را گام به گام جلو ببریم، زیرا توسعه كشور به عزم عمومی نیاز 

دارد.
وی ادامه داد: عزم عمومی در یک مسیر امیدوار كننده به سوی هدفی مشخص 
انجام می شود نه در فضای یاس آلود و این رفتارها ظلم به نظام و افراد خدمتگزار است.

علی لاریجانی:

 در ایام انتخابات از سیاه نمایی پرهیز شود

 یک كارشناس مسائل غرب آسیا تاكید كرد: هشدار محمود عباس درباره انحلال تشكیلات خودگردان به معنای آن است هیچ گروهی 
در فلسطین موافق مذاكره با رژیم صهیونیستی برای اجرایی شدن طرح معامله قرن نیست.  »حسن هانی زاده« در گفت وگو باایرنا، درباره 
رونمایی طرح معامله قرن گفت: دونالد ترامپ طرح معامله قرن را در سال 2017 پس از با مشورت برخی از رژیم های مرتجع عرب مطرح 
كرد كه از همان زمان تا به امروز این طرح با واكنش های متفاوتی از سوی جامعه جهانی، سازمان ملل متحد و كشورهای اسلامی و عربی 
روبه رو شده است. وی با بیان اینكه مطرح شدن معامله قرن از سوی آمریكا موجب شكل گیری دور جدید از اعتراضات و انتفاضه در فلسطین 
شده است، اظهار داشت: نزدیک به دو سال است كه راهپیمایی و انتفاضه بازگشت در فلسطین برگزار می شود كه در مقابل طرح معامله 

قرن است. تمامی گروه های فلسطینی اعم از سكولار، مذهبی، چپ، فتح یا حماس در رد و مخالفت با این طرح با یكدیگر توافق دارند.
مقدمه معامله قرن انتقال سفارت آمریکا از تل آویو به بیت المقدس بود

این كارشناس مسائل غرب آسیا ادامه داد: جنبش و انتفاضه جدید به وجود آمده در فلسطین خواهان پس گرفتن سرزمین های اشغالی و 
تشكیل كشور مستقل به مركزیت بیت المقدس است و معتقد است كه نمی توان در ازای پول، سرزمین خرید. هانی زاده با بیان اینكه مقدمه 
طرح معامله قرن انتقال سفارت آمریكا از تل آویو به بیت المقدس بود، تصریح كرد: ترامپ پس از انتقال سفارت آمریكا از تل آویو، بودجه و 
كمک به تشكیلات خودگردان را قطع كرد، بیت المقدس را به عنوان پایتخت یكپارچه رژیم صهیونیستی را به رسمیت شناخت و پس از آن، 

اعلام كرد آمریكا سرزمین های اشغال شده از سوی صهیونیست ها از جمله بلندی های جولان را به جزو اسرائیل می داند.
ترامپ خود را وامدار لابی های صهیونیستی می داند

وی با بیان اینكه انجام آن اقدامات، مقدماتی برای تحت فشار قرار دادن هرچه بیشتر فلسطینی ها برای تسلیم در برابر خواست یكطرفه 
آمریكا بود، خاطرنشان كرد: آمریكا قصد دارد دولتی خودمختار بدون سلاح و نیروی مسلح را در قسمت هایی از كرانه باختری تشكیل 
دهد. این كارشناس مسائل غرب آسیا ابراز داشت: ترامپ خود را وامدار لابی های صهیونیستی و گروه های نزدیک به اسرائیل می داند و 
در آستانه انتخابات ریاست جمهوری 2020 تلاش می كند تا نوزاد مرده موسوم به طرح معامله قرن را به دنیا آورده و با این كار، خود را از زیر 

سایه استیضاح و ناكامی هایی كه در عرصه سیاست خارجی به بار آورده است، خارج كند.
معامله قرن با مخالفت جامعه جهانی روبه رو است

هانی زاده افزود: با وجود تقلاهایی كه ترامپ از خود به خرج داده است، طرح معامله قرن با واكنش و مخالفت جامعه جهانی، كشورهای 
اسلامی، محور مقاومت و گروه های فلسطینی همراه شده است. وی درباره تهدید محمود عباس مبنی بر انحلال تشكیلات خودگردان 
فلسطین بیان كرد: انحلال تشكیلات خودگردان به این مفهوم خواهد بود كه گروه فتح با جنبش های مبارز ادغام و از یک تشكیلات 
دولتی منضبط تابع قواعد بین المللی به یک جنبش جهادی تبدیل می شود كه این مسئله موجب خواهد شد انتفاضه های خونین در 

سرزمین های اشغالی شكل گیرد.
هیچ گروهی در فلسطین موافق مذاکره با اسرائیل نیست

این كارشناس مسائل غرب آسیا اضافه كرد: هشدار محمود عباس به معنای آن است هیچ گروهی در فلسطین موافق مذاكره با رژیم 
صهیونیستی برای اجرایی شدن طرح معامله با قرن نیست. هانی زاده در مورد واكنش كشورهای اسلامی با طرح معامله قرن یادآور شد: 
كشورهای اسلامی نظیر عراق، لبنان، سوریه،  یمن، تونس و الجزایر به شدت با این طرح مخالف هستند. حتی كشوری مانند اردن كه 
روابط خوبی با آمریكا و اسراییل دارد، با این طرح مخالف است. جمهوری اسلامی ایران نیز مخالفت شدید خود را با این طرح اعلام كرده 

است اما برخی از كشورها مانند عربستان سعودی، امارت، بحرین و تا حدودی مصر موافق این طرح هستند.
اروپایی ها معامله قرن را مغایر با توافق اسلو می دانند

وی با تاكید بر اینكه طرح معامله قرن فاقد پشتوانه مردمی، منطقه ای و بین المللی است، عنوان كرد: اتحادیه اروپا رویكرد مشخصی 
در باره معامله قرن مطرح نكرده ولی كشورهایی مانند آلمان، فرانسه و سوئد، این طرح را عملیاتی نمی دانند و آن را مغایر  با توافق اسلو 
می دانند كه تشكیل دولت مستقل فلسطینی به مركزیت بیت المقدس شرقی را به رسمیت شناخته است. این كارشناس مسائل غرب آسیا 
با اشاره به تقابل معامله قرن با قطعنامه های سازمان ملل گفت: طرح معامله قرن برخلاف حقوق بین الملل و قطعنامه های متعدد سازمان 

ملل متحد از جمله قطعنامه 242 شورای امنیت است.

عضو شورای مركزی حزب اعتماد ملی گفت: پسندیده نیست مجموعه ای در داخل كشور كه به عنوان نیروهای نظام فعالیت 
می كنند، حرف دشمن را درست جلوه دهند و از آن برای تخریب دولت و سكاندار سیاست خارجی استفاده كنند. 

»محمد رضا خباز« اظهارداشت: شرایط كنونی كشور كاملا استثنایی است و انتظار می رود كه همه گروه ها و مجموعه های 
سیاسی كشور، تقویت وحدت و انسجام را سرلوحه كار خود قرار دهند چرا كه فقط با انسجام و یكدلی می توانیم این گردنه های 

سخت را پشت سر بگذاریم.
این فعال سیاسی با اشاره به فرایند تصمیم سازی در حوزه سیاست خارجی و نقش وزارت امور خارجه در این خصوص گفت: 
سیاست های نظام به ویژه سیاست خارجی به خاطر اثرگذاری بالای آن توسط یک نفر یا یک مجموعه هدایت نمی شود و علاوه 
بر اینكه مجمع تشخیص مصلحت نظام مشورت های خود را در این ارتباط به رهبری می دهند، نظرات شورای عالی امنیت ملی 

هم در آن دخیل است.
خباز با یادآوری ثبات تصمیم گیری در سیاست خارجی كشور و تبعیت آن از یک دكترین مشخص در طول 40 سال اخیر گفت: 
سیاست خارجی جمهوری اسلامی ایران در طول 40 سال گذشته این بوده كه با رژیم نامشروع اسرائیل مذاكره نمی كند اما نظام 

منعی برای مذاكره با بقیه كشورها به شرط دوطرفه، مسالمت آمیز و برد-برد بودن قائل نشده است.
وی به كودتای آمریكا علیه دولت مصدق در سال 1۳۳2 و خصومت ورزی های این كشور علیه ایران بعد از پیروزی انقلاب اسلامی 
اشاره كرد و گفت: ترور سردار سلیمانی و قبل از آن خروج از برجام ادامه روش های ناكارآمد ایالات متحده برای استفاده از زور، 

تهدید و ترور علیه ایران به شمار می روند.
 صحبت های ظریف سیاست های اصولی ایران است

معاون اسبق امور تقنینی معاونت پارلمانی ریاست جمهوری تاكید كرد: آمریكا با خروج از برجام نشان داد كه مورد اعتماد نیست 
اما مقامات ارشد كشور در چارچوب سیاست های كلی نظام همواره تاكید كرده اند كه اگر این كشور از مسیر اشتباه برگردد، 

امكان مذاكره وجود دارد.
خباز یادآورشد: به نظر من در طول 40 سال گذشته، ظریف در میان وزیران خارجه بالاترین نمره را دارد و موفقیت های وی نشان 

داد كه از یک جوهره و یک راهبرد كاملا موفق برخوردار است.
استاندار اسبق سمنان با اشاره به مصاحبه اخیر ظریف با اشپیگل و پاسخ وی به یک سئوال این روزنامه آلمانی گفت: صحبت 

های وزیر خارجه در مصاحبه با یک رسانه آلمانی، بیان سیاست های اصولی جمهوری اسلامی بوده است.
خباز، راه اندازی توئیت فارسی ترامپ را در چارچوب جنگ روانی این كشور علیه ایران ارزیابی كرد و افزود: ترامپ ایجاد شكاف 

در داخل كشور را از طریق ابزارهای رسانه ای از جمله راه اندازی توئیت فارسی دنبال می كند.
 توییت های فارسی ترامپ قند در دل مخالفان دولت آب کرد 

وی درباره رفتارهای برخی جریان های سیاسی در چارچوب جنگ روانی ترامپ، افزود: توئیت فارسی ترامپ، قند در دل بعضی 
مخالفان دولت آب كرد، آنها حس كردند مستمسكی برای تخریب دولت و سكاندار سیاست خارجی آن پیدا كرده اند و به تخریب 

ظریف روی آوردند.
عضو شورای مركزی حزب اعتماد ملی به سكوت مخالفان دولت در زمان تشدید تحریم های آمریكا علیه ایران اشاره كرد و 
گفت: وقتی ترامپ، دارو و مواد غذایی را تحریم كرد، مخالفین دولت سكوت كرده بودند و الان كه با هدف موجه جلوه دادن 
خود، حرف نابجایی زده و مغالطه كرده، عده ای در داخل كشور، حرف های بی اساس و غیرمنطقی و دروغ ترامپ را تكرار 

می كنند.
خباز تصریح كرد: پسندیده نیست كه مجموعه ای در داخل كشور كه به عنوان نیروهای نظام فعالیت می كنند، حرف نابه جای 

دشمن را درست و حق جلوه دهند و از آن به ضرر دولت و سیاست خارجی كشور بهره برداری كنند.
 این فعال سیاسی تصریح كرد: رویكرد اتخاذ شده توسط مخالفان دولت، هر هدفی كه داشته باشد درست نیست و نوعی 

همراهی با جنگ روانی دشمن است.

هانی زاده کارشناس مسائل غرب آسیا :

هیچ گروهی در فلسطین موافق مذاکره با اسرائیل نیست
در واکنش به هجمه ها علیه وزیر امور خارجه؛

خباز: تخریب ظریف همراهی با ترامپ است



هیچ فردی در کشور به کرونا مبتلا نشده است 
رئیس مركز مدیریت بیماری های واگیر وزارت بهداشت، درمان و آموزش پزشكی با بیان اینكه تا كنون 
هیچ فردی در كشورمان به بیماری ”كرونا“ مبتلا نشده است، گفت: اگر این ویروس وارد ایران شود 
اعلام می كنیم و این چیزی نیست كه بخواهیم آن را پنهان كنیم.دكتر محمدمهدی گویا با حضور در 
برنامه گفت و گوی ویژه خبری پنجشنبه شب شبكه دو سیما با اشاره به اینكه ویروس كرونا هیچ مرزی 
نمی شناسد، افزود: این ویروس وارد ایران خواهد شد و وارد همه كشور های دنیا هم می تواند بشود و اگر 
كشوری مدعی شود كه اجازه نمی دهم این ویروس وارد شود، غیر علمی است.وی اضافه كرد: همه 
كشور ها وظیفه دارند در صورت ورود این ویروس، تمهیداتی را بیندیشند تا تعداد كمتری از مردم به 
آن مبتلا شوند.آقای گویا ادامه داد: این ویروس در حالت نهفتگی هم قابل انتقال به دیگران است.وی 
افزود: تاكنون شش مورد از موارد مشكوک به این بیماری در استان های مختلف كشورمان گزارش شده 
و همه را در آزمایشگاهی كه برای این منظور در نظر گرفته شده است بررسی كردیم.رئیس مركز مدیریت 
بیماری های واگیر وزارت بهداشت اضافه كرد: دو مورد در یزد، دو مورد در تبریز، یک مورد در قم و یک 
مورد در تهران بود كه آزمایش همه آن ها منفی بود.وی افزود: بیمارستان های خاصی در همه استان ها 

به منظور آمادگی برای مقابله احتمالی با این بیماری در نظر گرفته شده است.

نتایجی عجیب تر از آنچه احمدی نژاد انجام داد، تجربه خواهیم کرد
عباس عبدی گفت: من فكر می كنم چنین مجلسی اگر شكل بگیرد یعنی نیرو هایی كه تصمیم دارند 
اكثریت مجلس را تشكیل بدهد وارد مجلس بشوند دیگر نیاز به چهار سال نیست تا بفهمند چنین 
مجلسی چه نتایجی را به بار خواهد آورد، بلكه در یک مدت بسیار كوتاهی نتایج عجیب تر از آنچه 
محموداحمدی نژاد به بار آورد تجربه خواهند كرد. عبدی هم چینن درباره پیش بینی خود از رفتار آرای 
خاكستری در انتخابات پیش روی نیز گفت: آرای خاكستری مربوط به یک نظام انتخاباتی است كه دو 
یا سه قطب داشته باشد و عده ای در این میان حیران مانده باشند كه باید به كدام طیف رای بدهند. 
این در حالی است كه در برنامه اسفند ماه اساسا ما چیزی به این نام نداریم كه بخواهیم بگوییم آرای 
خاكستری شكل خواهد گرفت. در حقیقت تنها یک عده از یک جناح معرفی می شوند و افرادی هم به 
آن ها رای می دهند. در چنین شرایطی دیگر عرصه ای برای ظهور و بروز آرای خاكستری وجود ندارد و 

اساسا كسی در موقعیت خاكستری قرار نمی گیرد.

علی مطهری: مستنداتشان برای رد صلاحیتم ضعیف بود
علی مطهری، نماینده مردم تهران در مجلس شورای اسلامی، از جلسه اخیرش با اعضای شورای 
نگهبان درباره دلایل ردصلاحیتش برای انتخابات یازدهمین دوره مجلس خبر داد و گفت: بنده در این 
دوره از انتخابات مجلس تأیید نشدم، اما به شورای نگهبان اعتراض كردم، چند روز پیش هم شورای 
نگهبان درخواست كرد كه پیرامون دلایل ردصلاحیت در این شورا حضور پیدا كنم و جلسه ای با آن ها 
داشته باشم كه در این شورا حضور یافتم. وی اضافه كرد: در این جلسه بحث های كلی مطرح شد؛ 
مستندات شان برای ردصلاحیت بنده ضعیف بود، مستنداتی كه قائل به عدم التزام عملی بنده به نظام 
بود، خیلی ضعیف بود، بنده در این جلسه پاسخ دادم و گفتم كه این استندات و حرف هایی كه می زنید، 

وارد نیست، البته فعلا منتظر نظر نهایی شورای نگهبان هستم.

کنایه مصباح به روحانی و ظریف
آیت الله مصباح یزدی، در سخنانی با انتقاد از برخی اظهارنظر ها در خصوص رابطه با آمریكا و غرب 
گفت: متأسفیم كه شما با این كه به آمریكارفته و آن جا درس خوانده اید، یا سال ها در انگلیس بوده و 
آن جا دكترا گرفته اید، با این كه با آن ها هم پیاله بوده اید و اكنون نیز ارتباطاتی با آن ها دارید، باز آمریكا 
را نشناخته اید. آیت الله مصباح در سخنرانی مذكور گفته است: كسانی در گوشه و كنار می گویند اگر 
با آمریكا آرام تر رفتار كنیم، نتیجه بهتری می گیریم؛ پاسخ مودبانه اش این است كه متأسفیم كه شما 
آمریكا را نشناخته اید. این جواب مودبانه اش است؛ جواب صریح هم دارد، اما بنده قصد ندارم تعبیر 

دیگری كنم. 

دادستان کشور درباره بازگرداندن تتلو: منتظر باشید
منتظری دادستان كل كشور در خصوص بازگشت »امیر تتلو«، خواننده ای كه در تركیه بازداشت شده 
است گفت: فعلا منتظر باشید.امیرحسین مقصودلو معروف »تتلو« به درخواست پلیس اینترپل ایران و 
با همكاری پلیس تركیه بازداشت شده است. به درخواست مرجع قضایی، پلیس بین الملل ناجا برای 
تبعه ایرانی امیرحسین مقصود لو)تتلو( از طریق سازمان اینترپل اعلان قرمز صادر كرد.در نهایت فرد یاد 

شده توسط پلیس تركیه بازداشت شد.

واکنش میرسلیم به ردصلاحیت ۹0 نماینده: خدا رو شکر 
عضو مجمع تشخیص مصلحت نظام خطاب به نمازگزاران تاكید كرد: شما مردم اداره كشور را به 
عنوان امانت به دست نمایندگان داده اید، اما آن ها كار های دیگری می كنند. خدا رو شكر شورای 
نگهبان ۹0 نفر آن ها را رد صلاحیت كرد؛ این ها باید از حق مردم دفاع كنند. آن امانتی كه مردم به شما 
سپردند را چه كار كردید؟! سیدمصطفی میرسلیم با اشاره به این جمله كه "ما باید مدیران مان را از خارج 
از كشور وارد كنیم"، گفت: اگر وزیر ما چنین اعتقادی دارد این وزیر جز منافق نام دیگری ندارد. چقدر 

توهین می كنید شما؟

عارف: لیست کاملا اصلاح طلبانه ارائه می کنیم
محمدرضا عارف رییس فراكسیون امید مجلس شورای اسلامی با اشاره به احتمال تایید صلاحیت 
مجدد برخی كاندیدا های اصلاح طلب، گفت: ما در حال حاضر اصلی ترین جریان این كشور و نظام را 

نمایندگی می كنیم و بنا داریم در انتخابات پیش رو لیست كاملا اصلاح طلبانه ارائه كنیم.
 

آمریکا »علی اکبر صالحی« را تحریم کرد 
وزارت خزانه داری آمریكا روز پنجشنبه با صدور بیانیه ای رئیس سازمان انرژی اتمی را در فهرست 
روز  آمریكا  خزانه داری  وزارت  فارس،  گزارش  است.به  داده  قرار  ایران  علیه  كشور  این  تحریم های 
پنجشنبه با صدور بیانیه ای اعلام كرد »علی اكبر صالحی«، رئیس سازمان انرژی اتمی ایران را در 
فهرست تحریم های موسوم به SDN )فهرست ویژه اشخاص و نهادهای مشخص شده( قرار داده است.

سیاسی، اجتماعی، فرهنگی، علمی، ورزشی و هنری
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»مرد باید خانواده اش را در رفاه قرار دهد تا آرزوی مرگ 
او را نكنند« و این آیه را تلاوت نمود: »و به ]پاس[ دوستی 
او )خدا(، بینوا و یتیم و اسیر را خوراك می دهند«. فرمود: 

»اسیر، خانواده مرد است. سزاوار است كه مرد، هر گاه 
نعمتش فزونی می یابد، بر گشاده دستی با اسیرانش بیفزاید« . 

شنبه - دوازدهم بهمن ماه 1398 - سال بیست ودوم- شماره 4973

مبارک  دهه  مناسبت  به  امسال  گفت:  استاندارقم   
ازجمله  مختلف  درحوزه های  طرح  از 250  بیش  فجر 
اقتصادی با اعتبار 5 هزار و 75۹ میلیارد ریال در استان 
به بهره برداری می رسد و نیز عملیات اجرایی تعدادی از 

طرح ها آغاز می شود. 
خطبه خوانی  درآیین   پنجشنبه  روز  سرمست  بهرام 
خادمان آستان مقدس حضرت فاطمه معصومه)س( و 
مدیران استان به مناسبت شهادت حضرت زهرا)س( و 
آغاز دهه مبارک فجر در شبستان امام خمینی)ره( حرم 
مطهر افزود: كلنگ زنی كمربندی جدید قم نیز در این ایام 

انجام خواهد شد.
وی با بیان این كه برای پاسداشت یاد و خاطره شهید 
سردار سپهبد حاج قاسم سلیمانی كمربندی قم به نام 
این  داد:  ادامه  شده است،  نام گذاری  بزرگ  سردار  این 
كمربندی به طول 110 كیلومتر و اعتبار 21 هزار میلیارد 

ریال ساخته می شود.
غربی  كمربندی  بخش  دو  از   ، قم  جدید  كمربندی 
 ـراهجرد به طول 70 كیلومتر و   ـسلفچگان  حدفاصل قم 
كمربندی جنوبی حدفاصل طرلاب تا آزادراه امیركبیر به 
طول 40 كیلومتر تشكیل شده و نقطه اتصال آن با اتوبان 

 ـتهران كیلومتر 11 است.  قم 
پیروزی  با اشاره به چهل ویكمین سالگرد  وی درادامه 
شكوهمند انقلاب اسلامی و بیانیه گام دوم انقلاب گفت: 
نیاز است كه این بیانیه در 40 سال دوم انقلاب اسلامی 
مورد توجه همه قرار بگیرد و تعمق دراین بیانیه می تواند 

افق روشنی را برای سال های آتی برای ما بگشاید.
در  انقلاب  معظم  رهبر  خامنه ای  آیت الله  حضرت 
جوانان  به  خطاب  بیانیه ای  در  بهمن 1۳۹7  ماه  اواخر 
سمت  به  دوم  بزرگ  گام  برداشتن  ایران،  آینده سازان  و 
آرمان های انقلاب اسلامی را در هفت فصل تبیین كردند.

گفت:  فجر  دهه  الله  ایام  گرامیداشت  با  سرمست 
است  آن  نشانه  ایام  دراین  باشكوه  جشن های  برگزاری 
مبارزات  و  وجانفشانی ها  قدرمجاهدت ها،رشادت ها  كه 
پیشینیان خود را می دانیم و نیز برای نسل حاضر و آتی 
یک سری برنامه های ویژه برای امیدآفرینی برای ادامه راه و 

بازخوانی انقلاب پیشِ روی آنها می گشاییم.      

از 12 بهمن سالروز ورود امام خمینی)ره( بنیانگذار فقید 
جمهوری اسلامی ایران به میهن در سال 1۳57 تا 22 
بهمن، سالروز پیروزی شكوهمند انقلاب اسلامی ایران در 

همان سال، دهه فجر نامیده می شود.
وی با تاكید بر حضور پرشكوه همه مردم در راهپیمایی 
22 بهمن گفت: باید در این ایام مردم همدلی، همبستگی 
و بلوغ سیاسی و فكری خودشان را به نمایش بگذارند و از 
هرگونه صدای تفرقه انگیز و حاشیه ساز و عملی كه خلاف 
شئون قم به عنوان خاستگاه انقلاب و الگوی كشور است، 
پرهیز كنند. سرمست با بیان اینكه در شرایط تحریم و 
جنگ اقتصادی قرار داریم، تاكید كرد: باید با همبستگی 
دركل كشور دشمنان را ناامید كنیم و بر امید دلسوزان و 

وفاداران به نظام جمهوری اسلامی ایران بیافزاییم.
استاندار قم همچنین با اشاره به در پیش بودن انتخابات 
باشكوه  حضوری  نیز  انتخابات  در  كرد:  خاطرنشان 

خواهیم داشت.  
وی دربخش دیگری از سخنان خود با اشاره به شهادت 
سردار سپهبد حاج قاسم سلیمانی و همرزمانش گفت: 

و  همدلی  یک  نمونه  بزرگ،  سردار  این  باشكوه  تشییع 
همبستگی ملت ما، تمام آزادی خواهان جهان و ملت های 

مسلمان در اقصی نقاط دنیا را به نمایش گذاشت.
وی با بیان محبوبیت شهید سردار سلیمانی در میان 
قشرهای گوناگون جامعه و این كه سرانجام به آرزویش كه 
شهادت بود، رسید؛ افزود: این سردار سرافراز، یک سرمایه 

بزرگ اجتماعی برای ملت ما و جبهه مقاومت شد.  
استاندار قم با تاكید بر مطالعه زندگی چنین اسوه هایی و 
شناسایی رمز محبوبیت آنها خاطرنشان كرد: باید در ادامه 
راه چنین سرداران بزرگ و افتخارآفرینی بر خود ببالیم و نیز 
احساس مسئولیت كنیم. وی با اشاره به سانحه هوایی و 
عرض تسلیت به خانواده شهیدان این سانحه گفت: در 
استان قم نیز تعدادی از این جوانان نخبه را در این سانحه 
از دست دادیم و مردم با تشییع باشكوه پیكر این عزیزان 
نشان دادند كه قدر فرزندان خود را می دانند و همچنین با 

خانواده های ایشان ابراز همدردی كردند.
در پایان آیین خطبه خوانی و مداحی، شركت كنندگان 

ضریح مطهر بانوی كریمه اهل بیت)ع( را زیارت كردند.  

مدیرعامل سازمان پارک ها و فضای سبز شهرداری قم خبرداد

اختصاص 5 میلیارد تومان بودجه به 
توسعه تصفیه خانه پساب

به  توجه  با  گفت:  قم  شهرداری  سبز  فضای  و  پارک ها  سازمان  مدیرعامل 
برنامه ریزی های انجام  شده از سال ۹4 استفاده از آب شرب در بوستان ها و فضای 

سبز به طور چشم گیری كاهش پیدا كرده است.
پیام جوادیان با اشاره به اهمیت مدیریت آب در شرایط و اقلیم ویژه استان قم 
اظهار داشت: در چهار سال گذشته مبنای پروژه های اجرا شده در حوزه توسعه 

فضای سبز بر استفاده بهینه از آب و مدیریت آب بوده است.
وی با تأكید بر اجرای سیستم آب رسانی مكانیزه افزود: بیش از ۹0 درصد از 
پروژه ها بر اساس سیستم الكتروموتور بوده و استفاده از آب های غیرمتعارف به  
عنوان یكی از آیتم های توسعه پایدار در صدر اولویت های سازمان قرار گرفته است.
مدیرعامل سازمان پارک ها و فضای سبز شهرداری قم از توسعه تصفیه خانه 
پساب شهر قم خبر داد و گفت: در حال حاضر تصفیه خانه با ظرفیت ۳0 لیتر بر 
ثانیه در حال فعالیت بوده و در آینده ای نزدیک ظرفیت تصفیه خانه به ۸0 لیتر در 
ثانیه افزایش پیدا خواهد كرد. وی پساب تولیدی در تصفیه خانه را پاک و بر اساس 
اصول زیست محیطی دانست و تصریح كرد: با افزایش آب كر مشكل شرعی این 
آب نیز حل  شده و هیچ گونه آلودگی و آلایندگی در آب وجود نداشته و تصفیه آن به  

صورت كامل انجام می شود.
جوادیان تفاهم نامه شهرداری با شركت آب و فاضلاب و آب منطقه ای را تشریح 
كرد و گفت: بر اساس تفاهم نامه فیمابین شهرداری و آب منطقه ای 4 و نیم میلیون 
مترمكعب فاضلاب خریداری  شده و به پساب قابل  استفاده در فضای سبز تبدیل 
می شود. وی افزایش سه برابری تأسیسات را یكی از چالش های توسعه تصفیه خانه 
دانست و خاطرنشان كرد: تصفیه خانه اضطراری مركزی شهر متأسفانه برای 
استفاده در فضای سبز استاندار نبوده و پساب آن قابل استفاده نیست و برای 
لیتری  لوله ۳۳0  انتقال خط  برای  برگزاری مناقصه  این مشكل در حال  حل 
پساب هستیم. مدیرعامل سازمان پارک ها و فضای سبز شهرداری قم ادامه داد: 
تصفیه خانه مستقر در پردیسان نیز با ظرفیت تولید ۶ لیتر در ثانیه ۶ ماه پیش وارد 

مدار شده و تا آخر سال ظرفیت تولید آن به 10 لیتر در ثانیه افزایش پیدا می كند.
وی موارد استفاده از پساب را در بوستان ها و پارک های جنگلی اعلام و بیان كرد: 
پساب تولید شده با وجود دارا بودن همه پارامترهای زیست محیطی در مرحله 

نخست تنها در بوستان ها و پارک های جنگلی مورد استفاده قرار می گیرد.
جوادیان بودجه اختصاص داده  شده در حوزه پساب را در سال ۹۸، 5 میلیارد 
تومان اعلام و خاطرنشان كرد: تصفیه ۳0 لیتر در ثانیه فاضلاب و تبدیل آن به 
پساب معادل حذف سه حلقه چاه آب خام از سیستم بوده و در صورت افزایش 
ظرفیت آن به ۸0 لیتر در ثانیه می توانیم ۳0 حلقه چاه آب خام را از سیستم 
آب رسانی خارج كنیم. وی از كاهش چشمگیر استفاده از آب شرب در فضای سبز 
خبر داد و گفت: از سال ۹4 و با توجه مدیریت انجام  شده مصرف آب شرب در 
فضای سبز به صورت چشم گیر كاهش پیدا كرده و تنها در برخی بوستان های 
محلی با آب شرب آبیاری می شوند. مدیرعامل سازمان پارک ها و فضای سبز 
شهرداری قم ادامه داد: با اجرای خط لوله انتقال ۳۳0 لیتری بخش هایی از 
بوستان علوی كه هنوز با آب شرب آبیاری می شود نیز با پساب و آب خام آبیاری 
می شود. وی با تشكر از همكاری شورای اسلامی شهر قم و شهرداری در تأمین 
لوله و اتصالات تصریح كرد: در سال گذشته 15 میلیارد تومان لوله و اتصالات 
خریداری  شده و با اجرای سیستم آبیاری مكانیزه و آب خام فضای سبز حاشیه 

خیابان ها نیز از شبكه آب شرب خارج  شده است.
 

معاون حمل و نقل و ترافیک شهرداری قم تاکید کرد

لزوم اخذ پروانه اشتغال توسط مالکین 
وانت بارهای شهری

معاون حمل و نقل و ترافیک شهرداری قم گفت: مالكین وانت بارهای شهری 
برای جلوگیری از تبعات عدم ثبت نام و قطع سهمیه سوخت اقدام به اخذ پروانه 
اشتغال و فعالیت نمایند.  عباس ذاكریان با اشاره به لزوم ثبت نام و اخذ پروانه 
است  نیاز  كرد:  اظهار  شهری،  وانت بارهای  مالكین  توسط  فعالیت  و  اشتغال 
كه برای جلوگیری از تبعات عدم ثبت نام و قطع سهمیه سوخت، این مساله به 
دقت به مردم اطلاع رسانی شود. معاون حمل و نقل و ترافیک شهرداری قم با 
تاكید بر اینكه پیگیری لازم برای اطلاع رسانی به ناوگان حمل و نقل شهری زیر 
مجموعه شهرداری قم و پیمانكاران انجام شده است، خاطرنشان كرد: مالكین این 
خودروها باید در اسرع وقت به سازمان تاكسیرانی شهرداری قم مراجعه كرده و 
نسبت به ثبت نام اقدام كنند. ذاكریان با بیان اینكه ثبت نام برای نصب تجهیزات 
گاز CNG نیز از طریق وبسایت Irngv.ir انجام می شود، افزود: بنابر اعلام سازمان 
شهرداری ها و مصوبه شورای اسلامی شهر بابت هر یک از پروانه های اشتغال و 
فعالیت خودروهای وانت بارهای بنزین سوز و دیزل تا ظرفیت ۳ تن هر پروانه، مبلغ 
550 هزار ریال و از ۳.5 تن تا ۶ تن هر پروانه مبلغ 700 هزار ریال باید به حساب 

سازمان تاكسیرانی واریز شود.
 

شهردار منطقه چهار قم خبرداد

پیشرفت فیزیکی ۶5 درصدی توسعه 
بوستان زائر

شهردار منطقه چهار قم گفت: توسعه بوستان زائر با اعتبار حدود 7 میلیارد 
تومانی از سال گذشته ادامه داشته كه ۶5 درصد پیشرفت فیزیكی دارد.

 مهدی اصفهانیان مقدم با اشاره به آخرین وضعیت احداث بوستان كوثر، اظهار 
كرد: عملیات كاشت بوستان كوثر با اعتبار 5 میلیارد تومان  انجام شده و پیشرفت 
فیزیكی 75 درصدی دارد. شهردار منطقه چهار قم همچنین با بیان اینكه بوستان 
شهید زین الدین امسال اعتبار مصوب یک میلیارد تومانی داشته است، افزود: در 
اصلاحیه اعتبار این بوستان یک میلیارد تومان افزایش داشته و تلاش داریم امسال 
آن  را نهایی كنیم. اصفهانیان مقدم با بیان اینكه فضای سبز باغ پرندگان اعتبار 
مصوب آن دو میلیارد تومان بوده است، اظهار كرد: خاكبرداری، اجرای محوطه 
سنگی و كاشت گیاه و آبیاری پیشرفت ۸5 درصد داشته و افزایش اعتباری برای 
احداث مخزن پروژه داشتیم كه به زودی آغاز می شود. وی از كاشت فضای سبز 
بوستان ربانی نژاد در بنیاد با افزایش 100 میلیون تومان اعتبار آن خبر داد و افزود: 
توسعه بوستان زائر با اعتبار حدود 7 میلیارد تومانی از سال گذشته ادامه داشته 
كه ۶5 درصد پیشرفت فیزیكی دارد. شهردار منطقه چهار قم همچنین از اجرای 
بوستان خضر خبر داد و گفت: توسعه بوستان علوی با اعتبار 15 میلیارد ریالی در 
حال احداث بوده كه 5 میلیارد ریال هم اصلاحیه اضافه شده و بهسازی فضای 

سبز و ابنیه در حال انجام است.
 

مدیرعامل سازمان فرهنگی هنری ورزشی شهرداری قم خبرداد

تجهیز ۲0 ایستگاه نشاط به تجهیزات 
ورزشی 

مدیرعامل سازمان فرهنگی هنری ورزشی شهرداری قم از تجهیز 20 ایستگاه 
نشاط به تجهیزات ورزشی در ایام الله دهه مبارک فجر خبر داد.  ابوالقاسم مقیمی 
با اشاره به برنامه های پیش بینی شده به مناسبت ایام الله دهه مبارک فجر، اظهار 
كرد: به مناسبت این ایام از 12 تا 22 بهمن برنامه های ویژه ای در شهر قم تدارک 
دیده شده است. مدیرعامل سازمان فرهنگی هنری ورزشی شهرداری قم با اشاره 
به برنامه ریزی های صورت گرفته در این سازمان جهت ارائه خدمت و غنی سازی 
برنامه های فرهنگی در ایام الله دهه فجر، گفت: چهارمین دوره جشنواره پرچم در 
مدارس همزمان با ایام دهه فجر در استان برگزار خواهد شد.  مقیمی از برگزاری 
تورهای روایت انقلاب خبر داد و افزود: برگزاری تئاترهای خیابانی، پرده خوانی، 
پخش كلیپ های روز، برگزاری نمایشگاه عكس،  اجرای سرودهای انقلاب، محله 
سلامتی، جنگ های خیابانی، جشنواره خوشنویسی نسیم مهر، استیج شادی در 
مدارس، المپیاد ورزشی فرزندان انقلاب از دیگر برنامه های پیش بینی شده است. 
وی با اشاره به تجهیز 20 ایستگاه نشاط به تجهیزات ورزشی، گفت: مسابقات 
متنوع ورزشی شامل رشته های فوتسال، گل كوچیک، روبیک و طناب كشی هم 

در سطح شهر به مناسبت این ایام برگزار می شود.
 

شهردار منطقه دو قم:

10۶تن زباله در ماه از سطح منطقه دو 
جمع آوری می شود

شهردار منطقه دو قم گفت: 10۶ تن زباله در ماه از سطح منطقه دو جمع آوری 
می شود كه بر اساس آمار چهارمین منطقه از نظر تولید زباله است.

 رضا رحیمی بودجه سالیانه خدمات شهری منطقه دو را 12 میلیارد و ۸00 
میلیون تومان ذكر كرد و گفت: بودجه ای كه تاكنون هزینه شده ۹ میلیارد تومان 
بوده و 2۶ درصد از بودجه باقی مانده است. وی عملكرد آموزشی منطقه را از 
مجموع 1۶ هزار و ۹00 مورد شهر، 2 هزار و 100 مورد ذكر كرد و افزود: 10۶ تن 
زباله در ماه  از سطح منطقه دو جمع آوری می شود. شهردار منطقه دو قم با بیان 
اینكه منطقه دو، چهارمین منطقه از نظر تولید پسماند در شهر است، افزود: هزینه 
جمع آوری پسماند در منطقه دو از میانگین دیگر مناطق بیشتر است اما با توجه 
به سرانه ای كه دارد هزینه نسبت به جمعیت شرایط بهتری دارد. رحیمی سرانه 
تولید پسماند به ازای هر نفر در منطقه را 120 گرم عنوان كرد و افزود: میانگین 
سرانه هزینه ای جمع آوری پسماند در شهر 100 هزار تومان است كه در این منطقه 

۶۹ هزار تومان است.

استاندارقم درآیین  خطبه خوانی درحرم مطهر:

2۵0 طرح به مناسبت  دهه فجر درقم  افتتاح می شود

طرح:محمدعلی رجبی

ویروس كرونا در حال قویتر شدن 

 تولیت آستان مقدس حضرت معصومه)س( گفت: خداوند به بركت خون های پاک 
شهیدان دهه ای را به نام دهه فجر بوجود آورد، از این رو باید از آن استفاده معنوی كنیم، 

و استفاده جناحی نكنیم. 
آیت الله سید محمد سعیدی روز پنجشنبه درجلسه ستاد هماهنگی گرامیداست دهه 
فجر درسالن محراب حرم حضرت معصومه)س( درقم، اظهار داشت: ما همه برای امام 
زمان)عج(، قرآن، خون شهیدان و حضرت امام)ره( كار می كنیم، و تحت عنایت های 

رهبری هستیم، این را باید حفظ كنیم تا شقه شقه نشویم.
وی بیان داشت:  هر زمان كه دست هایی در كار آمد و اهدافی با اغراض فهمیده یا 
نفهمیده خواست تا بین مردم انشقاق ایجاد كندد، خداوند یک پدیده ای مانند سردار 

سلیمانی را بوجود آورد و مردم نیز حول آن متحد شدند.
وی گفت: در انتخابات در پیش روی مجلس شورای اسلامی نیز باید با همین اتحاد 
و وحدت حضور پیدا كنیم. آیت الله سعیدی با بیان اینكه خداوند درطول چهار دهه 
گذشته به نفع ملت ایران در كمین دشمنان بوده است، بیان داشت: در حادثه ترور سردار 
سلیمانی، دشمن به گمان خود كسی را كه مشتاق شهادت بود، و دنبال قاتلش میگشت، 

از صحنه برداشت، ولی خبر ندارد كه چه به صحنه وارد شد..
 قائم مقام شورای هماهنگی تبلیغات اسلامی کشور :

تا 22 بهمن هیچ تجمع و راهپیمایی نخواهیم داشت
قائم مقام شورای هماهنگی تبلیغات اسلامی كشورنیزدراین جلسه  با تاكید بر اینكه تا 
22 بهمن هیچ تجمع و راهپیمایی نخواهیم داشت، گفت: ملت ایران در راهپیمایی 22 

بهمن معامله ننگین قرن را محكوم  می كند.
نصرت الله لطفی ، اظهار داشت: معامله قرن از ننگین ترین اقدام های رژیم تروریست 
پرور آمریكا است. وی با اشاره به در خواست های صورت گرفته مردمی برای برپایی یک 
راهپیمایی در محكومیت این اقدام، بیان داشت: به دلیل اهمیت راهپیمایی 22 بهمن تا 

آن روز هیچ تجمع و راهپیمایی در كشور برگزار نمی شود.
وی با اشاره به تاكیدهای رهبر معظم انقلاب مبنی بر هرچه با شكوه تر برگزار شدن 
راهپیمایی 22 بهمن این تصمیم را تاسی به فرمایش های معظم له عنوان كرد و افزود: 
باید برای یک راهپیمایی باشكوه مهیا شویم و معامله قرن را نیز در آنجا محكوم خواهیم 

نمود.
رییس جمهوری آمریكا روز سه شنبه هفته جاری به وقت محلی همراه با »بنیامین 
نتانیاهو« نخست وزیر رژیم صهیونیستی در كاخ سفید حاضر شد و با رونمایی طرح صلح 
خود موسوم به »معامله قرن« بیان كرد كه شهر قدس پایتخت یكپارچه رژیم صهیونیستی 

باقی می ماند.
لطفی همچنین با بیان اینكه ستاد گرامیداشت دهه فجر كشور در قالب 25 كارگروه 
متشكل از همه دستگاه ها و نهادهای فرهنگی، اجتماعی، امنیتی و تشكل های مردم 
فعال شده است، افزود: آیین گرامیداشت 12 بهمن و سالروز ورود تاریخی امام راحل 
به كشور، روز شنبه از ساعت ۹ در شبستان امام )ره( حرم حضرت معصومه آغاز و با 
سخنرانی تولیت آستان مقدس حضرت معصومه و حركت به سمت بیت تاریخی حضرت 

امام ادامه پیدا می كند.

تولیت آستان مقدس حضرت معصومه)س(:

نباید ازجشن های دهه فجر استفاده جناحی شود

مدیرعامل شركت گاز استان قم گفت: با گازرسانی 
به تمامی روستاهای استان در شش ماهه نخست سال 
آینده، به عنوان نخستین استان سبز معرفی خواهیم 

شد. 
علیرضا نصیری در سخنرانی پیش از خطبه های نماز 
جمعه شهر مقدس قم گفت: از 1۶0 روستایی كه در 
استان قم قابلیت گازرسانی داشته است، 1۳5 روستا 
پروژه های  و  اند  برخوردار شده  گاز  نعمت  از  تاكنون 
گازرسانی به دیگر روستاهای استان در دست اجراست.

وی از بهره برداری از پروژه های گازرسانی به روستاهای 
استان تا پایان سال جاری و ابتدای سال آینده خبر داد 
و گفت: اعتبارات گازرسانی به واحدهای صنعتی استان 
قم نیز در سال جاری با هدف رونق كار و تولید بیش از 

250 درصد افزایش داشته است.

مدیرعامل شركت گاز استان قم با اشاره به شعاع 120 
حضور  تهران،  شهر  صنایع  استقرار  عدم  كیلومتری 
گسترده فعالان تولیدی و صنعتی در استان را مورد توجه 
قرار داد و گفت: در حال حاضر بیش از ۳ هزار و 700 
واحد صنعتی در بخش های مشتركین جزء و عمده را 

تحت پوشش گاز قرار داده ایم.
توسعه  به طرح های  افزود: گازرسانی  ادامه  وی در 
توان  همه  با  نیز  قم  استان  صنعتی  های  شهرک  ای 
در دست اجراست و خوشبختانه شاهد هستیم كه با 
حضور سرمایه گذاران در استان، مشكل خاصی برای 

گازرسانی به واحدهای صنعتی نداریم.
در  دنیا  كشور  دومین  ایران  اینكه  بیان  با  نصیری 
برخورداری از ذخایر گازی است، اظهار داشت: امروز 
در  روستا  هزار   ۳5 و  شهر   ۳00 و  هزار  یک  از  بیش 

كشورمان از نعمت گاز بهره مند هستند، درحالی كه 
پیش از انقلاب شهرها و روستاهای محدودی گازكشی 

شده بودند.
وی با بیان اینكه شركت گاز استان قم در سال ۹7 رتبه 
دوم در كسب رضایتمندی مردم را در سطح كشور كسب 
كرده است، گفت: در حال حاضر ۹۹.5 درصد بخش 
شهری و ۹5 درصد از بخش روستایی استان قم از نعمت 

گاز بهره مند هستند.
مدیرعامل شركت گاز استان قم در پایان تصریح كرد: 
امروز همه تلاش خود را برای خدمتگزاری به مردم و 
گازرسانی به همه نقاط استان و نگهداری و مقاوم سازی 
تأسیسات گازی به كار گرفته ایم تا گاز مستمر و ایمن را 
به نحو احسن در اختیار واحدهای مسكونی و صنعتی 

قرار دهیم.

مدیرعامل شرکت گاز استان قم :

قم نخستین استان سبز کشورمی شود

الكافی : ج ٤ ص ١١ ح ٣

پیام تبریک شهردار قم به مناسبت 
فرا رسیدن دهه مبارك فجر

نژاد  سقاییان  مرتضی  سید  دكتر 
شهردار قم طی پیامی فرا رسیدن دهه 

مبارک فجر را گرامی داشت.
شهردار قم طی پیامی فرا رسیدن دهه 

مبارک فجر را گرامی داشت.
متن پیام به این شرح است:

بسمه تعالی
دهه فجر، فرهنگ جهادی و باورمندی 
را نهادینه ساخت و عزت مندی را ترویج 

و الگوبخشی را به ارمغان آورد.
با مجاهدت های امام راحل، انقلابی 
متاثر از بینش عمیق توحیدی در سایه 
صلی   ( الانبیاء  خاتم  های  مجاهدت 
الله علیه و آله و سلم( و اهل بیت )علیهم السلام( و درس آموزی از قیام ماندگار عاشورا به ثمر 
نشست و معمار كبیر انقلاب با تاسی به مكتب اهل بیت )علیهم السلام( و بهره مندی از ظرفیت 
مجاهدین فی سبیل الله، با توكل به ذات احدیت، افتخار آفرینی نمود و برآیند پیروزی انقلاب 
اسلامی ایران،  تحول آفرینی و جریان سازی داخلی و خارجی گردید و آگاهی بخشی و خود 
باوری را توسعه بخشید و ثمره اش این شد كه دهه فجر،  فرهنگ جهادی و باورمندی را نهادینه 
ساخت و عزت مندی را ترویج و الگوبخشی را به ارمغان آورد. همانگونه كه ماورای الفاظ معانی 
نهفته اند در پسا فهم های دنیوی، اسراری مستور است كه راه یابی به آنها جز با بندگی و اتصال 
به حقانیت الهی و طی طریق تعیین شده توسط مقربان الهی قابل صعود و دست یافتنی نیست 
و هرچه از تاریخ انقلاب می گذرد، از عیار افراد مختلف رونمایی می گردد و انكار برخی به خاطر 
كوتاهی فهم بوده كه در ابتدا در تردید خود غرق شده و در ادامه منكر واقعیات می گردند و 
برخی هم به خاطر ترس از به خطر افتادن منافع خود و خویشاوندان منفعت را در سكوت و 
جانب داری از بی طرفی می بینند. اراده حق تعالی غیر قابل برگشت و غیر قابل تغییر است وَ 
ه وَ نَجْعَلَهُمُ الْوارِثِینَ مصداقی بر این  ئِمَّ

َ
رْضِ وَ نَجْعَلَهُمْ أ

َ
ذِینَ اسْتُضْعِفُوا فِی الْأ نْ نَمُنَّ عَلَی الَّ

َ
نُرِیدُ أ

مدعاست و هیچ اراده ناچیزی توان رقابت با این مشیت الهی را نداشته و گرنه با ذلت مشمول 
فْواهِهِمْ وَاللهُ مُتِمُّ نُورِهِ وَلَوْ كرِهَ الْكافِرُونَ خواهد شد. بی شک راه ناب 

َ
یرِیدُونَ لِیطْفِؤُا نُورَ الله بِأ

اسلام محمدی و امام راحل با علمداری ولی فقیه زمان و در سایه عنایات خاصه منجی عالم 
بشریت حضرت مهدی ) عجل الله تعالی فرجه الشریف ( با انسجام و استحكام تداوم دارد، 
گرچه برخی افراد با اعتقادی راسخ  در این مسیر سعادت مند گشته و همچون سردار سلیمانی 
ها و ابومهدی ها اوج را در پرواز می بینند و فصل دیگری از فهم بخشی انقلاب را تفسیر می 
نمایند، اما متاسفانه برخی سطحی نگری را توسعه بخشیده  و در شخم زدن عمیق فكری و 
آفت زدایی جا مانده اند. در حالیكه مردم بصیر به خوبی می فهمند كه تعابیر و گفتارهای این 
افراد از عرصه لفظ به ساحت باور نرسیده و منبعث از هویت نیست و توقع حاصل خیزی از افكار 
و اهداف شان،  بروندادی جز ضرر و دشمن شاد كردن نیست . اینجانب ضمن گرامیداشت 
یوم الله دهه فجر از همه آحاد مردم فهیم، بصیر و انقلابی قم می خواهم ضمن حضور فعال در 
مناسبت های این دهه با مشاركت حداكثری در راهپیمایی 22 بهمن حضوری حماسی داشته 
باشند تا رزمایش بصیرت و پیامی معنا دار برای دشمنان خارجی و فتنه گران داخلی باشد و 
نشان دهد كه معامله قرن آمریكا، مبادله دفن اسرائیل خواهد بود و این طرح نمی تواند رسوایی 
ها و ناكامی های دشمن را توجیه نماید و در پایان برای همگان توفیق كسب رضایت حق تعالی، 

عمل به دستورات مقام عظمای ولایت و استمرار راه شهدا را مسالت دارم .

سید مرتضی سقاییان نژاد - شهردار قم

خطیب نمازجمعه قم گفت: دستگاه های ذیربط با معاندان و مغرضانی كه قصد به 
هم زدن فضای مذهبی و فرهنگی قم را دارند، باید با شدت برخورد كنند.

آیت الله سید محمد سعیدی ظهر دیروز در خطبه های نماز جمعه قم كه در مصلی 
قدس این شهر برگزار شداظهارداشت: دشمنان چندی پیش حاج قاسم را ترور 
كردند، چرا عده ای خود را ذلیل كرده و خون این شهدا را پایمال می كنند، چرا به 
تذكرات سكان دار انقلاب توجه نمی كنند؟ آیت الله سعیدی افزود مردم باید در 
انتخابات به كسانی رای دهند كه فردا خود را ملامت نكنند، افرادی كه دلبسته ایران و 

اسلام هستند، افرادی كه مانند شهید مدرس دارای غیرت دینی هستند.
وی ادامه داد: والیان پست و دنیا طلب مدینه، این شهر را به محل ابتذال تبدیل 
كردند، در برخی خانه ها علنا بساط شراب پهن می كردند؛ امروز استمرار همان دست 

های خائن می خواهند شهر های ما به خصوص شهرهای مذهبی و قم را به فساد 
بكشانند، به طوری كه این كارها در زمان طاغوت هم سابقه نداشت.

امام جمعه قم گفت: دستگاه های ذیربط با معاندان و مغرضانی كه قصد به هم زدن 
فضای مذهبی و فرهنگی قم را دارند، باید با شدت برخورد كنند.

آیت الله سعیدی راهپیمایی 22 بهمن را موردتوجه قرار داد و بیان كرد: مردم باید با 
اظهار تنفر خود نسبت به قاتلان سردار سلیمانی، بیشتر در صحنه باشند، باید قدردان 
سپاه پاسداران باشیم كه چنین نیروهایی را برای صیانت از اسلام تربیت كردند، باید 

شعار مرگ بر آمریكای مردم در 22 بهمن امسال پررنگ تر از سال های قبل باشد.
وی تاكید كرد: در 22 بهمن این ملت در آستانه یک انتخابات سرنوشت ساز هستند 

تا انسان های پاكدست را برای مسئولیت انتخاب كنند.

خطیب نمازجمعه قم :
با بر هم زنندگان فضای مذهبی قم برخورد شود


